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وزارت خارجه، اولین نهاد بوروکراتیک ایران است .وزارت امور خارجه منبع قدرت برای ایران 
و  دارای کارنامه و سابقه ای است که نشان از خرد دیپلماتیک و عقلانیت برآمده از واقع گرایی 
است.  زمانی که دکتر ظریف وزیر امور خارجه شد با توجه به اینکه در علم سیاسی، دیپلماسی 
و حقوق و  سازمان های بین الملل تخصص و تجربه کافی داشت انتظار بر این بود که شکل و 
محتوای وزارت امور  خارجه نهادمندتر شود. کارنامه دکتر ظریف به لحاظ خلاقیت های فردی 
و اســتفاده از تیم حرفه ای در  موضوعات برجام و خنثی کردن تهدیدات آمریکا و اسرائیل و 
همین طور ترســیم چهره ای منطقی و  عقلانی از سیاست خارجی ایران کارآمد است؛ اما به 
لحاظ مدیریتی، سازمانی و برنامه ای انتظار بر  این بود سازوکاری ایجاد شود که منجر به تقویت 
دستگاه وزارت امور خارجه شود که البته هنوز هم  دیر نشده است. در ادامه به وضعیت موجود 
و راهکارهای نهادمند شدن وزارت امور خارجه برای  تقویت عقلانیت با رویکرد واقع گرایانه برای 

حفظ منافع ملی ایران اشاره می شود. 
 ۱-خط  مشــی و برنامه: وزارت امور خارجه نهاد اجرایی اســت که بر اساس اسناد بالادستی 
و وظایفی  که از ســوی رهبری، ریاست جمهوری، مجلس و شورای عالی امنیت ملی محول 
می شود به سمت تحقق  آنها در محیط سیاست خارجی حرکت می کند. در ایران کارشناسان 
و رسته سیاسی وزارت امور  خارجه، دارای مرکز آموزش و پژوهش های بین الملل و همین طور 
میزهای تخصصی هســتند که به  گونــه ای مغز متفکر و اتاق های فکــر وزارت امور خارجه 
محسوب می شوند. زیرساخت های دانشــکده  روابط بین الملل، دفتر مطالعات و مرکز اسناد 
و تاریخ دیپلماســی امکان برنامه ریزی و داشتن خط مشی  را فراهم کرده است. آنچه اکنون 
مشــهود نیست برنامه های بلند مدت و سالانه ای است که وزارت خارجه  باید منتشر کند. در 
اغلب کشورهای پیشرفته و حتی در حال توسعه بسته به سطح دسترسی شهروندان،  نخبگان و 
رده های سیاسی، برنامه ها و خط مشی های وزارت خارجه تدوین و در دستور کار قرار  می گیرد. 
به عنوان نمونه سیاست ایران در هر منطقه چیست، با همسایگان خود در زمینه های علمی، 
 اقتصادی و امنیتی چه کنش و واکنشی خواهیم داشت.۲-نیروی انسانی: نیروی انسانی که در 
زمینه  حقوق، سازمان ها، سیاست بین الملل و دیپلماسی تخصص داشته باشد الزام وزارت امور 
خارجه اســت؛  چرا که ویترین و شخصیت و نماینده هر کشور محسوب می شود. ۳-الزامات 
بازنمایی در عصر  اطلاعات: علاوه بر داشــتن برنامه و خط مشــی طراحی شده و همین طور 
نیروی انســانی علمی و  متخصص، وزارت امور خارجه در بهره گیری از فضای عصر اطلاعات 
مناســب عمل نکرده است.  وزیر امور خارجه، برخی از سفرا، رایزنان و کارشناسان با ابتکار و 
خلاقیت فردی فعالیت هایی در  شبکه های اجتماعی انجام داده اند. آنچه اکنون مورد نیاز است 
داشتن روابط عمومی، سخنگو و واحد  دیپلماسی عمومی فعال است که بتواند جهت دهی و 
کنترل اطلاعاتی در کشــور و فضای منطقه و  بین الملل داشته باشد. شاید چالش های زیاد و 
مشــغله هایی که وزارت امور خارجه در دوره جدید پیدا  کرده است باعث شده برخی از الزام 
آورترین سطوح سیاست گذاری و برنامه ریزی داخلی این نهاد  فراموش شود. نهادها اگر به فکر 
تاسیســات جدید بر اســاس مقتضیات روز نباشند و از خرد و منطق  خویش دفاع نکنند، به 

راحتی توسط جریان های ضد خود تسخیر و منحرف می شوند.  
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سرپوش بردردهای بازار مسکن

دستفروشــی پدیده ای با چهره ی ســه گانه ی خوب، بد 
و زشــت اســت. خوب  اســت چون عده ای از این طریق 
می تواننــد درآمدی کســب کننــد و در عین  حال، قیمت 
برخی از اجناس را به نفع مصرف کنندگان چنین اجناسی 

تا  حدی تعدیل کنند. 
علی دینی ترکمانی ، اقتصاددان در یادداشتی به بررسی 

پدیده  دستفروشی پرداخته که به شرح ذیل است. 
دستفروشی پدیده ای با چهره  سه گانه  خوب، بد و زشت 
اســت. خوب اســت  چون عده ای از این  طریق می توانند 
درآمــدی کســب کننــد و در عین حــال،  قیمت برخی از 
اجنــاس را به نفــع مصرف کنندگان چنین اجناســی تا 
حدی  تعدیل کنند. بد است چون هم تعارض منافع میان 
دستفروشــان و  خرده فروشان مغازه دار ایجاد می کند و 
هم بسیاری از دستفروشان، به  رغم درآمد نسبتاً خوب، 

احساس رضایت شغلی ندارند. 
بــه همیــن دلیل در گروه بیــکاران پنهان قرار می گیرند. 
زشــت اســت چون  در شــآن اقتصاد و جامعه  ایران، با 
امکانات فراوان، نیســت که افرادی  چون نفر اول آزمون 
کارشناســی ارشــد )کلیپ زیر( به جای دریافت  بورس 
تحصیلــی و درگیــر شــدن در تحصیــل و پژوهش، به 
دستفروشی  بپردازند. جایگاه اجتماعی و شغلی چنین 
افرادی نشان دهنده  بیماری جدی  اقتصاد ایران است. 

دستفروشی، خروجی منطقی بحران بیکاری ساختاری 
است. بیکاری که  طبق آمار رسمی و با احتساب تعریف دو 
ساعت کار در هفته برای  شاغل بودن، بیش از ۳ میلیون و 
۲۰۰ هزار نفر است. البته، اگر  شاغلانی را در نظر بگیریم که 
از شغل شــان رضایت ندارند )به  اصطلاح بیکاران پنهان( 

به علاوه  شاغلانی که درآمدشان کفاف حداقل  هزینه های 
لازم بــرای تامین حداقل هــای زندگی را نمی دهد، ابعاد 
بیکاری  بســیار بیش از این آمار رســمی می شود. بحران 

بیکاری که حکم بمب در  حال انفجار را دارد. 
برای مواجهه  مطلوب با دستفروشی چه می توان کرد؟

 ۱. دستفروشی در حد مدیریت شده و برنامه ریزی شده، 
با هدف حفظ  سنت ها و تنوعی به زندگی یکنواخت شهری 
دادن، امری مطلوب اســت.  اما، لازم است چنین کاری، 
همراه با شناسنامه دار کردن آن باشد. باید  دستفروشی 
رســمیت پیدا بکند و افراد درگیر در آن ضمن احســاس 
هویت  اجتماعی و رضایت شغلی، شامل مزایای شاغلان 

در بخش رسمی  بشوند با پوشش بیمه ای. 
 ۲. بــرای رفــع تعــارض منافــع میــان دستفروشــان 
و خرده فروشــان مغــازه دار،  بایــد در محل هایــی کــه 
دستفروشی به صورت سامان یافته و شناسنامه دار  وجود 
دارد، به مغازه داران تخفیف مالیاتی یا انگیزش های دیگر 
داده  شــود. به این صورت، امکان شــکل گیری بازی برد 
– بــرد به وجود می آیــد.  هزینه  پرداختی در قالب درآمد 
مالیاتی از دست رفته را می  توان به  حساب یارانه تشویقی 

گذاشت. 
 ۳. امــا، راهــکار اساســی برای کاهش دستفروشــان و 
مدیریت مطلوب  آنان، زمینه ســازی برای ایجاد اشتغال 
در بخش های صنعت و خدمات  به ویژه صنعت – خدمات 
گردشگری است. به علاوه  صدور بخشی از  افراد جویای 

کار به بازارهای کار خارج از کشور. 
 ۵. با وجود چنین راهکارهایی، دینامیســم درونی نظام 
حکمرانــی و  تصمیم ســازی، به گونه ای عمل می کند که 

نه امکان رســمیت دادن به بخش  غیررســمی از جمله 
دستفروشان وجود دارد و نه امکان ایجاد بازی برد   – برد 

و نه امکان صدور بخشی از بیکاران به خارج از کشور. 
 ۶. اگر بخش گردشگری، به مانند کشور همسایه، ترکیه، 
فعال بشود، در  زمانی کوتاه می توان با جذب بیش از ۴۰ 
میلیون گردشگر خارجی و  بیش از ۳۰ میلیارد دلار درامد 
ارزی گردشــگری، بحران بیکاری  ســاختاری و پدیده ی 
دستفروشــی را از این محل، تا حد زیادی، کنترل  کرد. 
فعال شدن بخش گردشگری می تواند مانع از مهاجرت 
افراد جویای  کار به کلان شــهرها و تمرکز دستفروشی در 

چنین مکان هایی بشود. 
 ۷. ناتوانی در اســتفاده از فرصت های گردشگری، همراه 
با ناتوانی در  اســتفاده از فرصت های شــغلی در بازارهای 
جهانــی اســت. این  دو نیز  همراه بــا ناتوانی در مدیریت 
امور شــهری از جمله دستفروشــی است. این  ناتوانی ها 
و شکســت ها از سرچشــمه  واحدی آب می خورند: نطام 
 حکمرانی برآمده از سنت گرای تجدد ستیز. سنت گرایی 
کــه با مدرنیته و  تجدد ســر ناســازگاری دارد نمی تواند 
بــه جهــان مدرن و امکانــات آن  به عنوان فرصتی جهت 
تمدن ســازی نگاه کند؛ نمی تواند به گردشــگران  خارجی 
به عنــوان پنجره هایی رو به مناســبات بین المللی توجه 
کند.  نمی تواند خود را در شــاهراه یادگیری جهانی قرار 
بدهد. در نتیجه،  نمی تواند اقتصاد را به گونه ای ســامان 
بدهد که نفرات با رتبه های بالایش  را در رشته  فعالیت های 
مختلــف، در قالــب بــورس، جذب و برای بقیه نیز  بعد از 

فارغ التحصیل شدن کار آبرومندانه فراهم کند. 
چالش های اقتصاد ایران ســاختاری و ریشــه ای است. 
مادام که ســاختارها  و ریشــه ها تغییر نکنند، امیدی به 
مواجــه  مطلوب با این چالش ها از جمله  دستفروشــی 

نیست. 

باید دستفروشی رسمیت پیدا کند  

انتخاب شایسته شما را به عنوان رئیس هیئت ورزش های 

شایستگی  و  لیاقت  نشانه  که  لرستان  استان  همگانی 

شماست تبریک می گوئیم. برایتان در سایه الطاف بیکران 

الهی سلامتی، سعادت و موفقیت آرزو می کنیم.

هیئت ورزش های همگانی شهرستان پلدختر

جناب آقای رحمان حیدری

هیئت ورزش های همگانی شهرستان پلدختر

شــرکت آب وفاضلاب اســتان اصفهان در بیست و دومین 
جشنواره شــهید رجایی برای پنجمین سال متوالی موفق به 
کسب رتبه برتر در شاخص های عمومی در بین  دستگاههای 

اجرایی استان گردید.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان در پاسخ به  
دلیل کســب موفقیت های  پیاپی در جشنواره شهید رجایی 
گفت:کسب رتبه برترشــرکت آب وفاضلاب استان اصفهان 
در شــاخص های عمومی برای پنجمین سال متوالی ناشی از 

برخورداری نیروی انسانی متعهد و متخصص  می باشد
مهندس هاشم امینی با بیان اینکه شرکت آبفا استان اصفهان 
در حالی در شــاخص های عمومــی و ازنگاه مردم نحوه ارائه 
خدمات مورد قبول واقع شدکه در شرایط محدودیت منابع 
مالی و آبی قرار داشــتیم خاطر نشــان ساخت: در سال 97 
شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان به دلیل وقوع بیش از 
یک دهه خشکسالی های پیاپی با محدودیت شدید منابع آبی 
مواجه بود اما با این وجود با استفاده از توان تخصصی منابع 
انســانی و تکنولوژی روز دنیا تامین پایدار آب شرب مردم 

درسطح استان انجام گرفت.
وی توسعه خدمات شرکت آب وفاضلاب با توجه به تنگناهای 
مالی را یکی دیگر از عوامل کسب موفقیت در بیست ودومین 
جشنواره شهید رجایی برشــمرد و عنوان کرد:شرکت آب و 
فاضلاب اســتان اصفهان با توجه به شرایط سخت تحریم ها  
همچنان توسعه خدمات درسطح استان را در دستور کار قرار 
داده است بطوریکه در حال حاضر 100 درصد جمعیت شهری 

استان از آب شرب سالم و بهداشتی برخوردار هستند 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان ادامه داد:هم 
اکنون بیش از 70 درصد جمعیت استان تحت پوشش خدمات 
شــبکه فاضلاب قرار دارند که در این زمینه آبفا استان در 

کشور پیشتاز است.
مهندس امینی با اشاره به انتخاب دو نفر از مدیران شرکت 
آب و فاضلاب اســتان اصفهان بعنــوان برگزیده خدمت در 
بیست و دومین جشنواره شهید رجایی گفت:آقایان احمدرضا 
صهبائی رئیس گروه مطالعات طرح های فاضلاب و جواد کاظمی 
مدیر آبفا فولادشــهر بعنوان برگزیــده گان خدمت با توجه 
عملکرد مطلوبی که در حوزه کاری خود داشتن انتخاب شدند.

مهندس هاشم امینی به انتخاب دونفر از مدیران آبفا بعنوان 
مدیران منتخب شهرستانها اشاره کرد و تصریح نمود:آقایان 
بستاکی مدیر آبفا مبارکه و دهقادنی مدیرآبفا گلپایگان بعنوان 
مدیران منتخب شهرســتانها  در بیست و دومین جشنواره 
شهید رجایی انتخاب شــدند که انتظار می رود این مدیران 
بی وفقه و با قوت  در سنگر خدمت رسانی به مردم بیش از 

پیش کوشا باشند .  
 لازم به یاد آوری است، شاخص های عمومی ارزیابی عملکرد 
جشنواره شهید رجایی در سال 97 شامل هفت محور، اصلاح 
ساختار سازمانی ،توسعه دولت الکترونیک،مدیریت سرمایه 
انسانی ،شفافیت و مدیریت مالی،بهبود فضای کسب و کار ، 
ارتقای سلامت اداری ،مسئولیت پذیری و پاسخگویی ،استقرار 

نظام مدیریت عملکرد بوده است

برای پنجمین سال متوالی صورت گرفت:

کسب رتبه برتر شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان 
در بیست و دومین جشنواره شهید رجایی
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جهانگیری آیین نامه تعلیق محرومیت 
بنگاه های اقتصادی را ابلاغ کرد

اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور آیین نامه اجرایی تبصره )۱( 
 مــاده )۵( مکرر قانون صدور چک با موضوع تعلیق محرومیت  بنگاه های 
اقتصادی از خدمات بانکی را برای اجرا به دستگاه های  اجرایی ابلاغ کرد. 

معاون اول رئیس جمهور آیین نامــه اجرایی تبصره )۱( ماده )۵( مکرر 
 قانون صــدور چک با موضوع تعلیق محرومیــت بنگاه های اقتصادی از 

 خدمات بانکی را برای اجرا به دستگاه های اجرایی ابلاغ کرد. 
هیــات وزیران در جلســه ۶ شــهریور ۱۳۹۸ به پیشــنهاد وزارت امور 
 اقتصادی و دارایی و بانک مرکزی و به استناد قانون صدور چک،  آیین نامه 
اجرایــی »تعلیق محرومیت بنگاه های اقتصادی از خدمات  بانکی با نظر 
شورای تأمین اســتان« را با لحاظ میزان تولید و صادرات  بنگاه و تعداد 

افراد شاغل در آن تصویب کرد. 
مطابق قانون صدور چک، بانک ها و مؤسسات اعتباری مکلفند از  افتتاح 
هرگونه حساب و صدور کارت بانکی جدید، اعطای تسهیلات  بانکی ریالی 
و یا ارزی، صــدور ضمانت نامه بانکی ریالی و یا ارزی،  گشــایش اعتبار 
اسنادی ریالی و یا ارزی به صاحبان حساب و بنگاه  های  اقتصادی دارای 

سابقه چک برگشتی رفع سوء  اثر نشده، خودداری  نمایند. 
بر همین اساس، چنانچه اعمال این محدودیت ها در بنگاه های اقتصادی 
 با توجه به شــرایط اقتصادی، موجب اخلال در امنیت اقتصادی استان 
 مربوط شود، به تشخیص شــورای تأمین استان، موارد مذکور به مدت 

 یک  سال تعلیق می شود. 
بر اساس آیین نامه اجرایی مصوب، بنگاه  اقتصادی مشمول، موظف  است 
حداکثر ظرف مدت یک ســاله تعلیق، نسبت به رفع سوء اثر از  چک های 
برگشــتی اقدام نمایــد. این مدت قابل تمدید نبــوده و در صورت  حل 
موضــوع در مدت مقرر، خدمات بانکی به این بنــگاه، وفق ضوابط  ارائه 

خواهد شد. 
هم چنین، بنگاه اقتصادی موظف اســت درخواست خود را )در خصوص 
 تعلیق یک ساله محرومیت( از طریق سامانه یکپارچه وزارت صمت  ارسال 
نماید تا پس از بررســی به همراه گزارشی شامل وضعیت بنگاه،  سوابق 
چک های صادره توســط بنگاه )تسویه شده، برگشتی یا  سررسیدنشده(، 
ســوابق محکومیت های مالی بنگاه و تصمیمات قبلی  شورای تأمین در 
اســتان های مختلف نسبت به بنگاه، جهت تصمیم گیری  به شورا ارسال 

شود. 

بارها  رئیس جمهور گفت:ما  حســن روحانی 
گفتیم و بــاز هم می گوییم،  ممکن اســت 
از تعبیرها سوءبرداشــت شــود ولی ما هیچ 
تصمیمــی برای  مذاکــره دو جانبه با آمریکا 

نداریم و نداشتیم. 
وی با بیان اینکه طراحی آنها این بود که پس 
از شش ماه، از دولت،  انقلاب و مجلس چیزی 
باقی نمانده باشد، اظهار داشت: با محاسبات 
 عادی محاسبه خیلی غلطی هم نبود اماّ وقتی 
این محاسبه در برابر یک  ملت دارای فرهنگ 
بلند، آبدیــده، معتقد به خاندان رســالت و 
همواره پشت  سر سرور و سالار شهیدان آماده 
ایثار و فداکاری برای اهداف بلند،  برای آرمان 
و اهــداف خود در طول تاریخ بوده، این گونه 

محاسبات  قطعاً غلط و اشتباه است. 
روحانــی تصریح کرد: آنها هــم امروز به این 
واقعیت رسیده اند، امروز  دنیا پس از ۱۶ ماه 
مقاومت نگاهش نســبت به ایران تغییر کرده 
اســت.  حتی نگاه آمریکا نسبت به ملت ایران 

تغییر پیدا کرده است. 
رئیس جمهور ادامه داد: آنها هم به این نتیجه 
رســیده اند که نمی توانند با  فشار حداکثری 
ملت ایران را به زانــو درآورد، اینکه آن همه 
پیغام با  واســطه در سراســر جهان را امروز 
مشــاهده می کنیم به دلیل یاســی است  که 
امروز بر افکار و نقشــه های دشمن مستولی 

شده است. 
وی بیــان کرد: آنها می داننــد که این جنگ 
تحمیلــی اقتصادی هماننــد جنگ  تحمیلی 
نظامــی ۳۰ ســال قبل که هیــچ نتیجه ای 
نداد و ملت ما علی رغم  همه دشــواری ها در 
برابر جهــان، یعنی در برابر کشــوری که به 

 ایدئولوژی شــرق به ظاهر خودش را مســلح 
کرده بود، با ســلاح غرب،  شوروی و فرانسه 

خودش را مسلح کرده بود پیروز شدند. 
روحانی با بیان اینکــه ملت ایران در صحنه 
سیاســی و حقوقــی بین المللی  هــم پیروز 
صحنه بوده است، گفت: شما یک نمونه آن را 
در تاریخ پیدا  کنید که آمریکا در یک توطئه 
بزرگ بین المللی ورود پیدا کرده باشد و  تنها 
مانده باشــد، او و اذنابش از جمله یک رژیم 
منحوس نامشروع و دو  سه تا کشوری که در 
کنار آمریــکا ماندند و کل ملت ایران خود را 
در  کنار ملت های جهــان و حتی دولت های 

بزرگ جهان می بیند. 
رئیس جمهــور بیان کرد: ما در این مســیر 

اولین قدمی که برداشــتیم دادن  یک فرصت 
تاریخــی به گروه ۱+۴ بود که در این فرصت 
آنها  می توانستند به تعهدات خود عمل کنند 
و اگر ایــن کار را انجام می دادنــد ما  هم به 
کلیه تعهدات خود در برجام عمل می کردیم. 
بنابراین آمریکا نه تنها  از لحاظ سیاسی، بلکه 
در ابعــاد اجتماعی، افکار عمومی و اقتصادی 

هم  شکست می خورد. 
روحانی ادامه داد: شاخص های صنعتی ما به 
ما نشــان می دهد هــم در  زمینه اخذ مجوز، 
هم در زمینــه افتتاح کارگاه هــای صنعتی، 
نســبت به  پارســال، رشــدهای ۱۸ الی ۲۰ 
درصدی داشــته ایم و این به معنای آن  است 
که برخلاف همه تبلیغات جهانی که متمرکز 

شــده است تا روحیه  ملت ما را تضعیف کند، 
ملت ما در مســیر آبادانــی و تولید در حال 

 حرکت است. 

ë  هیچ تصمیمی برای مذاکره دو جانبه با
آمریکا نداریم و نداشتیم

رئیس جمهــور در مورد مذاکره با آمریکا نیز 
گفت: مــا بارها گفتیم و باز  هــم می گوئیم، 
ممکن اســت از تعبیرها سوءبرداشــت شود. 
ما هیچ  تصمیمی برای مذاکــره دو جانبه با 
آمریکا نداریم و نداشتیم. در هیچ  مقطعی در 
این یک ســال و خورده ای و حتی سال های 
قبل هم همین  طور بود. البته پیشــنهاد بوده 

ولی هیچوقت پاسخ دیگری ندادیم و همیشه 
 منفی بود. 

وقتــی آمریــکا همــه تحریم ها را بــردارد، 
حضورش در جلسه ۱+۵ امکان  پذیر است

وی با بیان اینکه بحــث مذاکره دو جانبه با 
آمریکا به طور اصولی و  اساسی مطرح نیست، 
اظهار داشــت: اما ما قبــلًا گفتیم، آمریکا در 
۱+۵  با ما حرف می زد و با هم راجع مســائل 
اصلــی بحث می کردیــم، اگر  آمریــکا تمام 
تحریم های خــودش را بردارد، حالا به برجام 
برگردد یا  برنگردد که از نظر من مهم نیست، 
آن چیزی که مهم اســت تحریم است  و اگر 
آمریکا تحریم ها را بــردارد باز حضور آمریکا 
مثل قدیم در جلســه   ۱+۵ امکان پذیر است. 
اما مشــروط به آن اســت که کل تحریم را 

بردارد. 
رئیس جمهور خاطر نشــان کــرد: به دلیل 
اینکه در هر ســخنرانی  نمی توانیم درست باز 
کنیم و توضیح بدهیم وقتی می گوئیم مذاکره 
 بعضی ها فکــر می کنند مذاکره دو جانبه، در 
صورتی که اصــلًا مذاکــره دو  جانبه مطرح 

نیست. 
روحانی ادامه داد: وقتــی می گوئیم مذاکره، 
یعنی وقتی که همه تحریم ها  برداشته شود، 
یعنی شــرایطی که قدیم در برجام داشتیم. 
حرف ما واضح  اســت حالا خارجی ها گاهی 
برداشــت های مختلف می کننــد، ما به زبان 
 فارســی صحبت می کنیــم و آنها بــه زبان 
دیگری صحبت می کنند و  مترجمین معمولًا 
گاهی مقداری بــالا پایین می کنند، کاری به 
آنهــا نداریم.  حرف ما کاملًا واضح و روشــن 

است. 

هیچ تصمیمی برای مذاکره دو جانبه با آمریکا نداریم
تک خبر

وزیر دادگستری: 

چالش هایی چون ازدواج زودهنگام جز با 
آموزش و هماهنگی کاهش  نمی یابد

ســید علیرضا آوایی وزیر دادگســتری گفت: چالش های مهمی چون 
 ازدواج زودهنــگام، کــودکان کار، وضعیت بی هویتی، خشــونت علیه 
 کــودکان و... جز با آموزش کــودکان و نحوه ایجــاد هماهنگی میان 

 دستگاه های متولی، کنترل یا کاهش پیدا نخواهد کرد. 
آوایی در آیین افتتاح نخســتین مدرسه حقوق کودک در تبریز، اظهار 
 کرد: حفظ، رعایت، ترویج و ارتقای حقوق کودک از جمله دغدغه های 
 ذهنی جامعه و حاکمیت بوده که جز با آموزش مجریان امر، به سهولت 

 میسر نیست.  
وی با بیان این که احترام به کرامت انســانی ایجاب می کند که کودک 
به  عنوان یک انســان دارای حقوق برابر با دیگران انگاشته شود و این 
امر  نیز مســتلزم حمایت همه جانبه از آنان است، افزود: کودکان نیاز 
به  حمایت و مراقبت ویژه دارند و به دلیل گســتردگی موضوع، توجه و 
 حمایت از کودکان با مشــارکت تمامی بخش های دولتی و غیردولتی 

 جامعه میسر است.  
وی با بیان این که وزارت دادگســتری به عنوان مرجع ملی کنوانسیون 
 حقوق کودک با مشــارکت تمامی دستگاه های اجرایی و قضایی حوزه 
 کودک، اقدام به تهیه ســند ملی حقوق کودک کرده است، تاکید کرد: 
 ماموریت ها، چشم انداز، اهداف کلان و راهبردهای این سند می تواند 
 بــه عنوان نقشــه راهی برای حفظ حقوق  کودک در کشــورمان قرار 

گیرد.  
وزیر دادگســتری با بیان این کــه در ابتدا آمــوزش حقوق کودک به 
مجریان  امر، اهمیت بسیاری داد، گفت: در وهله بعدی، شناخت دقیق 
چالش هــای  این حوزه ضروری اســت تا بتوان با نگاه به ســند کلان 
کشوری » برنامه  عمل جامع حقوق کودک«، به برنامه ریزی استانی و 

اجرای بهتر آن  رسید.  
وی در بخش دیگری از سخنانش گفت: چالش های مهمی چون ازدواج 
 زودهنگام، کودکان کار، وضعیت بی هویتی، خشونت علیه کودکان و...  
 جــز با آموزش کــودکان و نحوه ایجاد هماهنگی میان دســتگاه های 

متولی،  کنترل یا کاهش پیدا نخواهد کرد.  
وی در ایــن خصوص افــزود: اســتفاده از ظرفیت هــای مرجع ملی 
 کنوانســیون حقوق کودک در راســتای ایجاد زمینه های هماهنگی و 
 هم افزایی بیشــتر و همچنین تعیین خط مشی و برنامه های اجرایی با 
هــدف  حفظ، رعایت، ترویج و ارتقای حقوق کودک در این رابطه مورد 

تاکید  بوده و این دوره تخصصی نیز با همین هدف برگزار می شود.  
آوایی تشــریح کرد: منظور مــا از حمایت و مراقــب از کودکان، نگاه 
 پیشــگیرانه بوده تا با آموزش و هماهنگی و برنامه ریزی بتوانیم، جلوی 
 بزه دیدگــی یا رفتار معارض با قانون کودکان را بگیریم، در این رابطه 
 نیــز آمادگی داریم تــا با تمامی ظرفیت های مرجع ملی کنوانســیون 
حقوق  کودک، برای رســیدن به اهداف ملی و اســتانی مشــارکت و 

همکاری  داشته باشیم.  

تک خبر میراث فرهنگی به جای درآمدزایی به »بودجه خواری« 
روی آورده  است

جلال محمود زاده نماینده مردم مهاباد در مخالفت 
با وزیر پیشنهادی  میراث فرهنگی گفت: این دستگاه 
به جای به کارگیری راهکارهای  درآمدزایی به بودجه 
خواری روی آورده است. محمود زاده در مخالفت به 
رأی اعتماد به علی اصغر مونسان گفت: در  جای جای 
کشور هر روز شاهد از بین رفتن آثار تاریخی و کاهش 
 گردشگران خارجی هستیم. کشــوری با این همه 
قدمت و سابقه تاریخی  گردشگری چرا باید به منابع 
مالی مانند نفت وابسته باشد؟وی افزود: کشورهایی 
مثــل ترکیه تلاش دارند بزرگان ایران را به نام  خود 
ثبت کنند. تعداد گردشــگران ایرانی که به خارج از 
کشور می روند  ســه برابر گردشگران خارجی است 
که به کشور ما می آیند. عضو کمیسیون کشاورزی 
مجلستصریح کرد: دردناک تر این است که  به دلیل 
ناکارآمدی مجموعه میراث فرهنگی، گردشــگران 
ایرانی که به  خارج از کشــور می روند، از پتانســیل 
های گردشگری ایران کمترین  اطلاع را دارند. محمود 
زاده برخی از مشــکلات سازمان میراث فرهنگی را 
برشــمرد و  گفت: طبق گزارش کمیسیون اصل ۹۰ 
و مرکز پژوهش های مجلس  دردوران مدیریت آقای 
مونسان ایران بدترین رتبه را در زمینه  گردشگری، 
پایداری محیطی و ایجاد زیرساخت های گردشگری 
داشته  اســت. وی با بیان اینکه کمبود شدید نیرو و 
کمبود اعتبارات از مشکلات این  سازمان است،گفت 
در حالی که اعتبارات هزینه ای این سازمان در  زمان 

مدیریت آقای مونســان به ۵ برابر و اعتبارات تملک 
دارایی به دو  برابر افزایش یافته اســت. نماینده مردم 
مهاباد، عدم تجهیز یگان حفاظت میراث فرهنگی، 
عدم دقت  در تدوین قراردادهای بهسازی آثار تاریخی 
و وجود تخلفات متعــدد در  این قرارداد را از ضعف 
های مدیریتی مونسان خواند و گفت: متأسفانه  طی 
ســال های اخیر منابع مالی کافی برای ثبت جهانی 
آثار میراث  فرهنگی وجود نداشته و این امر موجب 
تخریب بافت های تاریخــی  به  بهانه های مختلف 
شده اســت. محمود زاده تصریح کرد: آقای مونسان! 
در زمان مدیریت شــما برخی  از آثار باستانی کشور 
به مرغداری و دامداری تبدیل شدند و سهل  انگاری 
مجموعه شما در صدور مجوز ساخت پتروشیمی ها 
و پالایشگاه  ها در جوار آثار تاریخی موجب تخریب 
این بناها شده اســت. وی ادامه داد: سازمان میراث 
فرهنگی از ظرفیت های فضــای مجازی  برای ارائه 
اطلاعات به گردشگران استفاده مطلوبی نکرده و در 
دوران  مدیریت آقای مونســان به جای به کارگیری 
راهکارهای درآمدزا، این  ســازمان به بودجه خواری 
دولتی روی آورده اســت. عضو کمیسیون کشاورزی 
مجلس اظهار داشت: عدم توجه به برندسازی  صنایع 
دستی، عدم وجود بازار برای فروش صنایع دستی و 
جدا شدن  صنایعی مانند فرش دستباف از فهرست 
صنایع دستی از ضعف های  دوران مدیریت شما بوده 

است. 

غنی سازی سانتریفیوژ
بعــد از آن که ایــران در گام دوم کاهــش تعهدات 
برجامــی اش پایبندی خود به  رعایت ســقف ۳.۶۷ 
درصــد را لغو کرد، ذخایر اورانیوم غنی شــده تا   ۴.۵ 

درصد ایران از مرز ۲۵ کیلوگرم گذشته است. 
بر اســاس آخرین گزارش آژانــس بین المللی انرژی 
اتمی تــا تاریخ ۲۸  مــرداد )۱۹ اوت ۲۰۱۹( آژانس 
راســتی آزمایی کرده است که میزان  ذخیره اورانیوم 
۲۳۵ غنی شده تا ۳.۶۷ درصد *۲۴۱.۶ کیلوگرم بوده 

 است. 
ذخایر اورانیوم ۴.۵ درصد ایران به ۲۵ کیلوگرم رسید

این گــزارش می افزاید: ذخیره فوق شــامل ۲۱۶.۵ 
کیلوگرم اورانیوم عنی  شده تا ۳.۶۷ درصد از اورانیوم 
۲۳۵ و ۲۵.۱ کیلوگــرم اورانیوم غنی  شــده تا ۴.۵ 

درصد از اورانیوم ۲۳۵ است. 
ایــران در ۱۶ تیرمــاه گام دوم در راســتای کاهش 
تعهــدات برجامی اش را  اعلام کرد که بر اســاس آن 
میزان درصد و غلظت غنی سازی خود را  فراتر از ۳.۶۷ 
افزایش داد و بعد از آن به ســرعت غنی سازی تا ۴.۵ 
 درصــد را آغاز کرد و در کمتر از دو ماه این ذخایر به 

بیش از ۲۵  کیلوگرم رسیده است. 
ذخایر آب ســنگین ایران همچنان کمتر از ۱۳۰ تن 

است
هم چنین بر اســاس گزارش آژانس، ایران هم چنان 
به اطلاع رســانی به  آژانس در خصوص موجودی آب 
سنگین در ایران و تولید آب سنگین  در کارخانه تولید 
آب ســنگین   HWPP  ادامه و به آژانس اجازه داده 

است  که بر میزان ذخایر آب سنگین ایران و مقدار آب 
سنگین تولید شده در  HWPP  نظارت کند. 

تا ۲۸ مــرداد، آژانس راســتی آزمایی کرد که مقدار 
آب ســنگین تولید شــده و  مقدار در حال استفاده 
در ایــن کارخانه ۱۲۵.۵ متریک تن اســت. در  طول 
دوره گزارش دهی ایران بیش از ۱۳۰ متریک تن آب 

سنگین  نداشته است. 
آژانس هم چنین تایید کرد که از زمان گزارش قبلی 
مدیرکل، مجموع   ۲.۲ متریک تن آب سنگین از ایران 
خارج شده اســت و نیز ۲.۲  متریک تن آب سنگین 
را بــرای فعالیت های تحقیق و توســعه در ارتباط با 

 تولید ترکیبات دوتریم برای کاربردهای پزشکی مورد 
استفاده قرار داده  است. 

گــزارش آژانــس در بخش تحقیق و توســعه اعلام 
کرده اســت که در طول  دوره این گــزارش، آژانس 
راستی آزمایی کرده اســت: تا ۱۱ سانترفیوژ  نسل ۴ 
نصب و با گاز  UF ۶ آزمایش شــده اند، یک ماشــین 
سانترفیوژ  نسل ۵ نصب و با گاز  UF ۶ آزمایش شده 
است، تا ۳۳ ماشین  سانترفیوژ نسل ۶ نصب شده اند 
که از آنها ۱۰ عدد با گاز  UF ۶ آزمایش  شــده است. 
 ۶ UF  یک ماشین ســانترفیوژ نسل ۸ نصب و با گاز
آزمایش  شــده اســت. هم چنین بحث های فنی در 
خصوص ماشین های سانترفیوژ  نسل ۶ در حال انجام 

است. 
روند مســتمر و رو بــه جلو فعالیت هــای مرتبط با 
تحقیق و توسعه در حوزه  غنی سازی و سانتریفیوژها 
از این رو مهم و حایز اهمیت اســت که در  گام سوم 
بخش مهمــی از اقدامات ایران در راســتای کاهش 
تعهــدات  برجامی اش شــامل فعالیت های تحقیق و 
توســعه می شود. بر اســاس اطلاع ایسنا، تغییر نسل 
ســانتریفیوژها فراتــر از نســل اول،  افزایش تعداد 
سانتریفیوژها فراتر از 5060، عدم پایبندی به سطح 
 غنی ســازی 4.5 درصد، توسعه غنی سازی در نطنز و 
برداشــتن  محدودیت ها در تحقیق و توسعه از جمله 
گسترش نســل های ســانتریفیوژ  از جمله اقداماتی 
اســت که در گام ســوم پیش بینی می شــود که در 
دســتور  کار قرار گیرد. یکی از مهم ترین بخش هایی 
که انتظار مــی رود در روند کاهــش تعهدات  در آن 
شــاهد رشد و پیشرفت چشــم گیر باشیم، توسعه و 
تولید  ســانتریفیوژه های نســل 6 است که اکنون در 
مرحله خوبی از تحقیقات  قرار دارد و آماده اســت تا 
از تست های ده تایی به تست های با تعداد  بالاتر برود. 

علی اکبر صالحی رییس ســازمان انرژی اتمی اخیرا 
اعلام کرده بود که   "ســالن مونتاژ ســانتریفیوژهای 
جدید و مدرنی که ســاخته ایم که در آن  حدود ۲۰ 

سانتریفیوژ  IR 6 مونتاژ شده است." 
وی گفته بود که سازمان انرژی اتمی "قابلیت برگشت 

پذیری به شرایط  قبل از برجام را به سرعت دارد." 
 *میــزان ۳۰۰ کیلوگــرم  UF ۶ معادل بــا ۲۰۲.۸ 

کیلوگرم اورانیوم است. 

ذخایر اورانیوم غنی شده تا ۴.۵ درصد ایران از مرز ۲۵ کیلو گذشت

سرلشکر ســید عبدالرحیم موســوی فرمانده کل ارتش 
بــا بیان اینکه امنیت  و آرامش بر مرزهای کشــور حاکم 
است، گفت: شــرایط مطلوب، امنیت و  آرامش حاکم بر 
مرزهای کشور، در سایه مجاهدت های مخلصانه و  بی ریای 
رزمندگان بدســت آمده است. موسوی در مراسم تقدیر از 
تعدادی از رزمندگان ارتش کــه در ماموریت  های اخیر 
اطلاعاتی و عملیاتی حوزه هــای پدافند هوایی، دریایی، 
هوایی  و زمینی تاثیرگــذار بوده اند گفت: فرمانده معظم 
کل قوا در تدابیر ابلاغی  مبنی بر ارزشــمندی تلاش های 
خامــوش در جهــت صیانت از نظام  جمهوری اســلامی 
فرمودند؛ »هرجا باشــیم چه آنجا نامی و عنوانی داشــته 
 باشد یا نداشته باشد یا کسی ما را بشناسد یا اهمیت کار 
ما را کســی  بفهمد یا نفهمد، چــون در جهت اقامه نظام 
جمهوری اسلامی و نظام  اسلامی و حکم الهی است، ارزش 
والای خودش را خواهد داشــت و این  آن چیزی است که 
هر کســی را در هر جایی که هســت تسلی می دهد. امیر 
سرلشکر موسوی فرمانده کل ارتش با بیان اینکه امنیت و 
آرامش  بر مرزهای کشور حاکم است و این شرایط مطلوب، 
امنیت و آرامش  حاکم بر مرزهای میهن اسلامی، در سایه 
مجاهدت های مخلصانه و  بی ریای رزمندگان بدست آمده 
اســت، افزود: برخی اقدامات اخیر ارتش  به دلایل خاص 
امنیتی و ملاحظات اطلاعاتی منعکس نشد که برای حفظ 
 مصالح نظام، این روند در برخی اقدامات مهم و محرمانه 
ادامه خواهد  داشت. وی ضمن قدردانی از آحاد رزمندگان 

ارتش که در ماموریت های اخیر  و همچنین تامین امنیت 
و صیانــت از مرزهای زمینی، هوایــی و دریایی  به دور از 
تبلیغات و در عین حال مقتدرانه تلاش می کنند، تصریح 
کرد:  اگر چه رسانه ها در تبیین و تبلیغ خدمات بخش های 
مختلف موثرند،  لیکن در صورتی که بســیاری از اقدامات 
و خدمات به هر دلیلی مطرح  نشــود، یا امکان و میل به 
رســانه ای کردن آن ها وجود نداشته باشد، در  صورتی که 
برای خدا و صادقانه باشد، خداوند به بهترین نحو جبران 
 خواهد کرد. امیر سرلشــکر موسوی با بیان اینکه کارهای 
بــزرگ در گمنامی و بدون  تبلیغات ارزشــمندترند و راز 
محبوبیت و مقبولیت برخی اقدامات نیز در  همین خدمت 
صادقانه و خالصانه و به دور از تبلیغات اســت خاطرنشان 
 کرد: همین که مقابل دشمن سینه سپر می کنیم و دشمن 
درد سیلی ما را  روی صورت خود احساس  می کند، برای 

ما کافی است. 

سرلشکر موسوی: 
امنیت بر مرزهای ایران حاکم است
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جعل مُهر پزشکان
 برای نسخه  کردن داروهای گران 

دکتر محمد جهانگیری معاون فنی و نظارت ســازمان نظام 
پزشکی با  اشاره به سوء استفاده از مُهر پزشکان جهت نسخه 
کردن برخی  داروهای گــران قیمت و وارداتی، گفت: جهت 
جلوگیری از این  موضوع، تا پایان امســال همه پزشــکان به 

امضای الکترونیک دسترسی  خواهند داشت. 
جهانگیری درباره پزشکانی که برخی داروهای وارداتی گران 
قیمت را  نسخه می کنند، گفت: تقریباً در هر روز ۳ الی ۴ نامه 
را ارجاع می دهم  که پزشــکان به ما اطلاع رسانی کردند که 
از مهرشان سوء استفاده شده  است و ما این موضوع را هم از 

نظر قضایی و هم در حوزه وزارتی  پیگیری می کنیم. 
وی گفت: ساخت یک مُهر کار دشواری نیست و کسانی که 
بخواهند  ســوء استفاده کنند، قطعاً از مهر پزشکان هم سوء 

استفاده می کنند. 
امضای الکترونیک برای همه پزشکان تا پایان امسال

معاون فنی و نظارت ســازمان نظام پزشکی درباره اقدامات 
انجام شده  جهت جلوگیری از جعل مُهر پزشکان، ادامه داد: 
ما برای جلوگیری از  جعل مهر پزشکان اقدام به ایجاد امضای 
الکترونیک برای همه پزشــکان  کرده ایم که این موضوع در 
حال انجام اســت و تا پایان ســال تمام پزشکان  به امضای 
الکترونیک دسترســی خواهند داشــت و می توانند نسخه 

 الکترونیک تجویز و امضا کنند. 
وی که در یــک برنامه تلویزیونی صحبــت می کرد، گفت: 
در حــال حاضر  در تمام مراکــز ملکی تامین اجتماعی همه 
نســخه ها به صورت  الکترونیک امضا می شود و دیگر امضای 
دســتی وجود ندارد و به همین  دلیل این سیستم کاملًا امن 

است. 

بیشترین قربانیان سایبری مربوط به 
جرایم مالی هستند

ســردار وحید مجید رئیس پلیس فتا ناجا گفت: در بررســی 
های صورت  گرفته از قربانیان جرایم ســایبری که بیشتر آنها 
مربوط به جرایم مالی  هســتند، مشــخص شد عدم آگاهی و 
دانش برخی از کاربران در خصوص  آســیب ها و تهدیدات و 
اســتفاده از تکنولوژی ارائه خدمات مالــی و بانکی  در فضای 

سایبر علت اصلی وقوع جرایم در این حوزه است. 
مجید افزود: مجرمان و کلاهبرداران ســایبری با اســتفاده از 
فرصت به  دست آمده با ترفندهای مختلف و انجام مهندسی 
اجتماعی خاص، بیشــتر  در قالب ارائــه خدمات دولتی نظیر 
هدف مندی یارانه ها، دریافت ســهمیه  سوخت و سبد کالای 
حمایت دولت، ثبت نام در طرح تــردد در محدوده  ترافیک، 
آلودگی هوا و ســایر موارد با تبلیغات و راه اندازی درگاه های 
 جعلی بانکی موســوم به فیشینگ نسبت به سرقت اطلاعات 
بانکی و  برداشت غیرمجاز از طعمه های خود اقدام می کنند. 

این مقام ارشــد انتظامی با اشاره به نقش آموزش همگانی در 
پیشگیری  از جرایم ســایبری، اظهار داشت: در بررسی های 
صورت گرفته از  قربانیان جرایم سایبری که اکثر آنها، جرایم 
مالی هستند؛ مشــخص شــد  عدم آگاهی و دانش برخی از 
کاربران در خصوص آسیب ها و تهدیدات  و همچنین استفاده 
از تکنولوژی ارائه خدمات مالی و بانکی در فضای  سایبر علت 

اصلی وقوع جرایم این حوزه است. 
وی خاطر نشــان کرد: پلیس فتا با تولید و اکران مســتندات 
آموزشی  مختلف و متنوع در قالب انیمیشن و موشن گرافیک، 
پادکست،  اینفوگرافی، فیلم های کوتاه و برگزاری انواع کلاس 
های آموزشی در  سطوح مختلف اقشار جامعه در صدد افزایش 
آگاهــی و دانش عمومی  هموطنان از آســیب ها و تهدیدات 
فضای مجازی بوده و همچنین اقدامات  آموزشــی و فرهنگ 
ســازی از اولویــت هــای ماموریتی این پلیس در  راســتای 

پیشگیری از جرایم پر وقوع سایبری به شمار می آید. 
سردار مجید، همکاری ســایر نهادها و سازمان های دولتی و 
غیر دولتی  و همچنین اصحاب رسانه در راستای کاهش نرخ 

وقوع جرایم سایبری  در این حوزه را لازم و ضروری دانست. 
رئیس پلیــس فتا ناجا به هموطنان توصیــه کرد: به منظور 
بهره مندی از  خدمات آموزشــی و یا دریافت مشــاوره فنی و 
تخصصی در خصوص  فضای سایبر به سایت رسمی پلیس فتا 
به آدرس اینترنتی  www.cyberpolice.ir  مراجعه کنند و 
در صورت مشــاهده موارد  مشکوک موضوع را از طریق سایت 
مذکور قسمت درج گزارشــات  مردمی با این پلیس در میان 

بگذارند. 

وزارت  سرپرســت  حســینی  جــواد  ســید 
آموزش وپرورش، با اشــاره به  حمایت این اعضا 
نسبت به وزیر پیشــنهادی آموزش و پرورش، 
گفت:  بدون عــدول از اصول تأثیر لازم را برای 
اخــذ رأی اعتماد نمایندگان  مجلس داشــته 

باشیم. 
حســینی اظهار کرد: بــا رویکرد اســتفاده از 
مدیریت دانش باید مجموعه  تجارب ســازمانی 

خود را مدون به وزیر پیشنهادی ارائه نماییم. 
وی با تشــکر از همراهی شــورای معاونان در 
دوران سرپرســتی گفت:  همواره در گسســت 
انتقال اطلاعات هستیم و به همین علت باید در 
نظام  تعلیم و تربیت همه چیز درس آموز باشد و 

تجربه های دانشی خود را  منتقل کنیم. 
  سرپرســت وزارت آموزش وپرورش خاطرنشان 
کرد: فشار بیرونی بر  همه وزاتخانه ها وجود دارد 
و البته بر آموزش وپرورش بیشتر است باید  در 
تغییر رویکرد نقش آفرینی داشته باشیم و بر این 
تأکید کنیم که اصالت  دستگاه تعلیم و تربیت را 

از دست نمی دهیم. 
وی با اشــاره به حمایت از گزینه پیشــنهادی 
افزود:  بــرای وزارت  آموزش وپــرورش،  دولت 
تــلاش کنیــم از ظرفیت هایی که بر اســاس 
اصول  تعلیم و تربیت اســت، اســتفاده کنیم و 
بــدون عدول از اصول تأثیــر لازم را  برای اخذ 
رأی اعتماد نمایندگان مجلس شورای اسلامی 

داشته باشیم. 
تأکیــد  آموزش وپــرورش  وزارت  سرپرســت 
کرد: آموزش وپرورش یک  فرایند اســت و باید 
نــگاه فرایندی به آموزش وپرورش باشــد و به 
 سرمایه های ســاختاری آن توجه شود لذا نگاه 
پروژه ای به  آموزش وپرورش به ضرر نظام تعلیم 

و تربیت است. 
وی با اشــاره بــه آخرین پیمایش هــای افکار 
عمومی در ســطح جامعه  تصریح کرد: با اینکه 
حجم فعالیت هــا در آموزش وپرورش بســیار 
زیاد  اســت اما در پیمایش ها، سومین دستگاه 
در رضایتمنــدی انجام امور و  پاســخگویی از 
نظر مردم بوده ایم و مردم، معلمان را ســرمایه 
اجتماعی  نخست جامعه می دانند و مدارس را 

نهاد اول خدمات رسان کیفی تلقی  می کنند. 
حســینی بابیان اینکه نگاه مقام معظم رهبری 
به آموزش وپرورش بی بدیل  است و در سخنان 
ایشــان مکرراً تأکیــد بر آموزش وپــرورش را 
می توان  مشاهده کرد، اظهار داشت:  باید تعامل 
داشته باشیم و از تعارض و  سازش پرهیز کنیم 
و با اصــول پیش بروید تا بــا رویکرد گفتمان 
و تعامــل  از کوچک انــگاری آموزش وپرورش 

جلوگیری کنیم. 
سرپرســت وزارت آموزش وپرورش خاطرنشان 

کــرد: امروز برهــم  خوردن آرامــش جامعه و 
نظــام تعلیم و تربیــت ایجاد فضــای تضاد و 
 گســترش آن، ایجاد وقفه درروند امور، ناامید 
ســازی، افزایش نارضایتی  و کاهش ناکارآمدی 
عمده ترین محورهایی است که دشمنان بر آن 
 تأکیددارند و هر فرد که دلســوز نظام تعلیم و 
تربیت است باید در نقطه  مقابل آن عمل کند. 

وی در ادامه اضافه کرد: حفظ آرامش، انسجام، 
ایجاد همگرایی،  ســرعت بخشــیدن به روند 
امیدآفرینــی، افزایش رضایتمنــدی و کارآمد 
 ســازی نظام تعلیم و تربیت باید هدف گذاری 

مدیران و دست اندرکاران  تعلیم و تربیت باشد. 
حســینی در پایان تأکید کرد: امید داریم وزیر 
پیشنهادی جدید در جهت  تحقق این راهبردها 
موفق شــوند و همگی دســت وی را به گرمی 
بفشــاریم  و برای ارتقا نظام تعلیم و تربیت به 

وی مدد برسانیم. 

رحمانی فضلی، وزیر کشور، گفت: توزیع لوازم 
التحریر با ارز نیمایی،  به طور دقیق کنترل می 

شوذ. 
رحمانی فضلی اظهار کــرد: گزارش های داده 
شده در اول جلســه نشان  دهنده آن است که 
دستگاه ها مصوبات این ستاد را مدام پیگیری 

می  کنند. 
وی افزود: قرار شــد تا ســامانه قیمت گذاری 
از ســمت وزارت صمت  مجددا بررسی شود و 
اشــکالات و ایراداتی که این ســامانه دارد را تا 

هفته  آینده برطرف و گزارش کار را اعلام کنند. 
وزیر کشــور افزود: موضوع بعــدی که در این 
جلسه عنوان شد بحث  لوازم التحریر بود، وزارت 
صمت اعلام کرد تاکنــون ۳۰ میلیون مورد را 
 در بازار توزیع کرده ایم و قرار اســت این میزان 
افزایش پیدا کنــد و  همچنین نظارت کافی و 
لازم بر لوازم التحریری که با ارز نیمایی  توزیع 
می شود به منظور کنترل بازار داریم و همچنین 
قیمت لــوازم  التحریر بر روی ســامانه قیمت 

گذاری مرتباً به روز می شود. 

وی ادامه داد: بدهی دولت به کشــاورزان هنوز 
باقی است و چیزی حدود  هزار و ۹۰۰ میلیارد 
تومان همچنان به کشاورزان به ویژه کشاورزان 
 غرب کشور بدهی داریم که قرار است به زودی 

این بدهی برطرف  شود. 
رحمانی فضلی گفت: دستورالعمل نحوه اطلاع 
رسانی دادگاه های  مبارزه با فساد آماده شد این 
دستورالعمل زیر نظر قوه قضائیه بود قرار  شد تا 
اطلاع رسانی دادگاه ها به نحوی باشد که اقتدار 
را نشان دهد و  همچنین اطلاع رسانی به گونه 
ای نباشد که موضوع فساد به تمامی  دستگاه ها 

و مجموعه ها تعمیم یابد. 
وزیر کشــور تصریح کرد: بایــد عین تخلف و 
دقیقاً نهادی که این تخلف  در آن رخ داده است 
مطرح شود و از کلی گویی که باعث ظن مردم 

به  سایر دستگاه ها می شود، جلوگیری کرد. 

تحقیقات نشــان می دهد که چاپ هشدار سلامتِ 
"سیگار کشــنده اســت"  روی هر نخ سیگار باعث 

منصرف شدن افراد از روشن کردن آن  می شود. 
متخصصان دانشگاه "استرلینگ" اسکاتلند این روش 
بحث برانگیز را  روی ۱۲۰ فرد ســیگاری آزمایش 
کرده و درمورد افکارشان از آن ها  سوالاتی پرسیدند. 

ایــن افراد اعلام کردند که این هشــدارها بســیار 
ناخوشایند بوده و بسیاری  از زنانِ مورد مطالعه نیز 
هشدارها را یادآور خطرات سیگار کشیدن  دانستند. 

این در حالی اســت کــه برخی منتقــدان بر این 
عقیده اند که هیچ فرد  ســیگاری وجود ندارد که از 
خطرات سیگار کشــیدن آگاهی نداشته باشد،  چرا 
که هشدارهای زیادی با اشکال مختلف روی پاکت 

های سیگار  درج شده است.   
اما مولف اصلی این مطالعه اعلام کرده که به اعتقاد 
بیشتر متخصصان  چاپ هشدارهای سلامت روی هر 
نخ ســیگار برای افرادی که قصد  استعمال آن ها را 

دارند، ناخوشایند است.  
ایــن مطالعه نشــان می دهــد که چــاپ چنین 
هشدارهایی می تواند در  تصمیم گیری افراد سیگاری 
برای استعمال این ماده دخانی تأثیر بگذارد.  یافته ها 
نشان می دهد که این رویکرد، سیاستی مناسب بوده 
و روشی  است که برای اولین بار پیام رسانی سلامتی 
را به تجربه استعمال بســط  می دهد.  احتمال درج 
هشــدار درباره ســیگارها در برنامه اقــدام کنترل 
دخانیات  دولت اســکاتلند نیز قرار گرفته است. این 
طرح پیشــنهاد می کند تغییراتی  در "رنگ، ترکیب 

و پیام های هشدار دهنده روی هر نخ" ایجاد شود. 
مقامات رســمی سال گذشــته در کانادا نیز اعلام 
کردند که در نظر دارنــد  تولیدکنندگان را وادار به 

چاپ هشدارهای سلامت روی هر نخ سیگار  کنند. 
متخصصان مرکز مطالعات سرطان انگلیس با اشاره 
به این که بسیاری  از جوانان هنوز در حال استعمال 
سیگار هستند، اعلام کرده اند اقدامات  ضد استعمال 
دخانیات دولت و افزایش مالیات بر سیگار هم چنان 
 مؤثرتریــن روش ها بــرای متوقف کردن شــروع 

استعمال سیگار است. 

متخصصان خاطر نشــان کرده انــد باید هم چنان 
به دنبــال روش های  نوآورانه ای بــود که جوانان را 
از ســیگار کشــیدن بازدارد و به این ترتیب  میزان 
استعمال دخانیات را در بین جوانان کاهش داد. این 
مطالعه نشان  می دهد که تاکتیک هایی مانند کاهش 
جذابیت ظاهری سیگارها می تواند  یک روش مؤثر 

در انجام این کار باشد. 
تمام افراد سیگاری در این مطالعه ۱۶ ساله یا بالاتر 
بوده انــد. به گفته این  شــرکت کنندگان زمانی که 
هشــدارهای ســلامت روی هر نخ از سیگارها  درج 
می شــود، تاثیر بیشــتری دارد، چرا که در تمامی 
مراحل ســیگار  کشــیدن از جمله درآوردن سیگار 
از پاکت، روشــن کــردن آن، تکاندن  خاکســتر و 
دیگر مراحل، هشــدار به چشم می خورد و احساس 

ناخوشایندی  را در فرد ایجاد می کند. 
خود افراد ســیگاری می گویند درج این هشــدارها 
روی هر نــخ ســیگار  می تواند به ترک ســیگار و 
جلوگیری از سیگاری شدن کودکان کمک  شایانی 
بکنــد. این اقدام در کانادا و اســکاتلند در دســت 

بررسی است. 
ابتــکارات دولتی مختلفی برای کاهش اســتعمال 
دخانیــات به طور منظم  طی ۱۵ ســال گذشــته 
در انگلیس معرفی شــده اســت. بــرای مثال درج 
 هشدارهای سلامتی روی پاکت های سیگار از سال 
۲۰۰۲ میلادی  اجباری شد و تبلیغات دخانیات در 
سال ۲۰۰۳ میلادی و نیز سیگار  کشیدن در فضای 

بسته در سال ۲۰۰۷ میلادی ممنوع شد. 
مقامــات انگلیس این اقدامات را در ســال ۲۰۱۷ 
میلادی با سیاستی دنبال  کردند که طی آن تمامی 
بســته بندی های سیگارها باید با پاکت های قهوه ای 

 مایل به سبز جایگزین شوند. 
به نوشته روزنامه دیلی میل، تحقیقات دانشگاه کالج 
لندن نشــان می دهد  قوانین سختگیرانه تر در مورد 
بسته بندی و تبلیغات سیگار و هم چنین  ممنوعیت 
استعمال دخانیات در فضای بسته مفید واقع شده و 

آمار  استعمال دخانیات را کاهش داده است. 

اجتماعی

یک اســتاد دانشگاه گفت: طبق 
آمــار های رســمی، در طول دو 
ســال گذشــته  الگوی طلاق در 
جامعه ما تغییر مثبتی نداشــته 
اســت و روزانــه ۴۰۰  طلاق در 

کشور رخ می دهد. 
کلینیک  مدیر  شــبابی  مهرشاد 
حقوقی زنان و خانواده کرســی 
حقوق بشــر  دانشــگاه شــهید 
بهشــتی، در نشســت تخصصی 
»بچه های طلاق«، اظهار  داشت: 
نشســت بچه های طــلاق که به 
همت کرسی حقوق بشر دانشگاه 
 شهید بهشتی و انجمن بچه های 
طلاق برگزار شــد بــا یک نگاه 
این  روانشناسی  و  دقیق  حقوقی 
موضوع را مورد تجزیه و تحلیل 
قرار می دهد  و اینگونه نشست ها 
فرصت مناسبی است تا نهادهای 
دانشــگاهی و  نهادهای مردمی و 
ســازمان های غیر دولتی در یک 
تعامل عالمانه و  تحلیل گرایانه با 
یکدیگر هم افزایی داشته باشند 
و مسائل را مورد تجزیه  و تحلیل 
قرار دهند و در نهایت با یک نگاه 
فراتر از تئوریک و  بصورت کاملًا 
واقع بینانه و کارکرد گرایانه این 
قرار  مورد  بررسی  را  مشــکلات 

دهند. 
این اســتاد دانشگاه افزود: سعی 
ما بــر این اســت تا بــه عنوان 
کرســی  دانشــگاهی و یک نهاد 
همچون  فعالیت هایــی  علمــی 
انجمن بچه های طلاق و  ســایر 
فعالیت های دیگر را مورد بررسی، 
تحلیل و شناســایی قرار دهیم و 
 از طریق کانال های دانشــگاهی 
منتقل  سیاستگذاری  مجاری  به 

کنیم. 
وی در خصــوص فعالیت هــای 
و خانواده  زنان  کلینیک حقوقی 

کرسی  حقوق بشر دانشگاه شهید 
بهشــتی گفت: کلینیک حقوقی 
زنــان و خانواده  کرســی حقوق 
بهشتی یک  دانشگاه شهید  بشر 
نهاد مردمی-دانشگاهی با  رویکرد 
مشاوره ای  و  آموزشی  پژوهشی، 
اســت و آمــوزش آن بصــورت 
 همگانی و هم بصورت تخصصی 
اســت و در مســیر آموزش های 
عمومی  این کلینیک آنچه را که 
افراد به عنوان حقوق خود بایستی 
بدان آگاه باشند  تا حقوق خود را 
پاس بدارند به آحاد جامعه ارائه 
این  کلینیک  همچنین  می کند، 
در حد  را  تخصصی  آموزش های 

وکلا و گاهاً قضات ارائه  می کند. 
ë  روزانه ۴۰۰ طلاق در کشور

داریم
دانشــگاه،  علمی  هیئــت  عضو 
ضــرورت  بیان  بــا  همچنیــن 
پذیرش طــلاق به  عنوان یکی از 
با اشاره  واقعیت های اجتماعی و 

بــه آمارها در این حــوزه  افزود: 
خیلی وقت ها باید موضوع طلاق 
را بــه عنوان یکی از  واقعیت های 
اجتماعی بپذیریم و نمی توان آن 
را از واقعیت هــای جامعه  حذف 
کرد، متاسفانه طبق آمار رسمی 
که طی دو ســال گذشته منتشر 
شــد  الگوی طلاق در جامعه ما 
تغییر مثبتی نداشــته است و در 
هر ســه دقیقه  در جامعه ما یک 
طلاق رخ می دهد و روزانه ۴۰۰ 

طلاق در کشور  داریم. 
شبابی ادامه داد: طبق تحقیقات 
به عمل آمده و گزارشات کلینیک 
که  مبین آن است ۴۷ درصد این 
طلاق ها در پنج سال اول زندگی 
اگــر خوش بینانه  و  رخ  می دهد 
فکر کنیــم و بگوییــم این ۴۷ 
درصد دارای  فرزند نیستند و ۵۳ 
درصد دیگر زوج هایی که طلاق 
می گیرند به طور  متوسط یک یا 
دو فرزند داشته باشند، جامعه با 

ســالانه حدود یکصد  هزار فرزند 
طــلاق، بطور تخمینــی مواجه 

خواهد شد. 
وی خاطر نشــان کرد: هدف از 
توسط  نشســت ها  این  برگزاری 
از  پیشــگیری  کلینیک  راههای 
طلاق، محدود کــردن و کنترل 
آســیب های وارده بــر  کودکان 
طلاق از طریق مســائل حقوقی 
بررسی مداخلات روانشناختی  و 

 است. 

در این نشست ســید علی کاکا 
فعال اجتماعی و بنیانگذار انجمن 
طلاق  بچه های  طاقت   )جمعیت 
ایران(، گفت: حدود 6 سال است 
به صورت  رســمی و غیر رسمی 
در این حیطــه فعالیت می کنیم 
و به خاطــر  دغدغه هایی که در 
زندگی شــخصی داشتم تصمیم 
گرفتم در موضوع  کودکان طلاق 
به فعالیت بپردازم و تمام فعالیت 

مــا در انجمن بچه هــای  طاقت 
راســتای کاهش آسیب های  در 
فرزندان در پی طلاق اســت و به 
 همین منظور با افــرادی که در 
حین جدایی هستند، هم والدین 
و هــم  فرزندان و بطــور کلی با 
پیشگیری  عامه جامعه در بحث 
از طــلاق در  ارتباط هســتیم تا 
ازدواجی داشته باشند که منجر 

به طلاق نگردد. 
ë  انتخاب درست در ازدواج

عامل کاهش طلاق در جامعه
وی افزود: بر اساس آمار موجود و 
تحلیل های صورت گرفته می توان 
ازدواج ها  اگــر در   دریافت کــه 
انتخاب درستی صورت گیرد و به 
 موضوع پیشگیری پرداخته شود، 
این همه طلاق نخواهیم داشــت 
و در  انجمــن بچه های طلاق به 
این نتیجه رسیدیم که باید روی 
بحث پیش از  ازدواج هم فعالیت 

داشته باشیم. 
در ادامــه این نشســت دهقان 
مشاور حقوقی کلینیک و وکیل 
تبیین  با  یک  دادگســتری  پایه 
حقوق کودک و تقابل آن با حق 
طــلاق زوجین گفت:  در موضوع 
بچه های طلاق که حق اصلی به 
کودک بر می گــردد، حق  اصلی 
کودک آن است که طلاق صورت 
نگیــرد و والدین را باهم در  کنار 
خود داشته باشــد. در کنار این 
موضوع یک حــق قانونی به نام 
طلاق  بــرای زوجیــن در قانون 
پیش بینی شــده است، پس در 
اینجا نمی توان تماماً  حق طفلی 
را که محصول طلاق است، لحاظ 
کرد و این موضــوع در  تداوم با 
حق دیگری با عنوان حق طلاق 

است. 

ضرب الاجل وزارت بهداشت
 برای نسخه نویسی الکترونیک

قاسم جانبابایی معاون درمان وزیر بهداشت از لزوم اجرایی شدن 
 نسخه نویســی الکترونیــک در تمام مراکز درمانــی دولتی و ۲۰ 
درصد از  مرکز خصوصی تا پایان ســال جــاری خبر داد و گفت: 
تا زمانیکه  نسخه نویســی الکترونیک تکمیل نشود، نمی توانیم به 
طور کلی دفترچه  بیمه را برای بیمــاران حذف کنیم. جان بابایی 
درباره رسیدگی الکترونیکی به اسناد بیمارستانی، گفت: در  حال 
حاضر رســیدگی الکترونیک به اسناد، مختص اسناد بیمارستانی 
 است. بر این اســاس در گذشته پرونده بیماری که به بیمارستان 
می رفت،   ۵۰ یا ۱۰۰ صفحه  داشــت، اما در حال حاضر اســناد را 
بــه صورت  الکترونیک ثبت و بررســی می کنیم. وی با بیان اینکه 
رسیدگی الکترونیکی به اسناد بیمارستانی در تمام  بیمارستان های 
شــش استان کشور به طور کامل انجام شده است، افزود:  در سایر 
استان های کشــور نیز در هر استان در یک بیمارستان این اقدام 
 انجام شــده است. تا پایان ســال هم کامل خواهد شد. جان بابایی 
درباره حــذف دفترچه های درمانی در بیمارســتان ها نیز گفت: 
 حذف دفترچه ها مربوط به بحث استحقاق ســنجی اســت و باید 
از ســوی  بیمه ها پیش رود. در عین حال حذف دفترچه مستلزم 
ایجاد نسخه نویســی  و نســخه پیچی الکترونیک است؛ به طوری 
که باید ابتدا نسخه نویســی  الکترونیک از سوی پزشک در مراکز 
دولتی و خصوصی انجام شــود.  پزشــک هم بــرای این کار باید 
امضای الکترونیک داشته باشد. بنابراین  برای حذف دفترچه باید 

نسخه نویسی الکترونیک ایجاد شود. 
وی ادامه داد: ما با رسیدگی و ارسال الکترونیکی اسناد می توانیم 
 دفترچه را برای بیمارستان حذف کنیم، اما تا زمانیکه نسخه نویسی 
 الکترونیک تکمیل نشود، نمی توانیم به طور کلی دفترچه را برای 
 بیمــاران حذف کنیم. در این زمینه با وزیر بهداشــت جلســات 
مفصلی را  داشــتیم که نسبت به اجرای این طرح تاکید داشتند و 
بیمه ها مکلف شدند  که به اجرای نسخه نویسی الکترونیک سرعت 
دهند؛ به طوری که قرار  شــد تمام مراکز دولتــی و ۲۰ درصد از 
مراکز خصوصی تا پایان ســال  نسبت به نسخه نویسی الکترونیک 
اقدام کنند. جان بابایــی با بیان اینکه زیرســاخت های مربوط به 
نسخه نویسی  الکترونیک در کشور وجود دارد، گفت: البته در بخش 
دولتی نیاز به  خرید کامپیوتر داریم. در عین حال داروخانه ها هم 
باید نسخه پیچی  الکترونیک را تکمیل کنند. زیرا وقتی پزشک به 
صورت الکترونیک  نسخه نویســی می کند، باید حتما نسخه پیچی 
هم به صورت الکترونیک  انجام شود. زیرا در غیر این صورت حلقه 
ناقص می شود. همزمان باید  اســتحقاق سنجی هم انجام شود و 
این اقدامات به صورت همزمــان جلو  می روند. معاون درمان وزیر 
بهداشت تاکید کرد: بر این اساس پزشک  تجویزکننده، نسخه را به 
صورت الکترونیکی تجویز می کند و بیمار  می تواند در داروخانه 
با نشــان دادن کد مختص خود، بلافاصله داروهایش  را تحویل 

بگیرد. 

ثبت روزانه ۴۰۰ طلاق در کشور
خبرخبر

تاثیر چاپ هشدار سلامتی روی هر نخ سیگار
 بر کاهش استعمال آن

سرپرست وزارت آموزش وپرورش: 

نگاه پروژه ای به آموزش وپرورش
 به ضرر نظام تعلیم و تربیت است

وزیر کشور تاکید کرد: 
نظارت بر توزیع لوازم التحریر با ارز نیمایی

روزنامه یادگار امروز

 منتظر ارائه پیشنهادات و نظرات شما می باشد 

yadegar_emrooz@yahoo.com
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برخورد با گران فروشان بلیت هواپیما
 به شرط ارائه سند

معاون سازمان هواپیمایی اعلام کرد که تا کنون هیچ گزارشی مبنی 
بر  گرانفروشی بلیت هواپیما در سفرهای داخلی و خارجی نداشته ایم و 
هیچ  سندی هم در رابطه با تخلف ایرلاین ها به دست ما نرسیده است، 
اما اگر  مردم بلیتی که گران تر از آنچه باید به آن ها فروخته شده را به 
ما ارائه  کنند، متخلف یا متخلفان را به دستگاه های قضایی و نظارتی 
معرفی  می کنیم. مرتضی دهقان  معاون هوانوردی و بین الملل سازمان 
هواپیمایی  کشــوری در پاسخ به اینکه چرا به گفته برخی مخاطبان، 
بلیــت هواپیما در  مواردی افزایش  قیمت غیر قانونی و خارج از عرف 
دارد؟ گفــت:  خبرهایی که اخیرا درباره افزایش قیمت بلیت هواپیما 
یا گران فروشــی  منتشر می شــود، هیچ کدام واقعیت ندارد؛ چرا که 
تاکنون هیچ ســندی در  این زمینه مانند تصویری از بلیت هواپیمای 
مورد نظر منتشر نشده  است. وی با بیان اینکه به نظر می رسد برخی از 
این اخبار مغرضانه منتشر  می شود، افزود: تاکنون هیچ گزارشی مبنی 
بر گران فروشــی بلیت  پروازهای داخلی یا خارجی نداشــته ایم و اگر 
مردم با هر تخلفی در این  زمینه مواجه شدند، به سازمان هواپیمایی 
شکایت کنند تا متخلفان را به  دستگاه های نظارتی و قضایی معرفی 
کنیم. معاون هوانوردی و بین الملل سازمان هواپیمایی ادامه داد: هر 
کســی که  شاهد گرانفروشی بلیت هواپیما بالاتر از نرخ مصوب اعلام 
شــده در  سایت سازمان هواپیمایی بوده، به این سازمان مراجعه و در 

سامانه  حقوق مسافر، شکایت خود را با مستندات ثبت کند.  

پاداش ۳۰۰ میلیارد تومانی صنعت برق به 
مشترکان همکار

هــادی مدقق مدیرکل دفتر مدیریت مصرف و خدمات مشــترکین 
توانیر با  اشاره به پاداش ۳۰۰ میلیارد تومانی صنعت برق به مشترکان 
همــکار  در برنامه های مدیریت مصرف، گفــت: همکاری بخش های 
مختلف منجر  به صرفه جویی ۳۸۷۴ مگاواتی در پیک تابستان امسال 
شده است. مدقق، همکاری  بخش صنعت، کشاورزی، اداری و تجاری 
در  برنامه های مدیریت مصرف امســال وزارت نیرو را ۳۸۷۴ مگاوات 
 اعــلام کرد و افــزود: از این میزان حدود ۱۸۰۰ مــگاوات مربوط به 
 همــکاری صنایــع و ۱۴۰۰مگاوات مربوط بــه همکاری های بخش 
 کشاورزی اســت. وی افزود: در صورت عدم صرفه جویی یاد شده در 
مصرف برق باید  برای تامین این میزان انرژی مورد نیاز حدود ۴۶۰۰ 
مگاوات ظرفیت  جدید نیروگاهی با صرف هزینه ای بالغ بر ۵.۵ میلیارد 
دلار در دســتور  کار قرار می گرفت. مدیرکل دفتر مدیریت مصرف و 
خدمات مشترکین توانیر بیشترین  همکاری بخش صنعت را مربوط 
به مصرف برق در ساعات اوج بار  دانست و افزود: با وجود صرفه جویی 
۱۸۰۰ مگاواتی در بخش صنعت  توانســته ایم بــا اصلاح منحنی بار 

شاهد افزایش ۱.۵ درصدی انرژی  تحویلی به صنایع باشیم. 
مدقق با اشاره به پاداش ۳۰۰ میلیارد تومانی صنعت برق به مشترکان 
 همکار در برنامه های مدیریت مصرف، تاکید کرد: در ایام پیک  مصرف 
تابستان هر ســال صنایع با تغییر شیفت های کاری خود به  ساعات 
کم باری همکاری موثری برای تامین برق پایدار نقاط مختلف  کشور 

دارند و به ازای این همکاری نیز پاداش و تخفیف دریافت  می کنند.

بر اساس پیشنهاد جدید بانک مرکزی به 
شــورای پول و اعتبار، هیچ فرد  حقیقی 
و حقوقی اجازه نخواهد داشــت حداکثر 
بیــش از ۳۳ درصــد در  بانکها ســهام 
داشته باشــد؛ شــورا امروز در این باره 
تصمیم می گیرد. موضوع محدود شــدن 
ســقف سهام اشخاص در بانک ها یکی از 
اقداماتی  اســت که بانک مرکزی مدتی 
اســت بر روی آن متمرکز شده و اکنون 
کار  به ایســتگاه پایانی رسیده تا بتوان با 
مصوبه شورای پول و اعتبار،  اجرای این 
دســتورالعمل بانک مرکــزی را قرص و 
محکم کرد. بر همین  اســاس، امروز سه 
شنبه ۱۲ شهریور ۹۸، قرار است که بانک 
مرکزی  به عنوان یکی از دستورکارهای 
شــورای پول و اعتبار، موضوع را به  شورا 
ارجــاع داده و جمع بنــدی پایانی را در 
رابطه با آن داشــته باشــد. در این میان 
آنگونه که خبر می رســد، هر بانکی که 
این ســقف را رعایت  نکند، با اعلام بانک 
مرکزی، اختیار هیأت مدیره و مجمع آن 

بانک به  وزارت امــور اقتصادی و دارایی 
منتقل شده و حتی اگر مازاد بر این ۳۳ 
 درصد هم سود شناسایی شده باشد، به 
عنوان مالیات از درآمدهای بانک  کســر 
خواهد شد. این پیشــنهاد قرار است که 
فردا در شــورای پول و اعتبار مورد بحث 
 قرار گرفته و تصویب شــود و در نهایت، 
ظرف شــش ماه آینده اجــرای آن  آغاز 
شود. بخشی از برنامه بانک مرکزی برای 
محدود کردن ســقف سهم اشخاص  در 

سهام بانک ها به شرح زیر است: 
 ۱- تملک سهام مؤسسات اعتباری اعم از 
بانک ها و مؤسسات اعتباری  غیربانکی که 
قبل یا بعد از تصویب این قانون تأسیس 
شــده یا می شوند یا  بانک های دولتی که 
سهام آن ها واگذار می شود، تا سقف ۱۰ 
درصد  توســط مالک واحد بــدون اخذ 

مجوز مجاز است. 
 ۲- تملک ســهام هر یک از مؤسســات 
اعتباری مزبور توسط مالک واحد  در دو 
ســطح بیش از ۱۰ درصد تا ۲۰ درصد و 

بیــش از ۲۰ درصد تا   ۳۳ درصد با مجوز 
بانک مرکزی و به موجب دستورالعملی 
که به  پیشــنهاد بانک مرکزی و تصویب 
شــورای پول و اعتبار مصوب می شــود 

 مجاز است. 
 ۳- تملک ســهام ســایر مؤسســه های 
اعتبــاری به هــر میزان توســط مالک 
 واحدی که در یکی از مؤسسات اعتباری 
بیش از ۱۰ درصد سهامدار  است، بدون 

مجوز بانک مرکزی ممنوع است. 
 ۴- مالک واحد به شــخص یا اشــخاص 
حقیقی یا حقوقی به طور مستقل یا  بیش 
از یک شخص حقیقی یا حقوقی اطلاق 
می شود که به تشــخیص  بانک مرکزی 

و در قالب دســتورالعمل شورای پول و 
اعتبار، دارای  روابط مالی، خویشــاوندی 
)سببی و نســبی( نیابتی یا مدیریتی با 

یکدیگر  هستند. 
 ۵- مالک سهام مؤسسات اعتباری بیش 
از حدود مجاز ذکر شده، نسبت  به سهام 
مازاد، فاقد حقــوق مالکیت اعم از حق 
رأی، دریافت حق تقدم و  دریافت ســود 
می باشــد و درآمد حاصل از سود سهام 
توزیع شــده و حق  تقدم فــروش رفته 
نسبت به سهام مازاد، مشمول مالیات با 
نرخ ۱۰۰  درصد است و حق رأی ناشی از 
سهام مازاد در مجامع عمومی به  وزارت 

امور اقتصادی و دارایی تفویض می شود. 

حســینعلی حاجی دلیگانی عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس با بیان  اینکه برخی افراد در دستگاههای 
اجرایی بدون داشــتن هیچ گونه پســت یا  وظیفه ای 

فقط ساعت می زنند و حقوق دریافت می کنند، گفت: 
 دستگاههای نظارتی با ســازمانهایی که حقوق بدون 

ضابطه به "کارمندان  بی کار" می دهند برخورد کنند. 
حاجی دلیگانی با بیان اینکه، در برخی سازمانها تعدادی 
کارمند وجود  دارد که بدون انجام کوچکترین فعالیت 
حقوق دریافت می کنند، گفت: در  یکی از دســتگاهها 
نیز افرادی مشاهده شــده اند که هیچ گونه وظیفه ای 
 ندارند اما ماهیانه 8 تا 9 میلیون تومان حقوق دریافت 
می کنند، حتی دیده  شده این افراد در ساعات پایانی 
کار نیز در دستگاه حضور دارند تا از  مزایای اضافه کاری 
اســتفاده کنند. به گفته این عضو کمیسیون برنامه و 

بودجه مجلس شورای اسلامی، این  چالش مربوط به 
استخدام بدون ضابطه نیروها در ادارات دولتی بوده و 
 در برخی سازمانها افرادی به کارگیری شده اند که واقعاً 

نیازی به حضور  آنها نبوده است. 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه ادامه داد، سالیانه چند 
ده هزار میلیارد  تومان صرف پرداخت حقوق و مزایای 
کارمندان دولت می شــود اما مردم  از کیفیت خدمات 
بسیاری از دستگاهها راضی نیستند. متأسفانه پرداخت 
 حقوق به کارمندان بیکار نیز به چالشهای نظام اداری 
کشــور اضافه شــده  و باید برای رفع آن چاره اندیشی 

شود. 

بازار مســکن به اوج قیمت خود رســیده و از آنجایی که بازدهــی مورد  نظر را تأمین 
نمی کند، بخشی از تقاضاهایی که به دنبال سودهای کوتاه  مدت هستند، گزینه خروج 

از بازار را در پیش گرفته اند. 
افزایش شــدید قیمت مسکن سبب شــده تا پس انداز چندساله بسیاری از  متقاضیان 
کفاف خرید مسکن را ندهد، در نتیجه بسیاری از متقاضیان به  ناچار از این بازار خارج 

شده و مدت هاست قید خانه دار شدن را  زده اند. 
علاوه بر آنکه خالی شدن بازار مسکن از تقاضاهای مصرفی، کاهش  شدید و بی سابقه 
معاملات مسکن را در پی داشته، در چند ماه اخیر  سرمایه گذاران هم از ورود به بازار 

مسکن خودداری کرده و این بازار  با کاهش شدید تعداد معاملات مواجه شده است. 
بنا بر گزارش بانک مرکزی، تعداد معاملات انجام شــده در سه ماه  مرداد، تیر و خرداد 
در شهر تهران، مجموعاً ۱۴ هزار معامله انجام  شده، در حالی که در مدت مشابه سال 
قبل از آن )خرداد، تیر و مرداد   ۹۷( حدود ۴۲ هزار فقره معامله مسکن به ثبت رسید. 
ضمن اینکه  متوســط تعداد معاملات در هر ماه از سال ۹۶، ۱۵ هزار و ۱۰۰ معامله  در 

ماه بوده است. 
توصیه به خرید مسکن با کاهش ۲ تا ۳ درصدی قیمت در تهران

مطابق گزارش بانک مرکزی از تحولات بازار مســکن در مرداد ماه  سال جاری در شهر 
تهران، به صورت میانگین به ۱۳.۰۲ میلیون  تومان برای هر متر مربع رسید که نشان 

از توقف رشد قیمت مسکن و  کاهش ۲ درصدی قیمت ها داشت. 
گزارش بازار مســکن پایتخت در مرداد ماه امسال، منتشره از سوی دفتر  برنامه ریزی 
و اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرسازی نیز بر کاهش   ۳.۱ درصدی قیمت مسکن در 

مرداد نسبت به تیر تصریح دارد. 
این کاهش اندک قیمت ها ســبب شد وزیر را ه و شهرسازی که اواخر  تیرماه توصیه به 

نخریدن مسکن کرده بود، این بار پیشنهاد خرید مسکن  را مطرح کند. 
محمد اسلامی در ابتدای هفته جاری در حاشیه هفدهمین اجلاس سالانه و  جشنواره 
برترین های پارک فناوری پردیس در جمع خبرنگاران با اشاره  به کاهش قیمت مسکن 
اظهار داشــت: افزایش حباب گونه قیمت مســکن  تقریباً متوقف شده و قیمت ها روند 
نزولی گرفته است و کسانی که  حقوق بگیر هستند و می خواهند منزلی تهیه کنند در 

این شرایط می توانند  خانه بخرند. 
این در حالی اســت که ۲۸ تیرماه، محمد اســلامی وزیر راه و شهرسازی  با بیان اینکه 
معاملات مســکن رو به کاهش است و خریدار در این بخش  وجود ندارد، گفته بود: در 
شرایطی که حباب بزرگی در مسکن ایجاد  شده مردم اقدام به خرید خانه نکنند و اجازه 
دهند شــرایط آرام شــده و این  حباب به اصطلاح بترکد. نکته مهم این است که چند 
معامله در بازار  مسکن انجام شده است، معاملات کلًا رو به کاهش بوده و همین کاهش 

 و نبود خریدار در وضعیتی که فروشنده زیاد شده موجب افت قیمت ها  خواهد شد. 
در همین راستا مهدی غلامی کارشناس مسکن با بیان اینکه علت کاهش  قیمت ها را 
باید در خروج تقاضاهای سفته بازانه از بازار مسکن جست  وجو کرد، گفت: بازار مسکن 
به اوج قیمت خود رسیده و از آنجایی که  بازدهی مورد نظر را تأمین نمی کند، بخشی از 
تقاضاهایی که به دنبال  سودهای کوتاه مدت هستند، در حال خروج از این بازار هستند 

و به  علت عرضه واحدهای متعلق به این افراد، با کاهش قیمت ها روبه رو  شده ایم. 
غلامی اضافه کرد: البته نباید این تصور را داشــت که همه تقاضاهای  سرمایه ای از این 
بازار خارج شده اند، زیرا این بازار همچنان کم  ریسک بوده و بازده بسیاری در بلندمدت 
دارد و تا زمانی که برای  کنترل تقاضاهای سرمایه ای و سوداگرانه، مالیات های تنظیمی 

استفاده  نشود، کاهش قابل توجه قیمت ها بعید است. 
غلامی در مــورد افزایش امکان خرید برای خانواده ها گفــت: این کاهش  قیمت ها به 
گونه ای نبوده اســت که خانواده هایی که تا پیش از این کاهش   ۳ درصدی، توان خرید 
نداشــته اند، اکنون بتوانند وارد بازار شده و واحد  مسکونی مورد نیاز خود را خریداری 
کنند. البته شــاید افرادی که در  گذشــته پس اندازی داشته یا قصد تبدیل به احسن 
کردن واحد مسکونی  خود را داشتند ولی به علت نابسامان بودن بازار، از خرید مسکن 
 مصرفی خودداری کرده بودند، ثبات قیمت ها بتواند فرصت خوبی برای  خرید آنها باشد 

و توصیه وزیر راه و شهرسازی برای این دسته از  متقاضیان، صادق باشد. 
وی افزود: وقتی قیمت ها طی یک بازه دوســاله، تقریباً ســه برابر شــده،  کاهش چند 
درصدی تأثیر چندانی بر بازار ندارد و به جرأت می توان  گفت خرید مسکن برای بیشتر 
خانواده ها محال شده و بعضی از  خانواده ها از اجاره یک واحد مناسب هم ناتوان شده اند. 

توصیه ها وقتی کارآمد است که مشکلات بازار مسکن رو به بهبود باشد
این کارشناس مسکن ادامه داد: توصیه به خرید یا نخریدن مسکن باید با  حل مشکلات 

اساسی بازار مسکن همزمان شود. یعنی مردم تأثیر  برنامه های دولت برای تنظیم بازار 
مســکن را ببینند و در نهایت برای  انواع قدرت خرید مسکن، پاسخی در بازار مسکن 

وجود داشته باشد. 
وی ادامه داد: اگر تولید و عرضه مسکن متناسب افزایش پیدا کند تا  مالکان فعلی هم 
اقدام به عرضه واحدهای خود کنند، در آن صورت  مردم نیز می توانند نیاز مسکن خود 
را با واحدهایی که با برنامه ریزی  و حمایت هوشمندانه دولت تولید شده، برطرف کنند. 

غلامی ادامه داد: این واحدهای تولید شده باید به گونه ای باشند که در  نهایت به دست 
مصرف کننده نهایی برسد، نه اینکه با مدل هایی مانند  مدل مشارکتی، مالکیت بخش 

قابل توجهی از این واحدها در اختیار انبوه  سازان باشد. 
تأثیر تعلل در تصویب و اجرای مالیات های تنظیمی بازار مسکن

این کارشــناس مسکن اضافه کرد: در ســال های اخیر عمده تقاضاهای  خرید در بازار 
مسکن به منظور سرمایه گذاری و حفظ سرمایه بوده و  تقاضاهای مصرفی سهم اندکی 
از معاملات را به خود اختصاص داده  است؛ بسیاری از خانواده ها تأمین این نیاز اساسی 
خود را در بازار  اجاره دنبال کرده اند که این ماجرا در یکی دوســال اخیر شدت بسیار 
 بیشتری نیز گرفته است. این در حالی است که اجاره بهای مسکن هم  متأثر از افزایش 
شــدید قیمت مسکن دچار نابسامانی بوده و ســبب  مهاجرت خانواده های متوسط و 

پایین تر به حاشیه کلانشهرها و شهرهای  اقماری شهرهای بزرگ شده است. 

اقتصادی

معضل »کارمندان بی کار« در برخی سازمانهای دولتی با حقوق   ۸میلیونی

کار مولد و نامولد در اقتصاد
دکتر موسی غنی نژاد

مفهــوم کار مولد در اقتصاد بحثی دیرینه اســت. آدام اســمیت صرفا 
تولید  کالاهــای مادی ملموس را کار مولد می دانســت و کارهای ناظر 
بر تولید  خدمات نظیر تجارت، حمل و نقل، آموزش، خدمات پزشــکی 
و حقوقی و  مانند آنها را گرچه مفید می شــمرد، اما مولد نمی دانســت. 
اشتباه اسمیت  ناشــی از رویکرد ماتریالیســتی به موضوع تولید بود و 
ریشه در نظریه  ارزش داشت. نظریه ارزش آدام اسمیت جزء نقاط ضعف 
او به حســاب می آید. اسمیت  نه تنها ثروت، بلکه ارزش اقتصادی را هم 
با کار انسان توضیح می داد.  به عقیده وی ارزش کالاها در بازار به مقدار 
کار صرف شــده برای  تولید آنها بســتگی دارد. به ســخن دیگر، ارزش 
چیزی نیســت جز کار   »متبلور« شده در کالای تولیدی. واضح است که 
با این رویکرد   »ماتریالیســتی« خدمات را نمی توان دارای ارزش دانست 
چــون آنها  مادیتی ندارند کــه کار در آن متبلور شــود. نظریه »ارزش 
-کار« یــا   »ارزش- هزینــه تولید« پس از اســمیت از طریق ریکاردو و 
دیگر  اقتصاددانان کلاسیک بریتانیایی تداوم یافت و به تعبیری پیشرفت 
علــم  اقتصاد را ۱۰۰ ســال به تعویق انداخت. تــا اینکه در دهه ۱۸۷۰ 
میــلادی  در اروپا نظریه ارزش ذهنی یا نظریه مارژینالیســتی ارزش با 
 رویکردی منطقی، منســجم و علمی، اندیشه اقتصادی را از این بن بست 
 رها ســاخت. طبق نظریه ارزش مارژینالیستی که علم اقتصاد مدرن بر 
 اساس آن بنا نهاده شــده، ارزش هر کالا یا خدمتی بر اساس مطلوبیت 
 تقاضا برای آخرین واحد عرضه آن تعیین می شود و ربطی به کار  صرف 
شده برای تولید آن ندارد. مطلوبیت هم امری ذهنی است که به  ارزیابی 
یا ارزش گذاری بازیگران اقتصادی در بازار بســتگی دارد و  بنابراین ذاتی 
خود کالا یا خدمت نیســت. ممکن است برای تولید کالایی  مقدار کار یا 
هزینه زیادی صرف شــود؛ اما اگر این محصول تولیدی  هیچ مطلوبیتی 
برای بازیگران اقتصادی نداشــته باشد هیچ ارزش  اقتصادی هم نخواهد 
داشــت. این قضیه بدیهــی عقلی به دلایلی هنــوز در  افکار عمومی به 
درســتی شناخته نشده و متاسفانه هستند حتی برخی  اقتصاددانانی که 

در این خصوص دچار شبهه اند. 
اخیرا گزارشــی »پژوهشــی« تحت عنوان »فعالیت هــای نامولد رقیب 
 تولید« منتشــر شــده که مصون از این شــبهات نیســت و اگر ملاک 
 سیاســت گذاری قرار گیرد، ممکن اســت به جای درمان مشــکلات بر 
دامنه  آنها بیفزاید. مشــکل نظری این گــزارش از عنوان آن کاملا پیدا 
اســت. هر  فعالیت اقتصادی دو طرف دارد: خریدار و فروشنده؛ بنابراین 
فعالیــت  یک طرفه ای در اقتصاد نداریم کــه یکی مولد و دیگری رقیب 
آن،  غیر مولد باشــد. هر فعالیت اقتصادی در نهایت به معنی دقیق کلمه 
 دادوستد یا تجارت است. اگر همه داد و ستدها داوطلبانه )آزادانه( و در 
 چارچوب قانون باشد هر دو طرف معامله نفع می برند؛ چون در غیر  این 
صورت، به لحاظ منطقی معاملــه ای صورت نمی گیرد. در همه این  نوع 
مبادلات ســطح مطلوبیت و رفاه طرفین افزایش می یابد و گسترش  آن 
در ســطح جامعهرفاه عمومی را ارتقا می بخشد. گزارش فوق،  مصادیق 
فعالیت های نامولد را کسب سود از طرق زیر دانسته: ۱- خرید  و فروش 
ســوداگرانه املاک؛ ۲- معاملات طلا و فلزات گرانبها؛ ۳-  معاملات ارز؛ 
۴- ســپرده گذاری بانکی؛ ۵- بخشی از ســود واسطه گری و  توزیع کالا. 
البتــه با این تذکر که »در تعیین مرز فعالیت مولد و نامولد  در مصادیق 
ذکر شــده باید به این نکته توجه داشت که فعالیت هایی نظیر  خدمات 
واســطه گری در بخش مسکن و رســاندن خریدار به فروشنده و  دلالی 
برای انجام معامله، یا بازرگانی طلا یا خدمات کارگزاری  معاملات سهام 
و صرافی واجد ارزش افزوده محســوب می شــود.« این  نقل قول نشانه 
آشفتگی فکری و سردرگمی نویسندگان گزارش است.  اگر سود واسطه، 
دلال و کارگزار واجد ارزش افزوده اســت به چه دلیل  ســود سوداگری 
کــه نوعا همان کار را می کند فعالیــت نامولد و فاقد ارزش  افزوده تلقی 
می شود؟ هر معامله ای که با رضایت طرفین و در چارچوب  قانون صورت 
گیرد مطلوبیت و رفاه طرفین معامله را افزایش می دهد و  ســود حاصل 
از آن همان قدر »واجد ارزش افزوده« اســت که دیگر  ســودها. اینکه به 
هــر دلیلی باید یا نبایــد بر معاملات مجدد خریــد و فروش  املاک، یا 
دیگــر دارایی ها مالیات اضافی گذاشــت بحثی جداگانه اســت و  ربطی 
به مولد یا نامولد بــودن این فعالیت ها ندارد. ســپرده گذاری بانکی  در 
حقیقت پس اندازی است که با آن سرمایه گذاری برای تولید تامین  مالی 
می شود. از این رو غیر مولد دانستن آن  چه معنایی دارد جز اینکه  طوری 

سیاست گذاری کنیم که پس انداز صورت نگیرد؟
در گــزارش آمده: »به عنوان یــک تعریف اولیه، فعالیــت نامولد یعنی 
 فعالیت هایی که ســود از آنها حاصل می شــود، اما بر رشد اقتصادی اثر 
 مثبتی ندارنــد یا در صورتی که از اقتصاد حذف شــوند زمینه افزایش 
 رشد اقتصادی را فراهم می آورند.« با توجه به توضیحاتی که پس از  این 
تعریف آمده به نظر می رسد منظور از فعالیت های غیر مولد  فعالیت های 
رانت جویانه باشــد، اما جلوتر تعریف دیگری از فعالیت  غیر مولد به عمل 
می آید که فراتر از موضوع رانت جویی است که  حکایت از آشفتگی روش 
شــناختی بحث دارد. طبق این تعریف »هر  فعالیت... که با ایجاد ارزش 
افزوده، تولید ملی را بزرگ تر کند، مولد  است و هر فعالیتی که در سطح 
خرد ســود... ایجاد کند، اما در سطح  کلان، ارزش افزوده ایجاد نکند و 
تولید ملی را افزایش ندهد، نامولد  اســت.« مصداق های سه گانه ای برای 
این تعریف ذکر شده: »۱- عایدی  از محل افزایش قیمت واقعی سرمایه 
)بلندمدت(؛ ۲- عایدی از محل  خرید و فروش های مکرر و ســفته بازی 
)کوتاه مدت(؛ ۳- عایدی از محل  تخلف، فساد، انواع رانت و انحصار.« در 
بند یک ظاهرا تصور این  است که سرمایه گذاری بلندمدت در مستغلات 
و ســهام موجب حبس منابع  مالی می شــود، از این رو نامولد است. این 
تصور آشکارا نادرست است؛  چون هر معامله ای دو طرف دارد و با معامله 
یک دارایی، فروشنده  نقدینگی را در اختیار می گیرد و از طریق او دوباره 
وارد چرخه  اقتصادی می شــود. مضافا اینکه عایدی بلندمدت سرمایه به 
محض اینکه  محقق شــود به صورت ارزش افزوده در حســاب های ملی 
منعکس  می شــود. در مورد بند ۲ باید گفت سود سفته بازی هم اگر در 
چارچــوب  قانون صورت گیرد، مانند هر ســود دیگری، ارزش افزوده ای 
است که  وارد محاســبه محصول ناخالص ملی می شود. اما بند ۳ نشان 
می دهد  نویســندگان گــزارش، گرفتار خلط مفاهیم هســتند و اعمال 
مجرمانــه و  غیر مجرمانه را در یک مقولــه طبقه بندی می کنند. تخلف 
و فســاد حتی اگر  موجب رشــد اقتصادی هم شود نباید صورت گیرد و 
معرفی آن به عنوان  فعالیت اقتصادی نامولد کاملا بی ربط است. آنچه در 
بند ۳ آمده  فعالیت های مجرمانه از یکسو و مخرب از لحاظ اقتصادی از 
سوی  دیگر است که مقامات مســوول موظف به جلوگیری از انجام آن 
هستند.  واقعیت این است که هرگونه فعالیت اقتصادی که در چارچوب 
قانــون و  با منطــق اقتصادی صورت گیرد مولــد مطلوبیت و رفاه برای 

بازیگران  اقتصادی است.

سرپوش بردردهای بازار مسکن

علی رهبری رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی از 
آغاز طرح  پایش هوشــمند کسب و کارهای اینترنتی 
خبر داد و گفت: نتایج پایش   ۳۵۰۰ کسب و کار دارای 
نماد اعتماد نشان داد حدود حدود ۷۰  وب سایت اقدام 
به عرضه کالاهای ممنوعه رمزارز، سکه طلا،  مشروبات 
الکلی و اســلحه می کردند. رهبری در حاشیه پنجاه و 
چهارمین جلســه کمیته نظارت بر کسب و  کارهای 
اینترنتی با اشــاره به اجرایی شدن فاز نخست طرح 
پایش  هوشــمند کســب و کارها در فضای مجازی 
اظهار کرد: تا پیش از این،  نظارت ها بر فعالیت کسب 
و کارهای اینترنتی به صورت ســنتی و  انسان محور 

انجام می شد ولی با اقدامات انجام گرفته در ماه های 
گذشته،  طرح پایشگر هوشمند به اجرا درآمد که در 
این طرح، به صورت  هوشمند، بیش از 3500 کسب و 
کار در فضای مجازی که پیش از این  نماد اعتماد اخذ 
کرده بودند مورد بازرسی و پایش قرار گرفتند. رئیس 
مرکز توسعه تجارت الکترونیک وزارت صنعت، معدن 
و  تجارت با اشاره به نتایج این پایش هوشمند گفت: 
این پایشــگر هوشــمند با   3 نوع ســناریوی پایش، 
کســب و کارهای اینترنتی را در حوزه پایش  فروش 
کالاهــای ممنوعه، پایش اصالت نمــاد الکترونیک و 
پایش اســتفاده  از درگاه های پرداخت را مورد نظارت 

و بازرســی قرار داد و نتایج به  دســت آمده حاکی از 
آن بود که از میان این سایت ها، حدود 70 وب سایت 
 اقدام به عرضه کالاهای ممنوعه از قبیل رمزارز، سکه 
طلا، مشروبات  الکلی و اسلحه می کردند. وی ادامه داد: 
همچنین حدود 180 وب ســایت شناسایی شدند که 
لوگوی  نماد اعتماد را جعل کرده و آن را در ســایت 

خود قرار داده بودند. 
رهبری گفت: همچنین 330 سایت شناسایی شدند 
که علی رغم ابطال یا  تعلیق و یا حتی انقضای تاریخ 
اعتبار نماد اعتمادشــان، کمــاکان درگاه های  فعال 

پرداخت بانکی داشتند. 

پایش هوشمند کسب وکارهای اینترنتی کلید خورد

یکماه از برگزاری آخرین نشســت شورای عالی کار با 
دستور کار  بررســی »افزایش غیرنقدی قدرت خرید 
کارگران« می گذرد اما از  تشــکیل این نشســت برای 
بررسی پیشنهادات مرتبط تشکل های کارگری  خبری 
نیســت. نهم مردادماه دویست و هشــتاد و چهارمین 
جلســه شــورای عالی کار با  چند دستور کار تشکیل 
جلسه داد که مهمترین دستور کار این نشست   »ترمیم 
قدرت خرید کارگران« با توجه به تورم شــدید ســال 
گذشــته و  امسال بود و مقرر شــد شرکای اجتماعی 
یعنــی نمایندگان کارگری و  کارفرمایی پیشــنهادات 
مکتوب خود را بــرای افزایش غیرنقدی قدرت  خرید 
کارگران ارائه دهند تا در جلســه بعدی شورای عالی 

کار بررسی  شود. 
با وجود اینکه نمایندگان کارگری پیشنهادات خود را 

به دبیرخانه شــورای  عالی کار ارائــه داده اند و یکماه 
از تشــکیل آخرین نشست شورای عالی  کار می گذرد، 
خبری از برگزاری این نشست نیست و به نظر می رسد 
 نمایندگان کارفرمایی نیز پیشــنهادات خود را به این 
شورا ارائه نداده اند. در همین زمینه محمدرضا تاجیک 
نماینــده مجمع عالی کارگران در  شــورایعالی کار در 
گفتگو با خبرنگار مهر، با اشاره به اینکه بهبود  معیشت 
بیش از نیمی از جمعیت کشور در هاله ای از ابهام قرار 
دارد،  گفت: با توجه به گذشت بیش از یکماه از آخرین 
جلسه شــورای عالی کار  و بررسی راهکارهای افزایش 
سطح معیشــت کارگران توسط شرکای  اجتماعی، تا 
کنون هیچ گونه هم اندیشــی از ســوی وزارت کار با 
 نمایندگان کارگران در ایــن خصوص صورت نگرفته 
است. تاجیک افزود: در آخرین جلسه شورای عالی کار 
مقرر شــد راهکارهای  غیر نقدی برای بهبود وضعیت 
معیشــت کارگران در دســتور کار قرار  گیرد و توسط 
شــرکای اجتماعی در جلسات تخصصی نتیجه گیری 

شود. 

عضو کمیته مزد شورای عالی کار با اشاره به وضعیت 
معیشــت  کارگران در ســال آینده و تورم انتظاری به 
وجود آمده گفت: تأخیر در  برگزاری جلســات شورای 
عالی کار و عدم برگزاری کمیته مزد نشان از  این دارد 
که با به تعویق انداختن این جلســات عملًا نمی توان 
چشم انداز و  سیاســت مدونی از سوی وزارت کار در 

حوزه افزایش قدرت خرید  کارگران متصور شد. 
نماینده مجمع عالی کارگران در شــورای عالی کار با 
بیان اینکه متأســفانه  عدم توزان قدرت و عدم رعایت 
ســه جانبه گرایی کاملًا مشهود اســت،  ادامه داد: به 
استناد تبصره های ۱ و ۲ ماده ۴۱ قانون کار، دستمزد 
باید  متناسب با تورم و ســبد معیشت هزینه زندگی 
خانــوار کارگران تعیین  شــود. همان طور که شــاهد 
هســتیم افزایش تورم در ســبد خوراکی ها و  مسکن، 
فشار غیر قابل تحملی را برای کارگران به وجود آورده 
است و  به همین دلیل نمایندگان کارگران در شورای 
عالی کار درخواست  بازنگری مزد در شورای عالی کار 

را مطرح کرده اند. 

کاهش سقف سهام اشخاص در بانکها

وقت کشی وزارت کار برای حمایت »غیرنقدی«
 از معیشت کارگران

خبر کوتاه

یادداشت
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مومنــی- اصفهان-مریــم 
خبرنگاریادگارامروز  :  

مدیر عامــل شــرکت آب وفاضلاب 
اســتان اصفهــان  در همایش بزرگ 
بازنشســتگان گفت: کارکنان شرکت 
آب وفاضلاب میراث دار خوبی  بودند 
بطوریکــه هــم اکنون در بســیاری 
از زمینــه ها در صنعت آبفا کشــور 
پیشرو محســوب می شوندو در مهار  
و بازســازی حوادث غیــر  مترقبه در 
نقاط مختلف کشــور بســیار خوش 

درخشیدند
مهندس هاشــم امینی اعــلام کرد: 
اســتان اصفهان پایه گذار صنعت آب 
و فاضلاب درکشــور بــود و در حال 
حاضر فعالان این صنعت در  اســتان 
خدمت  درصدد  ومتعهدانــه  خلاقانه 

رســانی مطلوب به مردم هستند و از 
این لحاظ در کشــور ســرآمد بشمار 

می آیند
وی تکریم بازنشستگان صنعت آب و 
فاضلاب را ضروری دانســت و تصریح 
کرد: در چند ســال گذشــته تکریم 
افرادی که سالها از عمر  خدمت شان 
می گذرد در دســتور کار قرار گرفت 
که ایــن امر نه تنها به دلیل احترام و 
پاسداشت زحمات سی ساله آنان در 
صنعت بود  بلکه استفاده از تجربیات 
آنها هم یکــی دیگر از علــل تکریم 

بازنشستگان می باشد
مدیرعامــل شــرکت آب وفاضــلاب 
اســتان اصفهــان با تاکید بــر رونق 
فعالیــت  کانون بازنشســتگان ادامه 
داد: ارائــه خدمــات رفاهی و درمانی 

 بازنشســتگان همیشــه مد نظر قرار 
بوده بطوریکه هم اکنون بازنشســته 

ها و یک نفر از اعضای خانواده تحت 
پوشش  بیمه تکمیلی قرار  گرفتند   

وی ارائه خدمــات مطلوب در کانون 
را مرهــون انتخــاب افراد شایســته 
وبی حاشــیه برای مدیریت این مرکز 
برشمرد و اظهار داشت:با  انتخاب افراد 
شایســته و بی حاشــیه برای اعضای 
می  بازنشستگان  کانون  مدیره  هیات 
توان امیدوار به درآمد زایی این مرکز 
شد و قطعا با  کســب درآمد مطلوب 
می توان انتظــار ارائه خدمات متنوع 
و گوناگون در بسیاری از زمینه ها را 

داشت . 
مهندس هاشــم امینی با بیان اینکه 
فضای خدمت رســانی بــه مردم از 
گذشــته تا کنون در شرکت جاری و 
ســاری بوده است عنوان کرد:شرکت 
 آب وفاضلاب اســتان اصفهان از بدو 
تاســیس تاکنون همیشــه درعرصه 

خدمت رســانی به مردم پیشتاز بوده 
و ســعی شــده با بهره گیری از  توان 
تخصصی نیروی انســانی و بکارگیری 
تکنولــوژی روز دنیا وفقه ای در ارائه 
خدمات به مردم در ســطح اســتان 

صورت نگیرد . 
لازم بــه یادآوری اســت در همایش 
بــزرگ بازنشســتگان شــرکت آب 
وفاضلاب اســتان اصفهان بســیاری 
از ایــن افــراد رســیدگی بــه امور 
 بازنشستگان را درسالهای اخیر نسبت 
به سنوات قبل بسیار مطلوب دانستند 
از مدیرعامل شــرکت به دلیل توجه 
به  رفع مشــکلات  بانشستگان و ارائه 
خدمات رفاهی،درمانی وتسهیلاتی به 
بازنشستگان بسیار قدر دانی نمودند   

   ساوجبلاغ –عبدالله مظفری-خبرنگاریادگارامروز  :  
 : به گزارش روابط عمومی شــورای اســلامی و شهرداری 
شهر جدید هشتگرد، مدیران مدارس دولتی و غیرانتفاعی 
شهرجدید هشــتگرد  باحضور در دفتر شهردار با ایشان، 
اعضای شورای اســلامی و رئیس اداره آموزش و پرورش 
شهرستان دیدار و گفتگو کردند  . در ابتدای جلسه فاطمه 
جلیلی ضمن تشــکر از حمایت های شهرداری از مدارس 
شهرجدید و با اشــاره به نزدیک شدن بازگشایی مدارس 
 خاطرنشــان کرد: مدیریت شــهری همچون سال های 
گذشته طرح اســتقبال از مهر را به  منظور خدمت رسانی 
مطلوب به شــهروندان به ویژه  به دانش آمــوزان در آغاز 
ســال تحصیلی جدید در دســت اجرا دارد که در همین 
راستا مدیریت شهری در قالب چند اکیپ در سطح شهر 
 مشغول فعالیت هستند  . رئیس شورای اسلامی مشارکت 
تمامی ارگان های شــهری در آماده سازی مدارس جهت 
آغاز سال تحصیلی را ضروری دانست و  تصریح کرد: ایمن 
سازی مدارس، رفت و آمد دانش آموزان، فضاهای منتهی 

بــه مدارس معابر و غیره یکــی از ضروری ترین اقداماتی 
 است که می بایست در مورد تک تک مدرسه ها اندیشیده 
شــود . در ادامه مهندس آقائی اذعان داشــت: حمایت از 
مدارس سطح شهر با هدف ارتقاء سطح خدمات و امکانات 
مورد نیاز فضاهای آموزشــی  شــهر، تقویت مشــارکت 
مجموعه شــهرداری با مراکز آموزشی، مشارکت پذیری 
دانش آموزان در مباحث شهری، زیباسازی، ایمنی  معابر، 
بازپیرایی فضای سبز و  بهسازی و زیباسازی محیط های 
داخلی و پیرامون مراکز آموزشــی هر ساله با جدیت هر 
چه تمام تر  دنبال می شود . شــهردار بابیان اینکه وظایف 
هر یک از زیرمجموعه هاى شــهرداری برای بازگشــایی 
مدارس مشــخص و به آن ها ابلاغ شده است تصریح  کرد: 
تهیه و نصب بنرهای تبریک آغاز ســال تحصیلی، تأکید 
بر پاک ســازی و رفــت وروب معابر منتهی بــه مدارس، 
شست وشوی مخازن  زباله و جمع آوری نخاله های اطراف 
مدارس بخشی از برنامه های مدیریت شهری در راستای 
اســتقبال از مهر اســت . مهندس آقائی در ادامه ترمیم و 

بهسازی آسفالت خیابان های منتهی به مدارس را از دیگر 
اقدامات مدیریت شــهری در اجرای طرح استقبال  از مهر 
برشــمرد و گفت: رفع نقص و لکه گیری آسفالت معابر و 
ترمیم پیاده روهای منتهی به مدارس و مراکز آموزشی نیز 
از برنامه های  در دســت اجرای شهرداری است که توسط 
حوزه معاونت فنی و عمران در حال انجام اســت . محمود 
پایــکاری رئیــس اداره آموزش و پرورش شهرســتان از 
همکاری و حمایت مدیریت شهری شهرجدید هشتگرد از 
مدارس تشکر کرد  و اذعان داشت: مدارس جهت خدمات 
رسانی گسترده تر و شایسته تر به دانش آموزان نیازمند 
همکاری تمامی نهادهای خدمات رســان و  ادارات دولتی 
هستند. آموزش و پرورش یکی از اداراتی است که به جهت 
ســر و کار داشتن با قشر دانش آموز بسیار گسترده عمل 
می  کند و تمامی تلاش خود را جهت حمایت، پشتیبانی و 
نظارت از مراکز آموزشی و مدارس انجام می دهد و در این 
راستا از کمک های  همه جانبه ادارات استقبال می نماید  . 

رئیس ستاد بازسازی بنیاد مسکن در لرستان :  

    ۷هزار و ۵۰۰ واحد سیل زده 
در دست احداث است

پلدختر- کامرانی - خبرنگار یادگارامروز: به گزارش رضا خواجه ای 
با اشــاره به اینکه تاکنون ۳۵ هزار واحد ســیل زده برای دریافت 
 تســهیلات به بانک های عامل معرفی شده اند، اظهار داشت: از این 

تعداد  ۳۱ هزار واحد موفق به عقد قرارداد با بانک ها شده اند . 
وی بــا بیان اینکه تاکنون ۱۴۴ میلیارد تومان کمک بلاعوض حوزه 
مســکن به سیل زدگان لرســتان پرداخت شده است، تصریح کرد: 
 عملیات تعمیر ۱۵ هزار و ۹۰۰ واحد تعمیر شــروع شده و تاکنون 

تعمیر ۱۵ هزار واحد تمام شده است . 
رئیس ستاد بازســازی بنیاد مسکن در لرســتان با اشاره به اینکه 
عملیات احداث ۷ هزار و ۵۵۰ واحد تخریبی شــروع شــده است، 
یادآور  شــد: ۸۰۰ میلیارد تومان تســهیلات بانکــی برای تعمیر و 
ساخت خانه های سیل زده لرســتان در مرحله اول ابلاغ شد که از 

این میزان ۶۵۰  میلیارد اعتبار میان متقاضیان توزیع شده است . 
خواجه ای بــا بیان اینکه بــرای مرحلــه دوم ۳۲۵ میلیارد تومان 
تســهیلات ابلاغ شده اســت، تصریح کرد: تا امروز به ۳ بانک ابلاغ 
اعتبار  اســتانی انجام شده است که شامل بانک های مسکن، توسعه 
تعاون و رفاه می شــود . وی خاطرنشان کرد: عملیات معرفی به بانک 

متقاضیان انجام شده و در حال اجرا است . 

رئیس اداره تبلیغات اسلامی پلدختر : 

 100مبلغ ویژه ماه محرم به نقاط مختلف 
پلدختر اعزام شدند

پلدختر- کامرانی- خبرنگار یادگارامروز  : 
رئیــس اداره تبلیغات اســلامی پلدختر از اعزام 
۱۰۰ مبلغ و مبلغه به نقاط مختلف این شهرستان 

در ایام ماه محرم خبر داد . 
حجت الاسلام علی صیادی گفت: ازاین تعداد ۴۰ 
نفر روحانی مبلغ بومی و مابقی غیربومی هستند 
که از دفتر تبلیغات و ســازمان تبلیغات  اسلامی، 
اوقــاف، طرح هجــرت و دفاتر مراجــع تقلید به 

شهرستان پلدختر اعزام شده اند . 
وی بــه برنامه های تبلیغی مبلغــان در دهه اول 
محرم اشــاره کرد و افزود: مبلغان در ایام محرم 
در نقاط مختلف شهرستان پلدختر در  زمینه های 
اقامه نمــاز جماعت، بیان تفســیر قــرآن، نهج 
البلاغــه، ترویج اعتقادات و تحکیم بنیان خانواده 
فعالیــت دارند و در این ایــام بیانات  مقام معظم 
رهبری در ارتباط با شــعار سال، گام دوم انقلاب، 
جایگاه ولایت و نقش ولی فقیه در جامعه توسط 

مبلغان اعزامی تبیین  می شود . 
رئیس اداره تبلیغات اسلامی پلدختر خاطرنشان 
کــرد: مبلغان اعزامی به مناطــق مختلف، تلاش 
می کنند مراسمات هیئت های عزاداری را  همراه با 

سخنرانی و شعور حسینی برگزار کنند . 

بازدید بخشدار از روستاهای سیل زده 
بخش مرکزی پلدختر

پلدختر- کامرانی - خبرنگار یادگارامروز  : 
بخشداربخش مرکزی پلدختر بهمراه  رییس بنیاد 
مسکن ستاد معین اصفهان ، شوراها و دهیاران در 

روستاهای بابا زید،گل گل سفلی  مورانی   
دراین بازدید از نحوه ســاخت و ســاز ساختمان 
های مســکونی، معابر، جداول و دیواره ســاحلی 

روستا بازدید شد  . 
مهندس کائیدی ضمن تقدیر و تشکر از عملکرد 
بنیاد مسکن از ساکنین روستا های خسارت دیده 
ناشــی از سیل خواست جهت تسریع در  روند کار 
نهایت همکاری را با دســتگاههای اجرایی داشته 
باشــند و اگر مشکلی در خصوص واگذاری زمین 
،حریم رودخانه ویا ســایر  مــوارد دارند از طریق 
قانونی واداری پیگیری نموده و از توقف عملیات 
ســاخت وســاز با توجه به نزدیک شــدن فصل 

بارندگی سال جدید  جلوگیری کنند . 
وی ضمن تقدیر و تشکر از عملکرد دستگاههای 
اجرایی خدمات رســان )آب وفاضلاب شهری و 
روستایی،برق،گاز و مخابرات( از آنها  خواست اگر 
در جریان ســیل ویا تعمیر و بازســازی روستاها 
نواقصی وکمبود هایی وجود دارد جهت رفاه حال 

ساکنین در اسرع وقت  مرتفع نمایند . 

بهسازي و آسفالت محورهاي روستايي 
شهرستان قائمشهر

مازندران-امیری فر-خبرنگاریادگارامروز : 
رئیــس اداره راهــداری و حمل و نقــل جاده ای 
شهرستان قائمشهر از بهسازي و آسفالت محورهاي 
روستایي این شهرستان با صرف  اعتباري بالغ بر 7 

میلیارد ریال خبرداد . 
به گزارش روابط عمومي اداره كل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای اســتان مازندران ، سجاد رحیمی 
ضمن اشــاره به ایــن مطلب افزود:  شهرســتان 
قائمشهر از جمله شهرستانهایي است كه به لحاظ 
شــرایط جغرافیایي منطقه و تعدد روستاها در آن 
داراي محورهــاي پر رفت و  آمد بــوده ، لذا ایمن 
ســازي و بهسازي راه هاي ارتباطي این شهرستان 
از جمله فعالیتهاي مهم این اداره مي باشد.وی در 
ادامه به بهســازي  و آسفالت راه روستایي " صنم " 
در بخش مركزي این شهرســتان اشاره و تصریح 
نمود: اجــراي این پروژه به طــول 850 متر و با 
هزینه  اي بالغ بر2500 میلیون ریال انجام شــده 
است.رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای 
شهرستان قائمشــهر به دیگر پروژه روستایي  این 
اداره اشــاره و اظهار داشت : تعریض و آسفالت راه 
روســتایي " قادیکلا " این شهرستان به طول 750 
متر با صرف اعتباري بالغ  بر4500 میلیون ریال از 
دیگر پروژه راه روســتایي این شهرستان بوده كه 
عملیات اجرایي آن به اتمام رســیده است . گفتني 
است مازندران داراي 7861 كیلومتر راه روستایي 
بوده كه مقدار 270كیلومتر از آن در شهرســتان 

قائمشهرواقع شده است

اخبار استانها

- مــی غلا - ک ا ر ا
خبرنگاریادگارامروز : 

مدیرعامل شــرکت پتروشیمی 
شــازند اظهــار داشــت: ما در 
زمانی بــه اورهــال رفتیم که 
تحریم هــای ظالمانــه ای بر 
کشور حاکم شده و حتی  امکان 
تامین قطعات یدکی عادی هم 

میسر نیست . 
با بهره  افزود:  ابراهیم ولدخانی 
داخلی  متخصصــان  از  گرفتن 
بزرگی  به دســتاورد  توانستیم 
برســیم و اعلام مــی کنیم که 
حاضریــم این  دســتاورد را در 
اختیار ســایر پتروشیمی های 

کشور قرار دهیم . 
اورهالی  ولدخانی گفت: در هر 
پتروشــیمی ها صورت  که در 
خارجی  کارشناسان  گیرد،  می 
حضور دارند و در همین شازند 
هربــار  اورهالــی صــورت می 
گرفت و کارشناســان خارجی 
به  اجــازه حضور  آمدنــد  می 
متخصصان ایرانی نمی دانند و 
کارها را به شکل مخفیانه  انجام 
می دادند تا نیروهای ما چیزی 

فرا نگیرند . 
وی افزود: همه دســتاوردهایی 
کــه امروز به آن داســت یافته 
ایم متکی به دانش متخصصان 

داخلی بوده است . 
ولدخانــی گفــت: متخصصان 
ما بــه ویژه در بخــش توربین 
کمپرســور های واحد الفین به 

قابلیت های بی نظیری دســت 
یافته اند کــه نقطه عطفی  در 

این عرصه محسوب می شود . 
از  برخــی  خصــوص  در  وی 
دستاوردهای عملیات تعمیرات 
در شــازندگفت:  بومی سازی 
ســاخت و نصب برخی قطعات 
زیمنس  توربین  کمپرسور های 
برای اولین بار در کشــور، باز و 
توربین  انجام تعمیرات  بست و 
کمپرسور های خاص و حساس 
بــدون حضــور  کارشناســان 
نزدیک ۱۵  از  بعــد  خارجــی 
ســال کارکــرد بــدون توقف، 
انجــام تعمیرات ۶۲ دســتگاه 
در  موجود  کمپرســور  توربین 
مجتمــع توســط  متخصصین 
پتروشــیمی شازند، ساخت فن 

کویل واحد وینیل استات برای 
اولیــن بار در کشــور، تعویض 
کویل هــای کوره واحــد تولید 
اکســو  الکل ها بعد از ۲۴ سال 
   UPSو نصــب و راه انــدازی
 این واحــد، تعویض مبدل های 
اتیلن گازی  پلــی  اصلی واحد 
بعد از ۹ ســال، نوسازی  کامل 
بخش  FINISHINIG  واحد  
  PBRبرای اولین بار در حیات 
پتروشیمی شازند، تعویض تیپ 
مشعل مجتمع بعد از ۱۲ سال، 
انجــام  زیرســاخت و برقراری 
  )TIE-خطــوط ارتباطی لازم

  (INبرای پروژه آتی، دستیابی 
به دانش فنی تکنولوژی ساخت 
انــواع  SCREW  و  مونتــاژ 
آن هــا، تمیــز کاری راکتــور 

پلی  واحد  پلیمریزاسیون  پیش 
پروپیلن برای نخســتین بار با 
روشــی جدید توســط آب و با 
بکارگیری نازل  مخصوص،تعمیر 
توریبــن کمپرســور ســیکل 
تبرید و تعویض کمپرســور گاز 
پروســس واحد پلــی پروپیلن 
بــرای اولین بار، صــدور مجور 
ایمنی  تعمیرات ســرد و گرم، 
انجام تعمیــرات ۱۴۵۰ تجهیز 
تعمیر  و  یوتیلیتــی  واحد های 
   SHUT OFFتجهیز شــیر
انجام  بــار،  نخســتین   بــرای 
 ۴۱ مبــدل،  تعمیــرات   ۱۷۰ 
برج، ده ها پمپ و ۵۰۰ تجهیز 
در واحد های شــیمیایی، انجام 
شست و شوی شــیمیایی ۴۲ 
دستورالعمل  با  مختلف  تجهیز 

زمــان  کاهــش   مشــخص، 
تمیزسازی ۵۸۰ مبدل حرارتی 
بــا آب جت به میــزان ۵۰% و 
میزان  به  آب  مصــرف  کاهش 
۴۰% در ایــن مــورد و  انجــام 
۳۵۰۰ متر تیوب گذاری مجدد 
آن ها، تعمیر و تعویض درام های  
  DECOKEواحــد الفیــن، 
تعمیر ۶۵ دستگاه کروماتوگراف 
مرکزی،  در  آزمایشــگاه  گازی 
مســتند ســازی بروز اســناد 
فنی تجهیــزات برای تعمیرات 
اساســی بعدی، ابعــاد برداری 
و نقشــه بــرداری ۹۸ قطعه از 
ساخت  برای  اساسی   تجهیزات 
داخلی، عدم قطع خدمات دهی 
تســهیلات جانبی به واحد های 
تعمیرات  زمان  در  در سرویس 
اساســی، ثبت  کلیــه اطلاعات 
تعمیرات اساســی در نرم افزار 
تهیه  برای  دارایی هــا  مدیریت 
گزارش های مالی، کاهش زمان 
تعمیــرات اساســی واحد های 
محصــولات  کننــده   تولیــد 
انحصــاری در کشــور جهــت 
بــازار آن ها،  نخــوردن  بر هم 
در نظر گرفتن حاشــیه ســود 
فروش محصــول در خوابانیدن 
تولیدی  واحد های  برگشــت   و 
بصورت سنکرون شده از جمله 
دستاوردهای عملیات تعمیرات 

در شازند است . 

مظفــری- –عبــدالله  ســاوجبلاغ 
خبرنگاریادگارامروز  : 

به گزارش روابط عمومی شــهرداری و شورای 
اسلامی شهر چهارباغ

در این جلسه  علیزاده رییس  شورای اسلامی 
شهر ضمن عرض تسلیت به مناسبت فرارسیدن 
ایام سوگواری سرور و سالار شهیدان ،  با تقدیر 
از نقش محــوری امام جمعه محترم شــهر و 
بخش چهاربــاغ در ثبــات و آرامش مجموعه 
مدیریت شــهری در ماه های اخیر ، در  بخش 
اول ، خــود و همکاران را بــه عمل به وظایف 

شوراهای اسلامی کشور مصرح در قانون توصیه 
نمــوده و نظارت مســتمر را  مهمترین وظیفه 

شوراهای شهر عنوان نمود
در بخــش دوم ، برنامــه ریزی مــدون جهت 
اســتحصال درآمدهای پایــدار، کاهش هزینه 
های جاری ، تســهیل شــرایط اخذ مجوزهای 
ساختمانی  و انســداد زمینه های بروز ساخت 
و ســازهای غیر مجاز ، ســامان دهی و اجرای 
عملیات عمرانی در معابر خاکی و مســتعد آب 
گرفتگی  قبل از شروع فصل بارش ، آنالیز دقیق 
پروژه های عمرانی قبل از شــروع پروژه را اهم 

خواسته های مجموعه شورای شهر از شهردار 
 محترم خواندقره حســنلو و سرشار و   طاهری 
اعضا شورای اسلامی شهر نیز با انتقاد از تاخیر 
بیش از حد پروژه های اصلاح شــبکه آبرسانی 
علی  الخصوص در خیابان های شــهید فهمیده 
و مجتهدی ملک آبــاد و قطعی های مکرر در 
مهدی آباد ، تســریع در امــور را از اداره آبفا 

 خواستار شدند . 
پیگیری مطالبات شهرداری در کمیسیون ماده 
صد ، ذکر مشــخصات پروژه هــای عمرانی در 
محــل انجام از دیگر موارد مطروحه از  ســوی 

ایشــان بود . همچنین کلیه اعضا ضمن تشــکر 
از زحمات شــهردار محتــرم ، وفاق و همدلی 
مضاعف را لازمه پیشــرفت مجموعه مدیریت 
شهری و  خدمتگزاری بهتر به شهروندان عزیز 
نیز  برشمردند . دکتر عطایی شــهردار چهارباغ 
ضمن عرض تبریک به هیات رییسه سال سوم 
شورای شهر ، نظارت شوراهای شهر را موجبات 
 اعتلای مجموعه شهرداری دانسته و از هرگونه 
همفکری و مشــارکت در مدیریت بهتر شــهر 
استقبال نمود.ایشان اخذ برنامه زمانی از  ادارات 
حفار ، تلاش مستمر جهت کسب درآمد های 

پایدار در حــوزه های اصناف -اتبــاع بیگانه- 
اخذ عــوارض مربوط به ســرانه هــای  فضای 
ســبز- کاهش هزینه های جاری- استفاده از 
ظرفیت طرح های بازآفرینی شهری- استفاده 
از پتانســیل های خــارج از شهرســتان- به 
 سرانجام رساندن طرح موضعی شهر و پیگیری 
قدرالســهم شــهرداری در توافقــات را از اهم 
فعالیت های شهرداری برشمرده و خاطر  نشان 
کردند که تمام توان مجموعه شــهرداری را در 
ارائه خدمات مطلوب به اهالی شــریف شــهر 

چهارباغ به کار خواهند گرفت . 

اخبارگزارش تجربه متخصصان شازند؛ یاریگر پتروشیمی های کشور

پیشتازی شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان در صنعت آبفا کشور

جلسه شورای اسلامی شهر چهارباغ با حضور شهرداربرگزارشد

دیدارمدیران مدارس دولتی و غیرانتفاعی شهرجدید هشتگرد با شهردار
مرجع رسیدگی: شورای حل اختلاف شعبه ششم به نشانی: خوی - جنب پادگان شهید شرفخانلو

خوهان: آقای امید امینیان محل ااقامت: خوی شهرک ولیعصر یازده گانه گلزار 9
خوندگان: 1- آقای احمد شادیان )مدیرعامل( 2- شرکت مهندسین مشاور شهر و محیط باستان 

محل اقامت: هر دو مجهول المکان
موضوع: مطالبه

قاضی شورا با استعانت از درگاه خداوند متعال پس از مشاوره با اعضای شورا و با بررسی جامع اوراق 
و محتویات و پرونده بشرح ذیل مبادرت به صدور رأی می نماید:

رأی شور
در خصوص دادخواست تقدیمی آقای امید امینیان به طرفیت 1- آقای احمد شادیان )مدیرعامل( 
2-شرکت مهندسین مشاور شهر و محیط باستان بخواسته مطالبه مبلغ 70/000/000 ریال 
از بابت اصل خواسته به استناد قرارداد به شماره 95812 به تاریخ 98/12/01، با عنایت به 
محتویات پرونده و جمیع اوراق و عدم حضور خواندگان علیرغم ابلاغ قانونی و عدم ارائه دلایل و 
مدارک دال بر عدم بدهی یا پرداخت آن از سوی خواندگان و گواهی شهرداری محترم فیرورق 
به شماره 5005 به تاریخ 97/10/29، خواسته خواهان را محمول بر صحت تشخیص داده و بعه 
استناد مواد 198 و 519 و 522 قانون آئین دادرسی مدنی خواندگان را متضامناً به پرداخت 
70/000/000 ریال از بابت اصل خواسته و مبلغ 920/000 ریال پول تمبر و تأخیر تادیه از تاریخ 
تنظیم دادخواست در حق خواهان محکوم می نماید. رأی صادره غیابی بوده ظرف بیست روز قابل 
واخواهی در این شعبه و پس از انقضای مهلت قانونی قابل تجدید نظرخواهی در دادگاه محترم 

عمومی و حقوقی شهرستان خوی می باشد.
ابراهیمی - قاضی شعبه ششم شورای حل اختلاف شهرستان خوی

دادنامه
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محمد شــریعتمداری وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی از اختصاص وام   ۵۰۰ میلیون تومانی 

بدون وثیقه برای زنان کارآفرین خبر داد. 
وزیــر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در جلســه 
بررســی نقش و جایــگاه  تعاونی هــای زنان در 
توســعه اقتصادی و اجتماعی کشور اظهار کرد: 
 زنان کارآفرین نســبت به سایر گروه های جامعه 
به موضــوع تعاونی  جامع تر توجــه می کنند و 
تعاون را فقــط به عنوان یک بنــگاه اقتصادی 
 نمی شناســند، بلکه آن را یک فرهنگ اجتماعی 
بــرای جمع کردن  ســرمایه های خــرد معرفی 

می کنند. 
وی بــا اشــاره بــه توجــه زنــان کارآفرین به 
آسیب های اجتماعی افزود: این  زنان نگاهی همه 
جانبه، اجتماعی و فقرزدایی به کارآفرینی دارند. 

وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی با بیان اینکه 
تعاونی ها دارای  مجموعه ای از مشکلات هستند، 
گفت: مشــکل تعاونی های امروز در  کشور بازار، 
تأمین مالی، تأمین وثیقه و تبعیض های موجود 

و حرفه  آموزی است. 
شــریعتمداری تصریح کرد: یکی از مشــکلات 
اصلی تعاونی ها حرفه  آموزی اســت و ما در این 
زمینه ضعیف هستیم، لذا از دولت انتظار  نداریم 
که برای تعاونی ها فروشــگاه تأسیس و بازیابی 

کند، اما می تواند  تعاونی ها را توانمند کند. 
وی بــا بیان اینکــه دولت بــه تعاونی ها حدود 
۱۹ هــزار میلیارد تومان  بدهکار اســت، افزود: 
دولت می تواند بخشــی از ایــن بودجه را صرف 
 توانمندســازی تعاونی ها کند. وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی گفت: بانک هــا یک هزار و ۵۰۰ 
 میلیــارد تومان ضمانــت نامه صــادر کرده اند 
که این رقــم در مقابل اقتصاد  ما ناچیز اســت 
و بانــک توســعه تعاون نیــز باید بــرای زنان 
کارآفرین  تســهیلات ویژه ای را در نظر گیرد و 
ما می خواهیم در این حوزه تبعیض  جنســیتی 
مثبت برای زنان در نظر بگیریم. شــریعتمداری 
با بیان اینکه زنان ۵۰ درصد جامعه را تشــکیل 

می دهند،  تصریح کرد: جایی که مســیر زنان باز 
بود، توانســتند قله های موفقیت را  فتح کنند و 
در بسیاری از مواقع با حفظ سمت مادری موفق 
بودند و در  دریافت تســهیلات اشتغال روستایی 
در حال پیشــی گرفتن از مردان  هســتند. وی 
گفت: ســهم تعاونی ها در حوزه صادرات باید به 
۲۵ درصد برســد و  تا رسیدن به این هدف، باید 
بانک توسعه تعاون از بخش تعاون حمایت  کند. 

وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی تصریح کرد: 
باید به سمت اشتغال  پایدار برویم. 

شــریعتمداری با بیــان اینکه مــا در بانکداری 
اجتماعی ضعیف هســتیم،  گفت: صدور ضمانت 
نامه بانکــی بدون وثیقه ملکی تا ســقف ۵۰۰ 
میلیون  تومان یکی از تسهیلات صندوق ضمانت 
سرمایه گذاری برای تعاونی ها  است و همچنین 
بانک توسعه تعاون نیز تسهیلات زیر ۱۰ درصد 

را  برای زنان کار آفرین در نظر گرفته است. 
وی افــزود: تولیدات و صنایع دســتی ایران به 
ویژه صنایعی که به دست  بانوان تولید می شوند 
را می تــوان وارد بازار های خارجــی کرد تا هم 
 فرهنگ کشور را منتقل کنند و هم دارای ارزش 
افزوده اســت. وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: تعداد تعاونی ها در کشور مهم  نیست، بلکه 

ایجاد اشتغال پایدار مهم است. 

 ۵۹ شهر در وضعیت قرمز آبی
علی رغم بارندگی های اخیر در ایران، هنوز ۲۳۳ شهر با تنش آبی  مواجهند؛ هرچند به دلیل 
بارش ها نه تنها سدها بلکه ۴۰ تا ۵۰ تالاب  بزرگ کشور نیز به میزان قابل توجهی آبگیری 
شدند. منظور از تنش آب شرب، حداکثر میزان آب مورد نیاز در پیک )اوج(  مصرف نسبت 
به حداکثر ظرفیت تولید یک شــهر است. بر اساس  بررسی صورت گرفته، ۵۹ شهر کشور 
امسال از نظر سطح تنش در  وضعیت قرمز )یعنی کمبود بیشتر از ۲۰ درصد( قرار دارند و 
در پیک  مصرف روزانه احتمال کمبود آب در آن ها وجود دارد.تابستان امسال  حدود ۲۸.۶ 
میلیون نفر از جمعیت کشــور در ۲۳۳ شهر تحت تنش آبی  قرار داشتند که بارندگی های 
مناسب ســال آبی جاری و بهبود ذخایر سدها  موجب شد این رقم نسبت به سال گذشته 
۶.۴ میلیون نفر کاهش پیدا کند. در این ســطح از تنش آبی ۲۵ شــهر دارای کمبود تولید 
بیش تــر از ۲۰  درصد و دارای مخزن کافی و ۳۴ شــهر دارای کمبود تولید بیش تر از   ۲۰ 
درصد و کمبود مخزن هستند.تابســتان امســال ۳۴ شــهر از نظر سطح  تنش در وضعیت 
نارنجــی )یعنی کمبود بین ۱۰ تا ۲۰ درصــد( قرار  دارند و در پیک مصرف روزانه احتمال 
کمبود آب در آن ها وجود دارد.  در این ســطح نیز ۱۷ شــهر دارای کمبود تولید بین ۱۰ 
تا ۲۰ درصد و  دارای مخزن کافی و ۱۷ شــهر دارای کمبود تولید بین ۱۰ تا ۲۰ درصد  و 
کمبود مخزن هســتند.  ۱۴۰ شهر تابستان امســال از نظر سطح تنش در وضعیت زرد قرار 
 دارند، در پیک مصرف ســاعتی احتمال کمبود آب در آن ها وجود دارد.  براســاس بررسی 
صورت گرفته ۱۴ شــهر این سطح دارای کمبود تولید  کمتر از ۱۰ درصد و کمبود مخازن 
ذخیره، هفت شهر دارای کمبود  تولید کمتر از ۱۰ درصد و دارای مخزن کافی و ۱۱۹ شهر 
فاقد کمبود  تولید و دارای کمبود مخزن هستند. بنا بر اعلام وزارت نیرو، کمبود آب در اوج 
پیک مصرف تابستان  امسال ۱۴ مترمکعب در ثانیه خواهد بود که این رقم در سال گذشته 
 حدود ۲۲ مترمکعب در ثانیه بوده اســت و بر اســاس پیش بینی صورت  گرفته، بیش ترین 
احتمال تنش در استان های اصفهان، بوشهر،  خراسان رضوی، سیستان و بلوچستان، فارس، 
کرمان و هرمزگان رخ  خواهد داد. بر اســاس این گزارش، طبق آخرین آماری که از ســوی 
رضا اردکانیان-  وزیر نیرو - اعلام شده است؛ ۵۹ شهر از نظر سطح تنش در وضعیت  قرمز 
قرار دارند. به گفته وی این وضعیت لزوما به کمبود منابع آب بر  نمی گردد و بخشی از آن 
ناشی از کمبود تجهیزات است. از ۵۹ شهر،   ۲۵ شهر کمبود تولید کمتر از ۲۰ درصد دارند 

اما مخزن آن ها کافی  است، ۳۴ شهر نیز کمبود تولید بیش از ۲۰ درصد دارند. 

تولید مکمل آهن نانویی ایرانی بدون سیاه 
شدن دندان

یک شرکت فعال در حوزه دارو، مکمل نانویی برپایه لیپوزوم ساخته که  تاثیر منفی بر روی 
سیستم گوارش نداشته و دندان را نیز سیاه نمی کند. 

به گزارش ستاد ویژه توســعه فناوری نانو، سیاه شدن دندان و مشکلات  گوارشی از جمله 
عوارض مکمل های آهن اســت ،شــرکت کیمیا کالای  رازی مکمل نانویی برپایه لیپوزوم 
ســاخته که تاثیر منفی روی سیســتم  گوارش نداشــته و دندان را نیز سیاه نمی کند. این 

مکمل  نانویی نسبت به  مکمل های موجود در بازار از مزیت بالاتری برخوردار است. 
لیپوزوم ساختار میکروسکوپی کروی داشته که غشاء فسفولیپیدی آن را  محاط کرده است، 
به دلیل فضای خالی داخل لیپوزوم امکان حمل دارو  و ترکیبات مغذی با این ساختار وجود 
دارد. ارسلان پاشــاپور مدیرعامل این شرکت دانش بنیان گفت:برخی کودکان  برای تامین 
نیاز روزانه آهن از مکمل های حاوی آهن استفاده می کنند که  این مکمل ها مشکلاتی مانند 
ســیاه شدن دندان دارد، ما سوسپانسیون  حاوی نانولیپوزوم های ترکیبات آهن دار ساختیم 
که به دلیل لیپوزومال  بودن، دندان ســیاه نمی شــود، همچنین این مکمل روی سیستم 

گوارش تاثیر  نمی گذارد و مشکلات گوارشی رایج را در مکمل های آهن ندارد. 
وی افزود: یکی از جذابیت های این مکمل، نانو ســاختار بودن آن است  که موجب افزایش 
جذب می شــود، در واقع ما در این مکمل با دو ویژگی  مختلف مواجه هســتیم، لیپوزمال 
بودن که موجب ممانعت از سیاه شدن  دندان و سازگاری با سیستم گوارش می شود و نانو 

مقیاس بودن که  موجب افزایش جذب ترکیبات می شود. 
مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان گفت: در این مکمل، علاوه بر آهن از  اســیدفولیک و 
ویتامین  B ۱۲ نیز استفاده شده است این درحالی است که  نمونه های خارجی که با فناوری 

لیپوزومال ساخته شده اند، تنها حاوی  آهن هستند. 
از دیگــر مزیت های این فناوری، سوسپانســیون بودن آن اســت، در حالی  که نمونه های 
خارجــی به صورت پودر بوده و باید پیش از مصرف  توســط مصــرف کننده با آب ترکیب 
شده و به سوسپانسیون تبدیل شوند، به  اعتقاد وی این مکمل قابلیت صادرات دارد که این 

شرکت پس از تولید  و توزیع در داخل کشور، برای صادرات نیز برنامه ریزی خواهد کرد. 
ایــن مکمل گواهی نانو مقیــاس را دریافت کرده و در حال طی مراحل  برای گرفتن پروانه 

ساخت از سازمان غذا و دارو است. 
این شــرکت دانش بنیان از ســال ۱۳۹۱ فعالیت خود را آغاز کــرده و  اکنون محصولات 

مختلفی تولید و به بازار عرضه می کند. 

تشدید نظارت ها مانع شیوع آقازادگی
 در کشور می شود

یک تحلیلگر مســائل جامعه می گوید: تشــدید نظارت ها، 
ایجاد حساســیت ها  و شــفافیت ها و بالابردن هزینه فساد 

می تواند مانع پدیده آقازادگی در  کشور شود. 
مهدی فضائلی تحلیلگر مسائل جامعه در تیتر امشب شبکه 
خبر ، درباره   "باید ها و نباید های زندگی فرزندان مسئولان" 
گفت: این بحثی که در بین  افراد مطرح می شــود، نشــان 
خوبی اســت و حاکی از زنده بودن مقوله  عدالت در جامعه 
است. وی افزود: این حساسیتی که در جامعه نسبت به این 
موضوع ایجاد شــده  اتفاق مبارکی اســت و این حساسیت 
را باید زنده نگهداشــت. فضائلی نبــود چنین مطالباتی در 
جامعه را نشانه نامناسبی از بلوغ  سیاسی و حیات اجتماعی 
دانســت و گفت: اما باید دقت شــود تا این نوع  از مباحث 
بــا هیجانات و افــراط و تفریط مخلوط نشــود. او گفت: به 
تازگی بحث تحصیل فرزندان مســئولان در مجلس مطرح 
 شــده که باید مراقب بود تا در مسیر خودش بررسی شود 
و دچار  آســیب های دیگر نشود. این تحلیلگر مسائل جامعه 
درخصوص طرح چنین پرســش هایی در بین  مردم تصریح 
کــرد: علت آن نگرانی هایی اســت که به دلیل فســاد های 
 محتمــل اتفاق می افتد. اگر آقازاده ای وارد حیطه اقتصادی 
شــود به دلیل  نسبتش با مســئول و حمایت های آن، این 
شــائبه به وجود می اید که شــاید  این فــرد چارچوب های 
قانونی را رعایت نکرده باشــد و از رانت اســتفاده  کند و در 
مــواردی نیز در معرض امتیازگیری قرار گرفته باشــد. وی 
افــزود: نگرانی های دیگری که در این بــاره وجود دارد از 
بابت  اینست که افرادی هم که در معرض این فرزندان قرار 
می گیرند، امتیاز  مطالبه کنند. فضائلی ادامه داد: در این باره 
نمی توانیم تنها با معلول برخورد کنیم و  مانع نفس فعالیت 
اقتصــادی این افراد شــویم. آنچه که باید مراقبت شــود 
 عدول از چارچوب های قانونی و رانت های اطلاعاتی اســت 
و یکسری  اقدامات پیشگیرانه را می طلبد. وی افزود: تشدید 
نظارت ها، ایجاد حساسیت ها و شفافیت ها و بالابردن  هزینه 
فســاد، می تواند راهکار های تاثیرگذار بر پیشگیری از این 
روند  باشــد. عبدا... گنجی تحلیلگر مســائل اجتماعی دیگر 
میهمان برنامه درباره این  موضوع اظهار نظر کرد: در کشور 
ما آقازادگی صرفا یک رفتار  نیست و تبدیل به یک فرهنگ 

و سبک زندگی نامانوس جامعه شده  است. 
وی افزود: این مشی را در زندگی برخی مسئولان از گذشته 
تا امروز  شــاهد بوده ایم. گنجی ادامه داد: برخورد ها به این 
مسئله همواره دچار کلیشه شده و این  تفکر وجود دارد که 
فردی که به مسئولی وصل است و دارایی هایی  دارد، حتما 

آن را از طریق نامشروع کسب کرده است. 
این کارشناس مسائل جامعه افزود: پله هایی که یک انسان 
به طور عرف  در زندگی طی می کند مشــخص اســت و در 
جامعه ما این که جوان 20  ســاله ای پســت کلان یا ثروت 
میلیاردی داشــته باشد، طبیعی نیســت و شائبه  آقازادگی 
را تقویــت می کند. وی گفت: ما در فهــم پدیده آقازادگی 
نبایــد دچار افراط و تفریط شــویم و  البته در جامعه مرور 
مصداق هایی که به چالش کشیده شده اند باور آن  را خدشه 

دار می کند. 

بر اساس اصلاحیه مصوبه هیات دولت: 

ارز رسمی برای واردات ماشین آلات و 
تجهیزات تولیدکننده کالاهای  اساسی 

حذف شد

هیات دولت به پیشــنهاد وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
بانک  مرکزی، ضمن اصلاح مصوبه قبلی خود »ماشین آلات 
و تجهیزات  تولیدکننده کالاهای اساســی« را از فهرســت 
کالاهایــی که مشــمول دریافت  ارز با نــرخ اعلامی بانک 

مرکزی می باشند، حذف کرد. 
هیات دولت به پیشــنهاد وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
بانک  مرکزی، ضمن اصلاح مصوبه قبلی خود »ماشین آلات 
و تجهیزات  تولیدکننده کالاهای اساســی« را از فهرســت 
کالاهایــی که مشــمول دریافت  ارز با نــرخ اعلامی بانک 

مرکزی می باشند، حذف کرد. 
برهمین اساس، این اصلاحیه به جزء در مواردی که تا ابلاغ 
این  مصوبه برای آنها ارز تأمین شــده از ابتدای سال ۱۳۹۸ 

لازم  الاجرا  است. 
همچنیــن غیرقابل نظارت بودن ماشــین آلات و تجهیزات 
تولیدکننده  کالاهای اساســی از نظــر قیمت، تبعیض بین 
شــاخه های مختلف صنعت و  کمک به تولید داخل و ایجاد 
انگیزه برای خرید ماشین آلات تولید داخل  به جای واردات 

از مهمترین دلایل اصلاح این مصوبه است. 

وزیــر اقتصاد از رشــد ۳۰ درصــدی صادرات 
غیرنفتــی به لحــاظ وزنی و  مثبت شــدن تراز 

تجاری از ابتدای امسال خبر داد. 
به گفته دژپسند، برگشــت شیب صعودی افت 
تورم ماهانه، مثبت شــدن  تراز تجاری، رشد ۲۸ 
درصــدی صدور پروانه بهره برداری و رشــد ۳۰ 
 درصدی صادرات غیرنفتــی به لحاظ وزنی جزو 
مهم ترین علائم  امیدوارکننده در فضای اقتصادی 

کشور بوده است. 
دژپسند خاطرنشان کرد: با توجه به این آمار و با 
توجه به ثبات نسبی در  بازار ارز، می توان انتظار 
داشت تا با همکاری یکدیگر شرایط  مطلوب تری 

را رقم بزنیم. 
وی در همین زمینــه از فعالان بخش خصوصی 
و صادرکنندگان و  واردکننــدگان قدردانی کرد 
و خواســتار همکاری بیشــتر آن ها برای بهبود 
 وضعیت اقتصادی کشور در شرایط سخت موجود 

شد. 
در ادامه غلامحســین شافعی، رئیس اتاق ایران، 
به انتقاد از نحوه بررســی  لایحه اصلاحی قانون 
تجارت در مجلس پرداخت و تعجیل در بررسی 

 این لایحه را نگران کننده دانست. 
رئیس اتاق ایران قانون تجارت را یکی از قوانین 
مادر دانســت و گفت:  عجله در اصلاح این قانون 
بدون شــک می توانــد بر فعالیت هــای تجاری 
 اثرگذار باشد. شافعی افزود: علاوه بر این، مجلس 
باید نظر بخش  خصوصــی را نیز اخذ کند که با 
توجه به تعجیل در بررسی این لایحه،  توجهی به 

نظرات بخش خصوصی هم نشده است. 

وی در ادامه ســخنان خود با اشاره به پیوستن 
ایران به اتحادیه اوراســیا و  پیشــنهاد تأسیس 
دفتر ملی در منطقه اوراســیا تأکید کرد فعالان 
اقتصادی  باید از این فرصت و گشایش تجاری به 

نحو مطلوب بهره ببرند. 
شــافعی همچنین اقــدام بانک مرکــزی را در 
تشــکیل کمیته دائمی متشکل از  اتاق بازرگانی، 
اتاق اصناف و اتاق تعــاون ارزنده تلقی کرد و از 
 برگزاری اجلاس سراسری شوراهای گفت وگوی 
دولــت و بخــش  خصوصی در تهــران در آینده 

نزدیک خبر داد. 
رئیــس اتاق ایران همچنین اعــلام کرد گزارش 
چگونگی حضور اعضای  قوای سه گانه در نشست 
شورای گفت وگوی بخش خصوصی و دولت  تهیه 
و تا پایان شــهریورماه به رؤســای قوای سه گانه 

اعلام خواهد شد. 
بررســی دستور جلسه های هشــتاد و هشتمین 
نشســت شــورای گفت وگوی  دولــت و بخش 

خصوصی
در اولین دستور جلسه شورای گفت وگوی دولت 
و بخــش خصوصی،  مراتب اعتــراض به فرآیند 
صدور پروانه و پایان کار ســاختمانی ناشــی از 
 اجــرای آئین نامه اجرایی »قانــون اصلاح لایحه 
قانونی حفظ و گســترش  فضای ســبز شــهرها 
مصوب ۱۳۵۹ شــورای انقلاب« مصوب ســال 

  ۱۳۸۸ بررسی شد. 
ســلاح ورزی در توضیح این دســتور با اشاره به 
گزارش ســالانه  Doing  Business  افزود: بر 

اســاس گزارش ۲۰۱۸ میلادی از ســوی بانک 
 جهانی، ایران بــا امتیاز ۷۸.۷ در رتبه ۲۵ نماگر 
اخذ مجوزهای  ساخت وساز قرار دارد. به گونه ای 
که ایران وضعیت مناســبی را در  منطقه کسب 
کرد؛ اما در گزارش ۲۰۱۹ به دلیل اضافه شــدن 
مرحله اخذ  مجوز ایمنی از آتش ســوزی به مدت 
۳۰ روز و همچنین اضافه شدن  هزینه های دیگر 
ازجمله هزینه مهندس ناظر و… امتیاز کشور در 
این  نماگر بــه ۸۷.۹۶ کاهش یافت که به همان 

نسبت هم رتبه نماگر از ۶۱  به ۸۶ رسید. 
بر اســاس توضیحات نایب رئیس پارلمان بخش 
خصوصی، ایران در  منطقه خاورمیانه و شــمال 
افریقا و در بین ۱۷ کشــور جایگاه دهم را  دارد؛ 
درحالی که در سال گذشته رتبه چهارم را داشت. 
ســلاح ورزی  همچنیــن اظهار کــرد: اگر بانک 
جهانی در سال ۲۰۲۰ فرایند جدید  ساخت وساز 
در صدور پروانه و پایان کار ســاختمانی را مورد 
بررسی  قرار دهد مجدد رتبه ایران کاهش خواهد 
یافــت. او در همین زمینه  بررســی موضوع منع 
ایجاد فرایندهای جدید در حوزه فضای ســبز را 
 به منظور جلوگیری از ســقوط رتبــه ایران حائز 

اهمیت دانست. 
محســن هاشــمی در همیــن زمینه بــه ارائه 
توضیحاتی پرداخت و شــورای  عالی استان ها را 
موظف به بررســی این موضوع دانســت. رئیس 
شورای  شــهر تهران گفت: کمترین زمان ممکن 
برای صدور پروانه شروع کار  که مربوط به مناطق 
۶ و ۷ است، ۳۰ روز و در مناطق ۱ و ۳، از ۶۰  تا 

۷۰ روز کاری است. 

پــس از توضیحــات هاشــمی، مقــرر شــد تا 
پیشــنهادهای دبیرخانــه شــورای  گفت وگوی 
دولت و بخــش خصوصی مبنی بــر بازنگری و 
اصــلاح  آئین نامه اجرایی ماده یک قانون حفظ و 
گسترش فضای ســبز مصوب   ۱۳۸۹ و اصلاحی 
۱۳۹۴ بــا رعایت موارد مشــروط و اصلاح رویه 
 درخواســتی شورای شهر در جلسات تخصصی و 

کارگروه های شورا  مفصلًا بررسی شود. 
در ادامه این نشست، با حضور رضا رحمانی وزیر 
صنعت، معدن و  تجارت و محمدحســن زدا قائم 
مقام ســازمان تأمین اجتماعی پیشنهاد  اصلاح 
آئین نامه مشــاغل ســخت و زیان آور به عنوان 
دومین دستور جلسه  شورای گفت و گوی دولت 

و بخش خصوصی در دستور کار قرار  گرفت. 
آئین نامه اجرایی مشــاغل ســخت و زیان آور به 
پیشنهاد وزارت خانه های  کار، بهداشت و سازمان 
تأمیــن اجتماعی، در ســال ۸۵ توســط هیأت 
 وزیران به تصویب رســیده کــه مهم ترین هدف 
آن حفظ حقوق کارگران و  ســالم سازی محیط 

مشاغل است. 
نماینده سازمان تأمین اجتماعی در این نشست 

خاطرنشــان کرد: هدف  اصلی تدوین این قانون 
فراموش شده و فقط موارد مربوط به بازنشستگی 
 زودتر از موعد کارگران در این قانون برجســته 
شــده اســت که همین امر  منجر بــه تحمیل 
هزینه های هنگفت به ســازمان تأمین اجتماعی 

شده است. 
برداشــت ســلیقه ای از قانون و عدم ابلاغ آرای 
مشــاغل ســخت و زیان آور  بــه کارفرمایان از 
مهم ترین مشــکلات این آئین نامه اســت که به 
گفته زدا  قائم مقام ســازمان تأمین اجتماعی به 
بالعکس  مسئولیت های  اختیارات،  تفویض  جای 
متعددی را به گردن ســازمان تأمین احتماعی 

انداخته است. 
در همین رابطه و با توجه ارائه نظرات نمایندگان 
دســتگاه های اجرایی با  تصمیم وزیر امور اقتصاد 
و دارایی مقرر شــد تا پیشنهادات ظرف ۱۰  روز 
کاری به دبیرخانه شــورای گفت و گوی دولت و 
بخش خصوصی  ارســال و بر مبنای آن تصمیم 

گیری شود. 

رشد 3۰ درصدی صادرات غیرنفتی
خبر

وام ۵۰۰ میلیون تومانی بدون وثیقه برای زنان کارآفرین
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افقي :

  1 - شایســته تر، ســزاوارتر - نرخ رسمی، بر 
روی اجناس می زنند - تلاش 

2 - ایوان - پهلوان شاهنامه، تهمتن زابلستان، 
پدر سهراب - پاسبان 

3 - موی، سخن به نظم درامده، پارچه ابریشمی 
- كلمه ای برای تاكید - قطار زیر زمینی 

4 - خــط حامل در فیزیک - جعبــه مقوایی 5 - 
مادر عرب، عزیز تازی - جنبیدن - ظرف فلزی 

6 - شــهری در گیلان - گروه - مادر لر، بیماری، 

تصدیق روسی 
7 - آهو صفت - نشــاط، شــادمانی - از آثار پل 

سارتر 
8 - مــن و تو، ضمیر جمع، آب تازی - روحانی - 

واحد پول سورینام 
9 - بامــداد - عضو پرواز، اندام پرواز پرنده - 

درهم پیچیدن
 10 - شاعر ابیوردی - فدیه

 11 - نوعــی نارنگــی - درخت بــادام كوهی - 
حشیش

 12 - نوعــی پخت برنــج - هزارو صدو یازده - 
مهمان

 13 - همــان هیا اســت - گردن كشــی - جمع 
سیف

عمودي :

 1 - نار، از عناصر اربعه - پیشوا، مقتدا، رهبر 
و پیشوای مذهبی - فكر، اندیشه، رأی و عقیده 
2 - بیماری غشــی، بیماری آفت دیو - تفریق - 

شهره آفاق است، مشهور
 3 - كرم حشــره - از غلات، اتمسفر - پایتخت 

بلغارستان
 4 - درك - ازبنادر پرتغال

 5 - ازالقــاب حضــرت فاطمــه)ع( - صــدای 
افســوس - گوشــت آذری، متــرادف آشــغال، 

اسب ترك
6 - نگهبــان - ســود و فایده - صــد و یازده 7 
- آســان - توشه، خوراك ســفر - رویای تشنه 

لب، آب نما
 8 - روش و طریقه - نیزه - مناسب

 9 - زمینــه موســیقی - نابینا - از كشــورهای 
آفریقایی

 10 - ســرمایه، پــول به زبان كوچــه بازاری - 
گرداگرد لب و دهان

 11 - شــوخ - دانه خوشبو، سیاهدانه معطر - 
موجودی كه در آب زندگی می كند 

12 - تنگدستی - مردد - جوان . دلیر
 13 - آهنگســاز آلمانــی - معروفتــر - خلیــج 

فرنگی، نوعی ورزش با گوی و چوگان
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مدیرعامل بانک شهر در نشست با شهردار مشهد مطرح کرد؛

تعامل بانک شهر و شهرداری
 در راستای آبادانی مشهد

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگارامروز : 
شهرداری مشهد مشــتری خوش حساب بانک شهر است 
و در راســتای پرداخت بدهی های خود تلاش کرده است. 
بخشــی از این بدهی ها  نیز با شــیوه تهاتر پرداخت شده. 

گرچه ممکن است فرآیند کار کمی طولانی باشد . 
مدیرعامل بانک شــهر بــر تعامل این بانک با شــهرداری 
در راســتای رفع موانع و آبادانی این کلانشهر تاکید کرد.
احمد درخشــنده با بیان این  مطلب در نشست با شهردار 
مشهد پیرامون »اعطای تسهیلات بانکی و خط اعتباری در 
قالب های مختلف«، اظهار کرد: در حال حاضر  فعالیت بانک 
شهر به ثبات رسیده و وضعیت بانک در مشهد خوب است 
و دارایی ســمی و بدهی نداریم. از این رو تلاش می شود با 
 مدیریت شــهری مشهد تعامل موثر و مثبتی داشته باشیم 
تا در راستای رفع موانع و آبادانی این کلانشهر گام برداریم.
وی با بیــان اینکه با  مذاکره مســائل را به پیش می بریم، 
گفت: شــهرداری مشهد مشتری خوش حساب بانک شهر 
است و در راســتای پرداخت بدهی های خود  تلاش کرده 
اســت. بخشی از این بدهی ها نیز با شــیوه تهاتر پرداخت 
شده. گرچه ممکن اســت فرآیند کار کمی طولانی باشد.
مدیرعامل بانک  شــهر خاطرنشــان کــرد: در دوره کوتاه 
فعالیت شــهردار جدید مشهد، هزار میلیارد اعتبار از محل 
بند "و" تســهیلات اســتفاده شــد که به نفع  شهر است.

درخشــنده همچنین به موضوع انجــام مذاکراتی با چین 
اشــاره کرد و گفت: با شــرکت چینی وارد مذاکره شدیم 
تا نفــت دریافت کند  و در عوض اتوبــوس در اختیار قرار 
دهد.وی با بیــان اینکه وارد عملیات اجرایی در این زمینه 
شدیم، افزود: همچنین تعاملاتی در  موضوعات مختلف نیز 

با آستان قدس در جریان است . 

با حضور بیش از 3 هزار نفر برگزارشد؛

   پویش ملی "ایران به لبخند توزیباست"  
در منطقه 1 آبفا اصفهان

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگارامروز : 
پویــش ملی ایران به لبخند تو زیباســت با حضور بیش از 
3 هزار نفر از اقشــار مختلف مردم در بــاغ غدیر اصفهان 

برگزار شد
مدیر آبفا منطقه یک با اشــاره به اقلیم آب و هوایی کشور 
و اســتان عنوان کرد:ایران دارای آب هوای خشک و نیمه 
خشک اســت ،  دسترسی به آب شــیرین در دنیا و کشور 
بســیار محدود اســت بر این اســاس باید نهایت دقت در 

مصرف آب شرب توسط تمام مردم صورت  گیرد . 
اشــتهاردیها به راههای مصــرف بهینه آب اشــاره کرد و 
خاطرنشان ســاخت:یکی از راهکارهایی که مصرف صحیح 
آب شرب را بدنبال  دارد استفاده از تجهیزات کاهنده است 
چــرا که با نصــب تجهیزات کاهنده حــدود 50 درصد در 
مصرف آب صرفه جویی می شــود که این  امر در نهایت به 

نفع اقتصاد خانواده می باشد . 
وی در پاســخ به چگونگی تهیه تجهیــزات کاهنده اعلام 
کرد:افــرادی که تمایل به تهیه تجهیزات کاهنده دارند می 
تواند با تماس با ســامانه   1522 درخواست خرید تجهیزات 

کاهنده را ثبت نمایند . 
مدیــر آبفا منطقه یک کاشــت گیاهان مقاوم به خشــکی 
را یکــی از موارد مصرف درســت آب برشــمرد و تصریح 
کرد:شهروندان می تواند با  کاشت گیاهان مقاوم به خشکی 
از مصرف بی رویــه آب جلوگیری نمایند ،همچنین از آب 
خاکســتری که حاصل از شستشوی ســبزیجات و  میوه ها 

است برای آبیاری فضای سبز استفاده کنند . 
اشــتهاردیها به مــردم توصیه کرد در هنــگام خرید لوازم 
خانگی به ویژه ماشــین لباسشویی و ظرفشویی به برچسب 
انرژی نصب بر این  نوع لوازم خانگی توجه شود خاطر نشان 
ساخت:از شهروندان می خواهیم به برچسب مصرف انرژی 
لــوازم خانگی هنگام خرید توجه  نماینــد و نیز از ظرفیت 

حداکثری این نوع لوازم خانگی استفاده شود . 
وی با اشــاره به هــدف از برگزاری پویش ملــی ایران به 
لبخند تو زیباســت تصریح کرد: پویش ملی ایران به لبخند 
توزیباســت برای عموم  مردم برگزار شد تا همه اقشار مردم 
تحت آموزش مصرف بهینه آب که توسط هنرمندان انجام 

می شود قرار گیرند . 

در چهارمین جشنواره ملی انتشارات روابط عمومی به دست آمد؛

کسب 5 رتبه برتر  ملی
 توسط ذوب آهن اصفهان

   اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگارامروز ؛

ذوب آهن اصفهان در چهارمین جشنواره ملی انتشارات روابط 
عمومی در پنج رشــته رتبه های برتر را در ســطح ملی کسب 

نمود
در این جشنواره که به همت انجمن متخصصان روابط عمومی 
برگزار شــد ، روابط عمومی ذوب آهن اصفهان در رشته های 
مقاله و  خبر رتبه اول ، و در رشــته های فیلم مستند ، کتاب و 

ویژه نامه رتبه دوم را در سطح ملی کسب نمود . 
این جشــنواره شنبه نهم شهریورماه در ســالن همایش های 

سازمان مدیریت صنعتی در تهران برگزار شد

به منظور اطمینان از تامین پایدار گاز صورت گرفت؛
پایان تعمیرات کلی پالایشگاه گاز شهید 

هاشمی نژاد در سال 98 
  

 مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگارامروز : 
   مدیر عملیات شــرکت پالایش گاز شــهید هاشــمی نژاد از 
اجــرای موفقیت آمیز تعمیرات کلی این مجتمع در راســتای 
ماموریت پالایشگاه و  تامین پایدار گاز طبیعی و خدمت رسانی 
به هموطنان خبرداد.یحیی فیضی بــا اعلام این خبر افزود: با 
همدلی و تــلاش جمعی کلیه کارکنان  شــرکت در همه رده 
های ســازمانی، پس از پنج روز توقف تولید و انجام تعمیرات 
کلی برنامه ریزی شــده، واحدهای عملیاتی در مدار  تولید قرار 
گرفت.وی اظهارداشــت: در مدت پنج شــبانه روز تعداد 450 
فعالیت تعمیراتی با رعایت دقیق مقررات ایمنی و توجه کامل 
به  مولفه های محیط زیســتی، به منظور تامین پایداری تولید 
در نیمه دوم ســال انجام گرفت.فیضی تاکید کرد: کیت عایق 
30 اینچ خط لوله  خروجی پالایشگاه، اصلاح خط اصلی تخلیه 
به شبکه مشــعل، تعمیرات پیشگیرانه شبکه های اصلی بخار، 
تعمیرات اساســی کلیدهای  اصلی برق و تســت و راه اندازی  
  UPSپشــتیبان اتاق کنترل مرکزی از مهمترین برنامه های 
توقــف کلی بود که طبق برنامه ریــزی قبلی با  موفقیت انجام 
گرفت.مدیر عملیات شــرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد 
خاطر نشــان کرد: اجرای تعمیرات کلی در زنجیره تولید گاز 
 شمال شرق کشــور همزمان در سه شرکت بهره برداری نفت 
و گاز شرق، پالایشــگاه گاز شهید هاشمی نژاد و منطقه چهار 
عملیات انتقال  گاز، نوید بخش تولید پایدار گاز در زمستان سال 
1398 خواهد بود.این مقام مسئول خاطر نشان کرد: امیدواریم 
با تامین مناســب گاز برای  صنایع و همچنین ذخیره مناسب 
گاز در تاسیسات ذخیره سازی پالایشگاه در سال رونق تولید، 
وظیفه خود را در جهت عمل به فرمایشات  مقام معظم رهبری 

به خوبی به انجام برسانیم . 

ثبت مشخصات350هزار مشترک آب شهری 
خراسان رضوی  درسامانه

 ارسال قبض پیامکی
مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگارامروز : 

تاکنون 50درصد مشــترکان شــرکت آب و فاضلاب خراسان 
رضوی در 73شــهرتحت پوشش شماره تلفن همراه خود را در 
سامانه ارســال  قبض پیامکی ثبت کرده اند.مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب خراســان رضوی این اقدام را در راســتای طرح 
ملی حذف قبوض کاغذی ،  سیاســت های اقتصاد مقاومتی ، 
تحقق دولت الکترونیک وشــعار اصلی شعارشــرکت مبنی بر 
حذف مراجعات حضوری ارزیابی کرد که  نقش مهمی در حفظ 
محیط زیســت و خدمت رسانی بهتر و سریع تر به شهروندان 
دارد.  ســیدابراهیم علوی افزود: آبفای استان در حال  حاضر به 
740هزار مشــترک آب با جمعیت بیش از یک میلیون و 800 
هزار نفر خدمت رسانی می کند.وی اظهارداشت:آبفای خراسان 
 رضوی  از ســال 95 ارسال پیامک آب بها در کنار قبوض را در 
دســتور کار قرار داد و در این زمینه در بین شــرکت های آبفا 
پیشتاز  است.وی زمان توقف چاپ و توزیع قبوض کاغذی را از 
مهرماه سال 98 ذکر کرد و ادامه داد: تلاش کارشناسان شرکت 
برای ایجاد  زیرســاخت های لازم اجرای  این طرح ملی ادامه 
دارد و در شش ماه دوم سال جاری این طرح کامل خواهد شد. 
وی هزینه چاپ و  ارسال هر برگ قبض کاغذی برای مشترک 
را 600ریال اعلام کرد که با احتســاب سایر موارد به هزار ریال 

افزایش می یابد . 

چهارگوشه ایران

گرگان-آذری-خبرنگاریادگارامروز  
تلاش شبانه روزی سربازان گمنام 
امام زمان عج در اداره کل اطلاعات 
استان گلستان، منجر به دستگیری 
گســترده ترین شــبکه تصادفات 
 ســاختگی در کشــور شناسایی و 

اعضای آن شد . 
   به نقل از دادگســتری گلستان، با 
تلاش شبانه روزی سربازان گمنام 
امام زمان عج در اداره کل اطلاعات 
ترین  استان گلســتان، گســترده 
 شبکه تصادفات ساختگی در کشور 
شناســایی و اعضای آن دســتگیر 

شدند . 
رییس کل دادگســتری گلستان با 

اعلام این خبر گفت: پس از ماهها 
کار تخصصی ســربازان گمنام امام 
زمان عج پنج نفر ســرکرده اصلی 
این  شــبکه دســتگیر و ۱۵۰ سر 

شاخه و ۵۰۰ زیرشاخه این باند که 
در پنج اســتان گلستان، مازندران، 
خراســان شــمالی، اصفهان و یزد 
فعالیت  می کردند شناسایی شدند . 

هادی هاشــمیان افزود: بیش از دو 
هزار بــرگ اوراق و اســناد از این 
شبکه کشــف که توانســته بودند 
نزدیــک به ۱۰۰ میلیــارد ریال از 
تسهیل  بیمه  های سراســر کشور 
مال نامشروع داشــته باشند که با 
اقدام سربازان گمنام امام زمان عج 
از پرداخــت ۳۰ میلیارد ریال دیگر 

به آنان  پیشگیری شد . 
وی اضافــه کرد: تصادف عابر پیاده 
با خودرو، موتورســیکلت با خودرو 
و واژگونــی عمــدی خودرو ســه 
شــگرد اصلی اعضای این شبکه  در 

تصادفات ساختگی بوده است . 

گرگان-آذری-خبرنگاریادگارامروز  :  
طرح ملی بانــوی آب در همایش بزرگ 
ردپای آب توســط معصومــه ابتکار در 

گرگان رونمایی شد . 
به گــزارش روابط عمومی آب و فاضلاب 
شهری اســتان گلســتان،معاون زنان و 
خانواده رییس جمهــور در این همایش 
و  آب  گفت:ششــمین همایش  ردپــای 
پنجمین نشســت آموزشی بانوی آب در 
کشور در استان گلستان برگزار شد و قرار 

است در سراسر کشور اجرا شود . 
معصومه ابتکار با بیان اینکه:نســل آینده 
بــرای زندگــی در ایــران نیازمنــد آب 
هستند،گفت:ســبک زندگــی اکنون ما 
تعیین کننده زندگی نســل آینده  است و 
مادران و زنان نقش قابل توجهی در این 
امــر دارند و مردان باید پابه پای زنان که 
پرچمدار این تغییر هستند،حرکت کنند . 

وی افــزود:در شــورای فرهنگ عمومی 
کشور مسئولیت اصلاح الگوی مصرف را 
برعهده ما گذاشته اند و ما در این زمینه 
کارگروه  اصلاح الگوی مصرف که در چند 
موضوع آب،کاهش پسماند،اصلاح الگوی 
مصرف انرژی و اصلاح الگوی مصرف غذا 

،مسئولیت  داریم .  
ابتکار با بیان اینکه وقتی سخن از ردپای 
آب است هدف فقط صرفه جویی در آب 
نیســت و صرفه جویی در مصرف غذا  را  
در بر  میگیرد،گفت:یک سوم غذا از مزرعه 
تا ســفره هدر می رود و این مقدار یعنی 
هدررفت یک ســوم منابع آب که حدود 
۳۸ میلیــارد متر  مکعب آب کشــور 

اســت و با این مقدار می توان برای 400 
نفر اشــتغال ایجادو همچنین برای تعداد 

زیادی انسان غذا تهیه کرد . 
معصومــه ابتکار تصریــح کرد:اگر اصلاح 
الگوی غذا را که در غالب پوشــش نه به 
اسراف غذا می باشد را رعایت کنیم،شاهد 
کاهش  پسماند و معضل مدیریت پسماند 
و پلاســتیک که مسئله بزرگی در محیط 

زیست نیز هست خواهیم بود . 
معاون زنــان و خانــواده رییس جمهور 
گفت:دولت از ســازمان هــای مردم نهاد 
و رســمی در زمینه کاهــش مصرف آب 
و انرژی و همچنین  ســمن های فعال در 
کاهش پسماند و اســتفاده از پلاستیک 
که تمایــل فعالیت در این زمینه را دارند 

حمایت می کند . 
در ادامه مشــاور وزیر نیرو در امور زنان و 
خانواده گفت:۵۹ شهر کشورمان به دلیل 
اقلیمی درشرایط  مســائل مهندســی و 

بحــران و تنــش  آبی هســتند   و ما باید 
بتوانیم ظرفیت سازگاری با کم آبی را در 

خود ایجاد کنیم . 
مولــود شــیوا در ایــن همایــش اظهار 
کرد:زنان بعنوان مدیران مصرف آب،.غذا 
و انرژی می توانند بر فرهنگ مصرف تاثیر 
بگذارنــد و نگاه  زنان در طول تاریخ،تفکر 
مراقبتی بوده اســت   می توانند از منابع 
به گونه ایی استفاده کنند که برای نسل 

های آینده حفظ کرد . 
شــیوا با بیان اینکه باید تفکر مراقبتی را 
به تفکر ارزشــی تغییر دهیم و اســتفاده 
بهینه از منابــع باید به ارزش در خانواده 
ها تبدیل  شــود،گفت:با تفکر ارزشی می 
توانیم فرهنگ را تغییر دهیم و این تغییر 
درون خانواده صورت می گیرد و به نسل 

های بعد منتقل می  شود . 
مدیــر کل روابــط عمومــی و ارتباطات 

مردمی شرکت مهندسی آبفای کشور 
در ایــن همایش اظهار کــرد: رویکرد ما 
در صرفــه جویی در  مصرف آب در حوزه 
آمــوزش گروه های تاثیر گــذار و مرجع 

کودکان و بانوان می باشد . 
محمد خلیلی پیر با اشاره به اینکه الگوی 
ملی در بخش مصرف سرانه هر نفر ۱۵۰ 
لیتر معین شده اســت اما سرانه مصرف 
بعضی از  اســتان ها من جمله گلســتان 
بیش از ۲۰۰ لیتر است،گفت :اگر بتوانیم 
مصــرف را به میزان مورد نظر برســانیم 
بدون اینکه بــه کیفیت  زندگیمان لطمه 
بخورد،مــی توانیم با همیــن مقدار آب 
موجود بــرای جمعیت 15 تا 20 میلیون 

در کشور آب تامین کنیم . 
وی افزود:اتلاف آب علاوه بر مصرف منابع 
آب ســبب افزایش فاضلاب تولیدی می 
شــود که جهت تصفیه آن هزینه زیادی 

به جامعه  تحمیل می شود
   رحیمی سرپرست شرکت آب و فاضلاب 
استان گلســتان در ادامه اظهار کرد: در 
استان یک میلیون و ۲۱۰ هزار نفر تحت 
پوشــش  خدمات آب و فاضلاب اســتان 
هستند که شــامل 415هزار واحد آحاد 
مشــترکین می باشــد و ۹۲ درصد آن 
معادل ۴۰۰ هزار واحد مشترکان  خانگی 

می باشد . 
وی افزود:اگر ۴۰۰ هزار خانم در مجموع 
در این واحد ها باشــند و در طول شبانه 
روز بطور متوســط ۵۰ لیتر صرفه جویی 
کنند روزانه   ۲۰ هزار لیتر در استان صرفه 

جویی صورت می گیرد

اراک-غلامی-خبرنگاریادگارامروز : 
شركت آب و فاضلاب اســتان مركزي موفق به پیاده 
ســازي ، اســتقرار و دریافت همزمان گواهینامه بین 
   )ISOالمللي اســتاندارد هاي  نظام  مدیریت كیفیت
  ) 1400   )ISO  9001   ( ، نظام مدیریت زیست محیطي  
 ، )   45001   )ISO  نظام مدیریت ایمني و بهداشــت ، 
نظام مدیریت  آموزش  ISO(   10015   ( و نظام مدیریت 

انرژي  ISO(   50001   ( از شركت   IMQ  ایتالیا شد . 
یوســف عرفاني نسب سرپرست شركت آب و فاضلاب 
اســتان مرکزی با اعلام خبر فوق گفت : این شــركت 
درطول ســالیان پس از تأســیس  ، با ســعي و تلاش 
مدیران ، كارشناسان و كاركنان تلاشگر ، اراده و اهتمام 
خود را براي آمادگي سازماني و ایجادبسترهاي مناسب 
، به  منظور پیاده ســازي نظام هاي مدیریت مرتبط با 

مأموریت هاي خود صرف نموده است . 
وی از استقرار اســتاندارد هاي  نظام مدیریت كیفیت  
  ISO( 9001   ( بــا هــدف ارتقاء محصــول و خدمات 
   )ISOمشــتریان، نظــام مدیریت زیســت  محیطي
  1400   ( با هدف صیانت از محیط زیســت انســاني به 
عنوان یكي از مسئولیت هاي اجتماعي سازمان، نظام 
مدیریت ایمني و  بهداشــت  ISO(   45001    ( با هدف 
كاهش عارضه ها و آســیب هاي محیط كار ، افزایش 
نشــاط و ارتقاء بهداشت و ســلامت كاركنان و تأمین 
 كنندگان ، نظــام مدیریت آموزش  ISO(   10015   ( با 
هــدف ارتقاء دانش و مهارت ها و شایســتگي هاي 

فردي كاركنان در تحقق استراتژي و  اهداف سازمان و 
نظام مدیریت انرژي ISO(   50001   ( با هدف بهسازي 
و توسعه تأسیسات و تجهیزات انرژي با رویكرد كاهش 
هزینه هاي  انرژي یاد نمود و افزود: به یقین ، راه توسعه 
ســازمانها و در پي آن آباداني كشور ، از مسیر تعهد ، 
باور و پایبندي مدیران و تعلق و  دلبستگي كاركنان به 
عنوان پیش شرط حیاتي و عملیاتي نمودن الزامات و 

نظام هاي مدیریت مي گذرد .  
عرفاني نســب با تاكید بر اینكه آباداني و رفاه جوامع 
كنوني به ویژه كشورهاي توسعه یافته ، مرهون جلوه 
هاي عقلانیت در بعد نظــري و  بهره گیري از علوم و 
فنآوري هاي رو به رشــد در عرصه عمل بوده اســت 
گفت: بدین روي ، طراحي و تدوین نظام هاي مدیریت 
با  انگیزه توســعه فردي منابع انساني و تسهیل گري 
در اعتلاء و ارتقاء سازمانها و واحدهاي كسب وكار كه 
عامل توســعه و رفاه جوامع  بشري مي باشند ، صورت 

گرفته است .  
سرپرست شركت آب و فاضلاب استان مرکزی با اعلام 
پیاده ســازي و استقرار 5 استاندارد مدیریتي یاد شده 
در ستاد شركت آب و  فاضلاب استان مركزي ، شركت 
آب و فاضلاب ســاوه و امور آب و فاضلاب شــهرهاي 
اراك و خمین از تمامي مدیران و كاركنان  شــركت و 
همچنین شــركت اراك پارند به عنوان مشاور شركت 
درفرآیند پیاده سازي سیستم هاي یاد شده قدرداني 

نمود . 

عملکرد مثبت شهرداری گرگان
 در جذب سرمایه گذار

گرگان-آذری-خبرنگاریادگارامروز  :  
به گزارش مرکز اطلاع رســانی روابط عمومی شــهرداری 
گرگان، محسن کوشــش تبار امروز در بازدید از پروژه های 
ترافیکی،  ســرمایه گذاری، تفریحی و بافت تاریخی گرگان 
اظهار کرد: خوشــبختانه عملکرد شهرداری گرگان در این 

حوزه ها قابل توجه و ارزشمند  است . 
وی ادامه داد: بدون شــک یکی از مهمترین رمز موفقیت 
شهرداری ها در شرایط فعلی، جذب سرمایه گذار و استفاده 
از تــوان، تجربــه و  تخصــص بخش خصوصی اســت که 
شهرداری گرگان در این بخش عملکرد خوبی داشته است . 

مدیــرکل دفتر امــور اقتصادی و خدمات مالی ســازمان 
شــهرداری ها و دهیاری های کشــور در بازدیــد از پروژه 
گردشگری، تفریحی و  سرمایه گذاری بلوار غدیر)چهارشنبه 
بازار سابق( تاکید کرد: این پروژه از جمله پروژه هایی است 
کــه من در هیچ مرکز اســتانی ندیدم و  بــه طور قطع به 
نتیجه رسیدن آن آثار بسیار خوبی در بخش های مختلف 
گردشــگری، تفریحی و جذب توریست در گرگان خواهد 

داشت . 
کوشــش تبار بیان کرد: بکارگیری پیمانکار بومی در پروژه 
روگذر افســران به کمربندی یکــی از نکات مثبت اجرای 
پروژه اســت که بــه  طور قطع باعث بــالا رفتن توان فنی 
پیمانکار خواهد شــد که در آینده برای همین شهر مفید 

خواهد بود . 
وی در پایــان گفــت: با این روند رو به جلوی شــهرداری 
گرگان در اجرای پروژه های تاثیر گذار، آینده گرگان روشن 

و درخشان خواهد  بود . 

به میزبانی شرکت آب و فاضلاب استان گلستان ؛

   همایش بانوی آب در گرگان برگزار شد

دستگیری اعضای گسترده ترین شبکه تصادفات ساختگی کشور   

کسب همزمان 5 گواهينامه بين المللی
 توسط شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی

خبر خبر 
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فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

محققان در یک شــرکت دانش بنیان 
هوشمند  الکترونیک  فرمان  تابلوهای 
 آسانسور که شــامل اینورتر و کنترلر 
هوشمند می شود را با مزیت  کاهش 

۳۰ تا۵۰درصدی انرژی تولید کردند. 
داوود فرجی، قائم مقــام مدیر عامل 
یک شرکت دانش بنیان تولید کننده 
 تابلوهای فرمان آسانســور که شامل 
اینورتر و کنترلر هوشمند می شود  به 
خبرنگار مهر گفت:طراحی نرم افزار و 
سخت افزار تابلوهای فرمان  به صورت 
کامل در این مجموعــه دانش بنیان 

طراحی و تولید می شود. 
وی بــا بیــان اینکه این شــرکت در 
شهرک صنعتی پرند مشغول فعالیت 
 اســت،بیان کرد: هســته اصلی یک 
اسانســور، کنترلر هوشمند است؛ این 
 کنترلر اطلاعات مربــوط به وضعیت 
سنسورها و موتور آسانسور را  دریافت 
و پــردازش می کند که ما توانســته 
ایم این بخش را در شــرکت به  تولید 

برسانیم. 
فرجی بــا بیان اینکه آنچه که معمولا 
از یک اسانســور دیده می شود کابین 
 و دستی های احضار است، بیان کرد: 
موتورخانه یک اسانســور یا  تابلوهای 
فرمان یک اسانسور معمولا قابل دیدن 
نیست ولی مغز اصلی  و مرکز پردازش 
اصلی سیستم اسانسور همین تابلوی 

فرمان الکترونیک  به شمار می رود. 

وی با تاکید بر اینکه تابلوهای فرمان 
الکترونیــک یک اسانســور علاوه  بر 
کنترلر، شــامل اینورتر نیز می شود 
افزود: معمولا استاندارد های  کیفیت و 
ایمنی در کنترلر هوشمند است که آن 
هم در این شــرکت در  قالب تابلوهای 

فرمان به تولید می رسد. 
بــه گفته وی، در حــال حاضر نمونه 
خارجی این سیستم ها در بازار وجود 
 دارد ولی ما با لیســانس سه شرکت 
خارجی این محصــولات را تولید می 

 کنیم. 
وی با اشــاره به ایــرادات نمونه های 
خارجی گفت: هزینه خرید و  نگهداری 
نمونه های خارجی بالا بوده و با وجود 
تحریم هــا تهیه کردن  برخی قطعات 

یدکی با مشکل مواجه می شود. 
فرجــی با بیــان اینکــه نمونه های 
خارجی چندین برابر این نمونه های 
 داخلی قیمت دارند؛ اظهار داشــت:در 

طول ســال چند هزار تابلو تولید می 
 کنیم که تولید آن در کشور از صرفه 

جویی ارزی زیادی برخوردار  است. 
قایم مقام مدیرعامل این شرکت دانش 
بنیان ادامه داد: این تابلوهای  فرمان بر 
اساس نیاز مشتری ساخته می شوند 
و بعضا ممکن اســت یک  دهم قیمت 

نمونه خارجی قیمت داشته باشند. 
وی بــا بیان اینکه شــرکت ما تقریبا 
در ســال مــی تواند تا بیســت هزار 
 دســتگاه تولید کند که این نیاز بازار 
هم هســت گفت: اینورتــر هایی که 
 تولید می کنیم باعث کاهش مصرف 
انرژی 30تا50درصدی می شــود  در 
حالیکه سیستم های اینورتر خارجی 
چنین ویژگی را ندارند. همچنین  این 
سیستم باعث کاهش استهلاک اجزای 

اسانسور نیز می شود. 

فرجــی با اشــاره بــه دیگــر مزیت 
محصــولات تولیدی در این شــرکت 
گفت:  تجهیزاتی که تولید می شــود 
کنتــرل موتور را کامــلا به عهده می 
گیرند و  حرکت نرمی در اسانسور در 

مقایسه با سیستم های سنتی دارند. 
وی عنــوان کــرد: در این شــرکت 
بازار را  بنیان توانستیم تقاضای  دانش 
 شناسایی کنیم بعد محصول نهایی را 

به تولید برسانیم. 

ارتباطات گفت: در موضوع  وزیر 
امسال  پرداخت خســارت سیل 
کشــور  با به کارگیــری داده های 
تومان  میلیــارد   ۱۵۰۰ فضایی، 

صرفه جویی  صورت گرفت. 
پژوهشگاه  هیئت امنای  جلســه 
محمدجواد  ریاســت  به  فضایی 
آذری جهرمــی  وزیــر ارتباطات 
و فناوری اطلاعــات و با حضور 
موثقــی،  معــاون  ســیروس 
برنامه ریزی و نظــارت راهبردی 
وزارت ارتباطــات، مرتضی  براری 
معــاون وزیر و رئیس ســازمان 
فضایی ایران و حســین صمیمی 
 رئیس پژوهشــگاه فضایی ایران 
و ســایر اعضای هیئت امنا برگزار 

شد. 
وزیر ارتباطات در این جلســه با 
بیان اینکه صنعــت فضایی یک 
حوزه  اســتراتژیک و بسیار حائز 
اهمیت اســت، گفــت: در یک 
نمونه، پژوهشگاه  فضایی در حوزه 
کاربردی کــردن صنعت فضایی 
باعث صرفه جویی   ۱۵۰۰ میلیارد 
تومانــی در موضــوع پرداخــت 

خسارت سیل اخیر کشور  شد. 
آذری جهرمی بــا بیان اینکه در 
یک ســال و نیم اخیــر، حرکت 
به ویژه در  پژوهشــگاه  فضایــی 
حــوزه کاربردی کــردن صنعت 
فضایی بسیار خوب و  موفق بوده 

است گفت: یک  قلم از اموری که 
رابطه  پیش  این  پژوهشــگاه در 
برد بحث علمــی و دقیق برآورد 
خسارت سیل ابتدای امسال بود. 

وی افزود: وقتی به وزیر کشــور 
اعلام کردیم که توان برآورد سیل 
با  اســتفاده از داده های فضایی را 
داریم، انصافا پای کار ایســتاد تا 
پرداخت  خسارت ها، با استفاده از 
داده های فضایی به صورت دقیق و 

علمی انجام  شود. 
وزیر ارتباطات ادامه داد: پیش از 
آن اطلاعات خیلی عجیبی برای 

 برآورد خسارت سیل درآمده بود. 
به طــور نمونه زمین ۳۰۰ متری، 
بود؛  اعلام  شــده  ۳۰۰  هکتــار 
زمینی که کشــت نشــده بود را 
و...  اعلام کرده  بودند  کشت شده 
. بنابرایــن تنها همین یک اقدام 
پژوهشــگاه فضایی، باعث شد  تا 
بیــش از ۱۵۰۰ میلیــارد تومان 
در موضــوع پرداخت خســارت 
ســیل  صرفه جویی شــود که به 

رئیس جمهور هم اعلام کردیم. 
وی بــا بیــان اینکــه از ابتدای 
تأســیس پژوهشــگاه فضایی تا 

الان، ۱۵۰۰  میلیارد تومان خرج 
تحقیقات در حوزه صنعت فضایی 
نشــده اســت، گفت:  اینها تنها 
کاربردهای صنعت  از  نمونه  یک 
فضایی اســت که می تواند  منجر 
افزایش  و  بهبــود مدیریــت  به 
بهره وری شــود. البته با این حال 
مقاومت های  و  شاهد  مخالفت ها 
جدی هــم بوده ایم. چرا که یکی 
از ثمرات  کاربردی شدن صنعت 
فضایی شفافیت است و شفافیت 
هم همواره  مخالفان خاص خود 

را دارد. 

آذری جهرمی یــک نمونه دیگر 
اســتفاده از داده هــای فضایی را 
کشــف  مزرعه کشت خشخاش 
عنوان و اضافه کرد: اگرچه بعد از 
اعلام ما،  طی مصاحبه هایی وجود 
این مزرعــه را تکذیب کردند اما 
ما می دانســتیم  چنین مزرعه ای 
وجــود دارد؛ هدف ما این بود که 
واقعیت ها  شفاف ســازی  درباره 
کنیم و با اســتفاده از داده های 
فضایــی، جلــوی جنایتــی که 
 متأسفانه در کشور در حال انجام 

بود، گرفته شد. 
وزیــر ارتباطات افزود: اســتفاده 
از کاربردهــای صنعــت فضایی 
در حــال  فراگیر شــدن اســت 
و توافقنامه هایــی بــا نهادهــا و 
وزارتخانــه ها برای  اســتفاده از 
داده های فضایــی در حال امضا 
شدن اســت، بنای ما این است 
 که دســتگاه ها تا یک سال آینده 
از داده های فضایی استفاده کنند. 

وی گفت: از سال آینده پژوهشگاه 
فضایی باید به سمت شیوه هایی 
برای  کســب درآمد از داده های 
فضایــی پیش برود. بخشــی از 
این درآمد را هم  خود پژوهشگاه 
کسب و امکان استفاده از بخشی 
دیگــر را بــرای بخش  خصوصی 

فراهم کند. 

دانستنی

قابلیت جدید خودروهای »اسکودا« 
برای کنترل فرزندان

شرکت »اسکودا« فناوری نوینی را رونمایی کرده که به 
والدیــن اجازه می  دهد در صورت قرض دادن خودرو به 
فرزندشان، منطقه ای که خودرو در  آن حرکت می کند 

را کنترل کنند. 
شرکت خودروســازی »اســکودا« از یک فناوری نوین 
رونمایی کرده کــه به  والدین کمک مــی کند محدود 

استفاده از خودرو توسط فرزندانشان را کنترل  کنند. 
این قابلیت به وســیله  اپلیکیشــن »اســکودا کانکت« 
کنترل می شــود. این  سیســتم به والدیــن اجازه می 
دهد وســیله نقلیه را به فرزاندانشــان قرض دهند  تا در 
منطقه ای تعیین شــده از آن اســتفاده کنند. به گفته 
این شــرکت، این  سیستم برای والدینی که به تعطیلات 
می رونــد و تمایل دارند خودرو خــود  را کنترل کنند، 
مناسب است. هنگامی که این قابلیت فعال شود، سیستم 
»ژئوفنس« خودروها به دو شــیوه  کار می کند. نخست 
آنکه کاربر منطقه ای سبز را مشخص می کند و  خودرو 
در این منطقه بــه طور آزادانه حرکت مــی کند و اگر 
خودرو از  منطقه تعیین شــده فراتر برود، به والدین پیام 
هشدار ارسال می شــود. روش دوم آن است که والدین 
می توانند منطقه قرمز را مشــخص کنند و  خودرو نباید 
وارد این منطقه شــود. در چنیــن وضعیتی خودرو در 
صورتی  به والدین هشدار می دهد که به منطقه مشخص 
شده، وارد می شود. علاوه بر آن شرکت اسکودا ادعا می 
کند می توان قابلیت هــای ژئوفنس آن  را طوری فعال 
کرد که فرزندان در روزها و ســاعات مشخصی بتوانند از 
 خودرو اســتفاده کنند. علاوه بر آن اپلیکیشن مخصوص 

می تواند چند منطقه  را به طور همزمان کنترل کند. 

معاون فضای مجازی دادستان کل کشور: 

زمینه احراز هویت ارزهای دیجیتال 
برای دستگاه قضایی فراهم شود

معاون فضای مجازی دادستان کل کشور گفت: باید 
زمینه احراز هویت  ارزهای دیجیتال برای دســتگاه 

قضایی و سیستم امنیتی کشور فراهم  شود. 
فرصت ها و چالش های توسعه ارز دیجیتال )رمز ارز( در 
نشستی با  عنوان »رمزارزش در ایران: خیلی دور، خیلی 
نزدیک« در دانشــکده  مدیریت دانشگاه تهران به بحث 
و تبادل نظر گذاشــته شــد. تفاوت رمز ارز با رمز ارزش، 
چالش های ســاختاری و ابهامات حقوقــی،  جنبه های 
مثبت و منفی و رویکردهای مختلف حوزه کسب و کار با 
 ارزهای دیجیتال، از جمله موضوعات بحث و گفتگو میان 
کارشناســان،  کنشــگران و صاحبنظران در این نشست 
بود. جواد جاویدنیا معاون فضای مجازی دادســتان کل 
کشور در این نشست  گفت: تحول دیجیتال در بسترهای 
حقوقی بســیار اهمیت دارد و ما در  فضای کسب و کار 
دیجیتال به مراتب بیشــتر از تولیدات سنتی در بخش 
 مجوزها با مشکل مواجه هســتیم. وی ادامه داد: درباره 
رمزارزها جلســات مختلفی برگزار شــده است تا  انتقال 
اطلاعات میــان ما و بخش های مربوطه اتفاق بیافتد. در 
این باره  پیش نویســی تهیه شــد و کسب  وکارها شروع 
به کار کردند، درحالی که  انتشار این پیش  نویس با قانون 
تفاوت دارد. بنابراین زمینه ثبات کسب  و  کارهای آنلاین 
بحث حقوقی است و آشنایی تصمیم گیران با این حوزه 

 می تواند سازنده باشد. 

با توســعه مدل های  محققــان 
قبلی الگویی برای بهینه ســازی 
مواد منفجره برای  معادنی که به 
صورت روباز استخراج می شوند، 

ارائه کردند. 
محمد حســین احمدی مجری 
طــرح »ارائــه مــدل خرابــی 
ریزمکانیکــی تحــت  بارگذاری 
معادن  عمده  گفت:  دینامیکی« 
روبــاز و بزرگ کشــور از طریق 
 حفر چــال و اســتفاده از مواد 
منفجره اســتخراج می شــوند، 
از ایــن رو لازم  اســت روشــی 
برای بهینه ســازی مصرف مواد 
منفجره در چال ها ابداع شود  تا 
مواد منفجره مصرفی در چال ها 
بــر اســاس خصوصیــات مواد 

سنگی  انتخاب شود. 
وی با بیان اینکه به طور متوسط 
روزانــه ۳۰ تن مــواد منفجره 
فلــه ای )آنفو(  در معــادن روباز 
اظهار  می شود،  شارژ  چال ها  در 
داشــت: این در حالی  است که 
می تــوان بــا اســتفاده از مدل 
رفتاری توسعه داده شده مصرف 
مــواد  منفجره را تــا ۲۰ درصد 

کاهش داد. 
احمــدی بــا بیــان اینکه مدل 
این  ارائــه شــده در  رفتــاری 
تحقیق با استفاده از  خصوصیات 
ذاتی مواد ســنگی و میزان مواد 
منفجره مصرفی در واحد  حجم، 
تعیین می شــود، ادامــه داد: با 
اســتفاده از این روش علاوه بر 
آنکه  میزان مــواد منفجره مورد 
نیاز برای خردایش سنگ تعیین 

می شــود، آثار  مخرب ناشــی از 
انفجــار از جمله لــرزش زمین، 
پرتاب سنگ و هدر رفت  انرژی 
مــواد منفجره  مازاد  از  ناشــی 

جلوگیری خواهد شد. 
به گفته وی ایــن روش به طور 
غیرمســتقیم هزینه های مراحل 
بعــدی معــدن  کاری از جمله 
بارگیری  ماشین آلات  استهلاک 
و باربری و سنگ شکنی   را تحت 
تاثیر قرار می دهد ضمن آنکه با 
اجرای الگوی انفجاری مناســب 
 می تــوان بــه ابعــاد بهینه در 
خردایش سنگ دستیافت و این 
امر تسهیل در  فرآیند بارگیری و 
و همچنین کاهش  مواد  باربری 
واحد  ســنگ  انرژی در  مصرف 

شکنی را در پی دارد. 
مجری طــرح اضافه کــرد: اگر 
میزان خردایش بر اســاس این 
الگو بیش از  حد متعارف باشــد 
میــزان فاکتــور پودر شــدگی 
امر  این  بیشــتر خواهد بود که 
 در فرآینــد فرآوری مواد معدنی 
باعث افزایــش هزینه ها خواهد 
شــد. لــذا  مرحله انفجــار جزء 
یکــی از کلیدی ترین مراحل در 
عملیــات معدنکاری به  شــمار 

می رود. 
وی بــا بیان اینکــه پایه گذاری 
این روش محققان کشور ایالات 
متحــده آمریــکا  بوده اســت و 
بیشتر برای تعیین مقاومت مواد 
مصنوعی به کار برده می شود  و 
گفت: این مــواد مصنوعی برای 
ســاخت حفــاظ پناهگاه هــای 

از  و  مراکز حســاس  زیرزمینی 
ســازی  ذخیره  فضاهای  جمله 
ســوخت های فســیلی )نفت و 
 گاز( و فضاهــای دفن زباله های 
هســته ای اســتفاده می شود و 
ما نیــز در این  تحقیق مدل های 
قبلــی را توســعه دادیــم و با 
رویکردی متفــاوت برای بهینه 
 ســازی مواد منفجــره مصرفی 
در معــادن روبــاز بــه صنعت 

معدنکاری ارائه  دادیم. 
بــه گفتــه این محقــق در این 
پــروژه تمامی مدل هــای ارایه 
شده در این زمینه  مورد مطالعه 
قرار گرفــت و با جمع بندی آنها 
مواد  خصوصیــات  از  جوانبــی 
 ســنگی را در مــدل جدید که 

توســط محققین قبلــی لحاظ 
نظــر  گرفته  در  بودند،  نشــده 
شد. مدل توســعه داده شده به 
خوبی مکانیســم شکست سنگ 
تحت  بارگذاری حاصل از انفجار 
را شبیه ســازی می کند و نتایج 
حاصل از این  مــدل با واقعیت 

تطابق بیشتری دارد. 
دانشــگاه  آموخته  دانــش  این 
صنعتــی امیرکبیر یکی از نکات 
مهم در شبیه  سازی رفتار مواد 
افزارهای  نرم  توســط  ســنگی 
عددی را تعییــن میزان  صحت 
و اعتبــار مدل رفتاری توســعه 
داده شده ذکر کرد و یادآور شد: 
لازم  بود تا نتایج حاصل از شبیه 
ســازی عددی بــا نتایج حاصل 

از آزمایش های  واقعی مقایســه 
و صحــت آنها تعیین شــود که 
در ایــن خصــوص تجهیــزات 
 آزمایشــگاهی خاصی نیاز بود تا 
بتوان رفتار مواد ســنگی تحت 
 بارگذاری هــای با شــدت بالا را 

اعتبارسنجی کرد. 
فرآیند  کــرد:  اضافه  احمــدی 
و  آزمایشــگاهی  مطالعــات 
تعیین پارامترهــای  واقعی مواد 
ســنگی مورد مطالعــه یکی از 
پیچیده ترین مراحل این تحقیق 
بود  کــه حدود ۸ مــاه به طول 

انجامید. 
این محقق نتایج به دست آمده 
از ایــن تحقیــق را قابل کاربرد 
در  و  صنعــت  معدنــکاری  در 

بهینه سازی میزان مواد منفجره 
مصرفی در معادنی که به  روش 
روباز استخراج می شوند، دانست 
و خاطرنشــان کرد: مــدل ارایه 
شده  می تواند کاربردهای دیگری 
در سایر صنایع داشته باشد که 
از جملــه آن  می توان به صنایع 
دفاعــی و پدافنــد غیرعامــل، 
اســتحکام بخشــی ســازه های 
 حســاس از جمله ذخیره سازی 
ســوخت های فسیلی در مخازن 

زیرزمینی  اشاره کرد. 
وی انتشــار دو مقاله  ISI  ، یک 
مقاله علمی-پژوهشی، دو مقاله 
در کنفرانــس  های بین المللی و 
دو مقاله در نشریه های داخلی و 
هم چنیــن دو مقاله  ISI   تحت 
داوری از دیگر دستاوردهای این 
مطالعات نام برد و یادآور شــد: 
 نوآوری اصلی این تحقیق نسبت 
به مدل هــای قبلی، پیش بینی 
رفتار مــواد  شــکننده از جمله 
سنگ و بتن تحت بارگذاری های 
با شدت بالا است که این  پیش 
بیشتری  تطابق  واقعیت  با  بینی 

دارد. 
احمدی از پیاده سازی این الگو 
در یک معدن مــس خبر داد و 
گفت: در این  فــاز تلاش داریم 
تا کاربرد این مدل را به صورت 
صنعت  معدنکاری  در  محسوس 
مواد  بهینه ســازی مصــرف  و 
منفجره مورد مطالعه قرار دهیم. 
این  رقابتی  مزیت هــای  به  وی 
طرح اشــاره کرد و با بیان اینکه 
کد نویســی  این مدل در محیط 

افزاری انجام شده است که  نرم 
تنهــا با تعیین چنــد پارامتر  از 
خصوصیات سنگ در مدت زمان 
کم و بــا هزینه کمتــر، میزان 
مواد  منفجره مصرفی و مقاومت 
تعییــن می کند، گفت:  را  مواد 
با اســتفاده از این  مدل می توان 
میــزان خردایش مواد ســنگی 
در معادن روبــاز را کنترل کرد. 
 خردایش مواد سنگی در معادن 
روباز از اهمیت خاصی برخوردار 
مربوط  هزینه های  است؛  چراکه 
به حمــل و نقل و اســتهلاک 
ماشین آلات را تحت  تاثیر قرار 

می دهد. 
احمــدی از اجرای پروژه ذخیره 
ســازی ســوخت های فســیلی 
در مخــازن  زیرزمینی در قالب 
طرح خدمت سربازی با سازمان 
پدافنــد غیرعامل خبــر  داد و 
یادآور شــد: نتایج این مطالعات 
در قالب کتاب منتشر شد ضمن 
آنکه  پروژه های تعیین شــیب و 
سیلیس  معدن  پایداری  بررسی 
جنوبی  در شهرستان  قره  ایلان 
ماکو و تغییر روش اســتخراج از 
روش روباز بــه روش  زیرزمینی 
در معدن طلای مزرعه شــادی 

ورزقان نیز اجرایی شده است. 
این طرح از سوی محمد حسین 
احمــدی دانش آموختــه و به 
راهنمایی دکتر  حامد ملاداوودی 
عضو هیئــت علمی دانشــکده 
مهندسی معدن دانشگاه  صنعتی 

امیرکبیر اجرایی شده است. 

اجرایی شدن روش مصرف بهینه مواد منفجره در معادن مس

تولید تجهیزات هوشمند آسانسورصرفه جویی ۱۵۰۰ میلیاردی در پرداخت خسارت سیل با اطلاعات  ماهواره ای

محققان با استفاده از فرآیند معدنی 
شــدن زیســتی موفق به ســاخت 
 نانوفتوکاتالیســتی شدند که قابلیت 
تولیــد هیــدروژن از آب را دارد. این 
روش  ســبز بوده و به محیط زیست 

آسیب نمی زند. 
مهندســان دانشــگاه »لهای« برای 
اولیــن بار یک فرآیند معدنی شــدن 
زیســتی  تک آنزیمی را برای ساخت 
کاتالیســت مورد استفاده قرار دادند، 
کاتالیستی  که می تواند نور خورشید را 
به دام انداخته و از آن برای شکستن 
مولکول  آب و تولید هیدروژن استفاده 
کند. این فرآیند در دمای اتاق و فشار 

محیط  انجام می شود. 
معمولا برای شکستن مولکول آب نیاز 
به مصرف انــرژی زیاد و به  کارگیری 

حلال های مختلف اســت که موجب 
افزایــش هزینه تولید و آســیب به 
 محیط زیست می شــود. اما محققان 
این پروژه از نقاط کوانتومی از جنس 
 ســولفید فلزی روی بســتر اکسید 
گرافن احیاء شــده استفاده کردند تا 
 فتوکاتالیســت جدیدی بســازند که 
قابلیت شکســت مولکول های آب و 

تولید  هیدروژن را دارد. 
مک اینتوش از محققــان این پروژه 
می گوید: »ایــن فرآیندی که ما ارائه 
 کردیــم بر پایه آب بوده که روشــی 
سبز و مقیاس پذیر است و می توان از 
آن  برای تولید فتوکاتالیست استفاده 
فرآیندی  زیستی  کرد.« معدنی شدن 
اســت که در آن از ارگانیســم های 
زنده برای  تولید مواد معدنی استفاده 

می شود. این گروه از این فرآیند برای 
تولیــد  نانوبلورهای ســولفید فلزی 

استفاده کردند. 
ایــن روش بــا ســلول های باکتری 
مهندسی شــده آغاز می شود که در 
محیط  اســتاندارد آبی قرار دارد و در 
انتها نیز نانوذرات نیمه هادی عامل دار 
 به دست می آید بدون اینکه به دمای 
بالا یا مواد شــیمیایی خطرناک نیاز 

باشد. 
این روش فرآیند معدنی شدن زیستی 
می توانــد هم برای تولیــد نانوذرات 
 ســولفید کادمیم استفاده شود و هم 
موجب افزایش رسانایی اکسید گرافن 
 احیاء شده، شود. در واقع این گروه دو 
ساختار مختلف را با هم ترکیب  کرده 

و یک فتوکاتالیست می سازند. 

ساخت نانوکاتالیستی برای به دام انداختن نور خورشید
سورنا ستاری در حاشــیه گردهمایی فعالان عرصه صنعت 
غذایی از  عزم جدی معاونت علمی و فناوری برای رونق صنعت 
مواد غذایی با  کمک شــرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها 
خبــر داد و گفت: مواد غذایی  و تجهیزات دانش بنیان تأمین 
آن، یک حوزه راهبردی است و معاونت  علمی و فناوری، برای 
نفوذ فناوری و خودکفایی دانش فنی در این حوزه  برنامه های 

حمایتی و عملیاتی پیش بینی کرده است.  
وی افزود: علاوه بر حوزه غذا، از توسعه همه صنایعی که برای 
کشور  مهم و راهبردی است، با کمک شرکت های دانش بنیان 

و استارتاپ ها  حمایت می کنیم. 
ستاری با توجه به اهمیت بالای صنایع غذایی و لزوم دانش بنیان 
شــدن  این حوزه، اظهار داشــت: در برخی از بخش های این 
صنعت گسترده که  نیازمند دانش فنی و تجهیزات دانش بنیان 
است کمبودهایی وجود دارد.  شرکت های دانش بنیان به این 
حوزه وارد شده اند و کارآمدی خود را به  خوبی نشان داده اند. 
تلاش  می کنیم تا این کسب و کارها، تولید دانش بنیان  را در 

این حوزه رونق ببخشند. 
معــاون علمــی و فنــاوری همچنین از ورود شــرکت های 

دانش بنیان به حوزه  تأمین تجهیزات دانش بنیان و مواد غذایی 
دام، طیور و آبزیان خبر داد و  خاطرنشان کرد: نیازهای کشور 
در حوزه های مهمی مانند واکسن ،  دارو، افزودنی های غذایی، 
اسیدهای آمینه، آنتی بیوتیک، پروبیوتیک ها و  دیگر حوزه های 
مــواد غذایی مانند دام، طیــور و آبزیان، با ترغیب و  حمایت 
شرکت های دانش بنیان و استارتاپی به فعالیت در این حوزه 

 برطرف می شود. 
وی برگزاری نمایشگاه ها و گردهمایی ها را گام  مهمی برشمرد 
که  موجب می شود فاصله کشور با صنعت غذایی دانش بنیان 

و خودکفا  کاهش پیدا کند. 
ســتاری افزود: در حــوزه تأمین غــذا به ویژه غــذای دام 
کمبودها و  وابســتگی هایی وجود دارد؛ به طور کلی فرآیند 
تولیــد غذا از مزرعه تا  مصرف مــورد توجه معاونت علمی و 
فناوری ریاســت جمهوری قرار  گرفته است که شرکت های 
دانش بنیان و اســتارتاپ ها، کشــور را در بخش  فناورانه این 
حــوزه یاری می کنند. وی ادامه داد: امروز ۱۴۰ قرارداد دانش 
بنیان به ارزش تقریبی ۲۰۰  میلیارد تومان و ۳ تفاهم نامه در 

گردهمایی فعالان عرصه صنعت  غذایی منعقد شد. 

 ۱۴۰ توافق نامه همکاری با هدف دانش بنیان شدن صنایع غذایی منعقد  شد


